
LETO mi 19 PTUJ, 13. MAJA 1993 CENA 50 TOLARJEl| 

Dober prijem! 
Po uspelih spomladanskih akcijah 

čiščenja okolja ob vodah na ptuj
skem območju so člani ptujske ri
biške družine tudi letos pripravili 
tradicionalno prvomajsko družinsko 
prvenstvo v lovu rib s plovcem. Ob 
lepo urejenem in z ribjim zarodom 

bogatem ribniku v Kogoznici so okoli 70 
ljubiteljem ribištva in čiste narave pred
stavili tudi pomembno pridobitev — novo 
ribiško hišico (v ozadju), ki so jo postavili 
s skupnimi močmi in v kateri bodo kmalu 
tudi društveni prostori RI) Ptuj. 

36. SKUPŠČINSKEGA ZASEDANJA NI BILO 

Uro čakajoča poslanska manjšina 
V torek bi se morali sestati poslanci skupščine občine Ptuj na 36. skupnem zasedanju. Od 

105 se jih je zbralo samo 46 in vsa prizadevanja, da bi ziigotovili vsaj minimalno sklepčnost, 
so bila z^man. Lepo vreme in obveznosti so zvabili poslance drugam. Zupanu tako ni preosta
lo drugega kot zahvala potrpežljivo čakajoči poslanski manjšini in vabilo, da se v večjem šte
vilu srečajo prihodnji torek. Po predlogu poslanca Zelenih verjetno ob 8. uri. 

Omenimo še nekaj poslan
skih vprašanj, ki smo jih do
bili neuradno in bodo posta
vljena na naslednjem zase
danju: kolikšni bodo stroški 
za hišniško varovanje pro
padajočih gradov na Borlu 
in Turniščah, zakaj v občini 
ne upoštevamo odloka o 
plakatiranju v Ptuju, zakaj 
poleg kulturne dediščine 
primerno ne obeležujemo še 
naravne dediščine ter kako 
potekajo aktivnosti pri is
kanju novega odlagališča 
komunalnih odpadkov in 
kako v občini izvajamo od
lok o ravnanju z odpadki. 
Vsa ta vprašanja je namera
val postaviti poslanec Zele
nih Ptuja. 

P o s l a n c i z a r ad i p r e l o ž e n e 
s k u p š č i n s k e se je s i ce r n i so za
mudi l i kaj z e i o p o m e m b n e g a . 

n e r o d n o j e le to . da j i h d o na 
s l edn j ega z a s e d a n j a č a k a n e o 
p r a v l j e n o d e l o . in ker se n a b i r a 
j o še s p r o t n e n a l o g e , u t e g n e j o 
bi t i d n e v n i red i znova n a t r p a n i , 
s k l e p č n o s t pa še bol j vpraš l j iva . 
N a t o r k o v e m d n e v n e m redu so 
s i ce r b i la p o s l a n s k a v p r a š a n j a 
in p o b u d e , p o r o č i l o i z v r š n e g a 
sve t a o ekonomsk . i u p r a v i č e n o 
sti o z i r o m a n e u p r a v i č e n o s t i iz
da je o b č i n s k i h o b v e z n i c , o s n u t 
ki in p r e d l o g i neka j o d l o k o v ter 
v o l i t v e in i m e n o v a n j a . 

N a t e m z a s e d a n j u naj bi (pa 
bo sedaj na n a s l e d n j e m ) d o b i l a 
e p i l o g z g o d b a o o b č i n s k i h o b 
v e z n i c a h o b č i n e P tu j . O t e m j e 
b i lo t ako v s k u p š č i n i ko l zuna j 
p o s l a n s k i h k l o p i p rece j p o l e m i 
k e . I z v r š n i sve t j e n a č r t o v a l 
sp re je t j e o d l o k a o o b č i n s k i h o b 
v e z n i c a h zadn j e dn i l a n s k e g a 
leta , ko j e b i la s k u p š č i n a p r av 
t ako n e s k l e p č n a . S s reds tv i o d 

p r o d a j e o b v e z n i c ( 10 m i l i j o n o v 
D E M ) bi g rad i l i g o s p o d a r s k o 
in f r a s t ruk tu ro na d e m o g r a f s k o 
o g r o ž e n i h o b m o č j i h . Kl jub ve l i 
k i m s t r o š k o m izdaje in p r o d a j e 
o b v e z n i c j e i zv r šn i svet takrat 
ocen j eva l , d a bi bi lo v s e skupaj 
u g o d n e j š e o d najet ja k red i t a . 
P o z n e j e j e v o b č i n s k e nač r te 
p o s e g l a r e p u b l i š k a v l a d a s sp re 
m e m b a m i z a k o n a o financiranju 
j a v n e p o r a b e , k i o m o g o č a le 10-
o d s t o l n o d o l g o r o č n o z a d o l ž e 
vanje o b č i n . O b č i n a Ptuj bi lah
ko t ako i z d a l a le za dva in po l 
m i l i j ona m a r k o b v e z n i c , s t rošk i 
za n j ihovo izdajo pa bi bi l i g l e 
de na p r idob l j en i z n e s e k p rev i 
sok i . T a k o i zv r šn i svet ocen ju je , 
da bi bi la izdaja o b v e z n i c e k o 
n o m s k o n e u p r a v i č e n e in bo za 
r ea l i zac i jo r azvo jn ih p r o g r a m o v 
najel d o l g o r o č n i k red i t . J B 

Slovenska policija stopa v Evropo 
To j e na s p r e j e m u pri p t u j 

s k e m ž u p a n u Voj tehu Rahje r ju 
m i n u l o s o b o t o . 8. maja , za t rd i l 
pol ic i j sk i i n š p e k t o r Z v o n e R o z 
m a n iz M a r i b o r a . Ž u p a n j e p r i 
pravi l s p r e j e m v čas t s l o v e s n o 
sti ob u s t a n o v i t v i p r v e g a k ra j ev 
nega k l u b a IPA ( M e d n a r o d n e 
po l ic i j ske z v e z e ) v p tu j sk i 
obč in i , ki so ga z a t e m u r a d n o 
us t anov i l i v d v o r a n i N a r o d n e g a 
d o m a v Pluju . O b p r i s o t n o s t i 

š t ev i l n ih g o s t o v in po l i ca j ev iz 
S l o v e n i j e in s o s e d n j e Avs t r i j e 
so za p r v e g a p r e d s e d n i k a k ra 
j e v n e g a k l u b a IPA v Ptuju i zvo 
lili M a r j a n a Kajfarja, s i ce r p o 
m o č n i k a k o m a n d i r j a na p o l i c i j 
sk i pos ta j i P tu j . ki j e bil p o b u d 
nik te akc i j e . P tu jsk i gos t i t e l j i 
so na s l edn j i d a n . v n e d e l j o , s v o 
j i m g o s t o m iz IPA p reds t av i l i 
n e k a t e r e k u l t u r n o - z g o d o v i n s k e 
z n a m e n i t o s t i . — O M 

Predstavniki mednarodne policijske organizacije IPA na sprejemu pri 
Pfujskeniiupanu Vojtehu Rajherju. 

Tudi letos tek okoli Slovenije 
člani TekaSkega kluba Maraton iz 

Ptuja bodo tudi letos s tekom okoli 
Slovenije počastili osamosvojitev 
naše države. Izjemno atraktivna pro
slavitev tega dogcxika je lani pritegni
la po vseh krajih, skozi katere so ptuj
ski maratonci tekli, veliko pozornosti, 
predvsem pa je bil velik dogodek tek 
predsednika Milana Kučana in povel
jnika TO Janeza .Slaparja s sprem
stvom txl Podlehnika do Ptuja. 

Prav takšno prireditev načrtujejo 
ptujski maratonci tudi za letos. Iz
pred ptujskega magistrata bodo slekli 
21. junija ob 20.uri. vrnili pa se bodo 
ix:t dni kasneje, prav tako zvečer. 

Milan Kučan je svojo udeležbo že 
napovedal, ptujski župan Vojteh 
Rajhcr pa je s pomočjo županov 
drugih občin vzpodbudil tudi sprem
ljajoče prireditve na poti. Ptujski 
maratonci, ki se j im bo tudi letos 
priključil olimpijec Mirko VindiŠ. 
se v teh dneh pospeSeno pripravljajo 
na tek. predvsem pa zbirajo sredstva 
in vse drugo, kar bodo na poti potre
bovali. S koncem tega teka se bo na 
Ptuju pričela akcija Nedeljskega 
dnevnika in Ministrstva zii Šolstvo 
in Šport Razgibajmo življenje, ki jo 
vodi Tone Fornezzi — Tof. M c Z 

Judojsti Gorišnice v Indonezijo 
v torek so odpott)\ali na tritedenske priprave k reprezentanci Indonezije 

slovenski judoisti. Med devetimi športniki so tudi trije iz Gorišnice, in sicer 
Miran Plošinjak. Mitja Kostevc in Damjan Petek, odpravo pa vodi prav tako 
(iorišničan Janko Žnidarič. Slovenski judoisti, ki bodo v tem času bivali v 
Džakarti in na otoku Baliju. bodo gostje indonezijske reprezentance. Judo 
zveza Indonezije jim bo plačala tudi letalski prevoz. Tovrstna izkušnja bo 
slovenskim judoislom gotovo veliko prinesla. M c / , 

lina Vukasovič 
državna 
ppvaltinja 

P t u j č a n k a T i n a V u k a s o v i č si 
j e na m l a d i n s k e m t e n i š k e m 
p r v e n s t v u v L jub l j an i p r i i g r a l a 
na s lov d r ž a v n e p r v a k i n j e . Svo jo 
k a k o v o s t j e po t r j eva l a ve s č a s 
p r v e n s t v a , v o d l o č i l n i h b o r b a h 
pa j e najprej p r e m a g a l a J e z e r n i -
k o v o v če t r t f ina lu . na to S i m o -
n ičevo v po l f ina lu in R a d a n o -
v i čevo v f inalu. M c / 



KOMENTAR 

inoilatajaM 
kupcem jc diincs pravza^i;; 

p r a v kp<»: trf>()vlii j e na prc-
t t k . odprtv s o ob petkih ilt;: 
svi tkih, prudajii >e tudi iia uU îi: 
ci, prodajidei pr i l iHJujo tudi n*;; 
dom. K(tliki> pa s tak<t ra/vvjuf!^^ 
Hit |Miim<ll)o kupit res prlr;! 
MU i i i j e j o , je drufi;a /|^<Kll)a. 

Kot je driij^u /!4odba kiipcaĵ ĵi 
ki se je oglasil v našem iirvdS:: 
itištvti / raetiiioni priKls«jaii|^:: 
Ciramat i/ l'tuja o nakupu^:: 
trbi)veljskef<a preniof»a iii o^lag: 
som i/ Vestnika o ponudbi K u | | 
rivo prcvo/a Bojana Jiikšiča ii? 
Gornje Bistrice za isti prcmoj^*;;: 
Ka/lika v ceni je znašala kalcij 
okro)4lih 40 ttdsttitkov. ISrVĴ :: 
uf^ibanja se ve, da v korist po^: 
nudbe privatnika, i a k o je naSi 
bralec plačal za t o n o kock pr^iji 
moj>a iz Trbovelj I4.()90 tolar* 
jev, zasebnik iz Gornje Bistri
ce pa vam ton«) istega premoga 
pripdje za 1(^.050 tolarjev (ta
ko vsaj piše v oglasu), čeprav;; 
je težko verjeti, da si nc bi k 
ceni premoga prišttl še ceiic 
prevoza, čestir pa iz oglasa 
videti. 

Kako Je to mogoče? 
PriKlajalna ( i r a m a t pa tudJIi:: 

druga dru/.bena podjetja mof^ 
rajo k ceni , ki j o p lačajo rud|;:i 
niku, prišteti še 20 ods to tkov 
prometnega davka , nj ihova 
marža je 15 odstotkov, priš te
ti pa je trebu še s troške pr<?-
v o z a po železnici in razklal i 
da nje z vagonov t e r prevoz d o 
njihovih deponi j premoga . 
Prevoz do kupca plača kupec 
posebej po cen iku , ki j e izde* 
lan za vsak k r a j posebe j , cena 

prevoza pa j e odvisna tudi od 
količine naročenega premoga^;; 
I poštevajo tudi reklauuui je . 

( e ste zasebidk, se odpelje*:; 
te v rudnik, kjer plačate z goig; 
t o \ i n o in dobite premog eeneSi; 
je kot npr. (>ramat, ki im^ii; 
pogodbo o tridestdnevneuj pla^;; 
čil nem roku. l'reuH»g od|Hljet«i;:: 
v s \<ijo ali katerokoli dnigti 
<h >arnico. K temu še prištejet^ ; 
stroške prevoza, o kakšnem 
prometnem davku pa seveda 
ni govora, saj je država že taktni 
ali tako preveč jx)žrešna, po
slovna morala že od nekdaj ri^;;; 
| ) s u , nelojalna konkurenca pa.: 
nacionalni bobi. 

Če ustavi policija tukšnegiiŠ 
prevoznika, mu potem, ko po>̂  
kaže račun, da je premog 
plačal, ne more nič. Tržni 
inšpektorji — teh j e šc vedno 
premalo — pa predlagajo tir 
s t im, ki se pritožujejo , nsJi|i;; 
ki-šilce kar sami prijavijo. 

Postali smo dežela trgovcev, 
čv smo ali n i smo reg is tr iram; 
za tako dejavnost , in na prvi 
pogled ima pr<ttlt kupec. Na 
|)rvi pogled. Kajti državni 
pn)račun , ki je prikrajšan, t e 
g o v o r i m o o p r e m o g u , za 20» 
odstotni prometni davek, 
poišče potem pač druge poti^ 
k a k o napolnit i državno h\sf^ 
gaj no. Ce s m o dobili premog 
ceneje , nas potem država že 
kje d r u ^ e olajša za tak "poS;; 
ciMii" nakup. Saj veste: bogu^;; 
kar je božjega, in cesarju (be
ri državi) , kar je cesarjeveg^;;; 
(državnega) . 

N a t a š a V o d u š e k 

v P o r o č e v a l c u d r ž a v n e g a / b o r a j e bil pre j šn j i t e d e n p r e d s t a 
v l jen v l a d n i p r e d l o g z a k o n a o p o s e b n i h d a j a t v a h pri u v o z u 
k m e t i j s k i h p r o i z v o d o v in ž iv i l . ( ) z a k o n u bo tore j na eni pri- , 
h o d n j i h z a s e d a n j o d l o č a l d r ž a v n i zbor . i 

Namen zakona je /a^sčita kmeti j
ske rastlinske pridelave, živinoreje 
in proizvodnje živil ter zagotavljan
je stabilnosti trga s kmetijskimi 
proizvodi. Vlada bo lahko na osno
vi tega zakona uvedla |xisebne 
uvozne dajatve, ki Jih bodo 
plačevala podjetja in zasebniki ob 
uvozu kmetijskih proizvodov in 
živil. Vlada bo določala dajatve v 
absolutnem znesku na osnovi pov
prečne domicilne cene v l;vropski 
skupnosti, cen na domačem trgu. 
kalkulacije strokovne organizacije, 
ki Jo ix)oblasti vlada, ter na osnovi 
gibanj ponudbe in jx)vpra?>evanja 
na trgu ter gibanj v kmetijski pride
lavi in proizvodnji živil. 

S tem zakonom naj bi dosegli 
stabilnost cen na d o m a č e m trgu in 
stabilne razmere za prede lovalno 
industrijo. .Sredstva, zbrana s po
sebnimi uvoznimi dajatvami, se 
bodo zbirala na posebnem računu, 
med drugim pa bodo namenjena 
izvoznim st imulaci jam. 

Dosedanja zakonodaja s lega po
dročja je neučinkovita, meiianizcm 
določanja posebnih uvoznih dajatev 
pa tog. Za uvozno ceno se naniicč 
$leje cena. ki Jo dokazuje uvoznik, 
ne pa dejanska cena. ki vlada na na
bavnem trgu. Po\prečna cena na d o 
mačem trgu pa se (k>k>ča koi pov
prečna statistična cena v preteklem 
mesecu in ne kol cena. ki bi ustreza
la ciljem kmetijske in ekonomske 
politike. Doslej vlada tudi nima 
možnosti določali UNO/ne dajatNc v 
absolutnem znesku na e n o t o 
uvoženega proizvoda. To jiomeni. 
da ne more določiti ustreznih viSin 
u \o /n ih dajatev in zaki /unanjetrgo-

vinska zaščita slovenskega kmetij
stva ni učinkovita. 

Z novim zakonom se bo .Slovenija 
v zaščiti kmetijstva približala razvi
tim državam. Tam namreč upora
bljajo pri uvozu prelevmane in pri 
i z N o z u izvozna nadomestila. Prelev
mane določajo sprotno, torej vsa
kodnevno v absolutnem znesku in so 
odvisni od vsakodnevnega nihanja 
uvoznih cen. S tem imajo \' rokah 
tudi instrumentarij. s katerim pre
prečujejo vpliv nihanj na svetovnem 
trgu na domače kmetijstvo. S poseb
nimi dajatvami naj bi po sprejmu 
zakona imela tudi slovenska viada 
možnost učinkovite zaščite kmetij
ske prtiizvodnje in predelovalne in
dustrije. Jasno je namreč, da pri iz
vozu kmetijskih proizvodov iz mno
gih držav ne \eljajo cene. sicer vel
javne na njihovem notranjem trgu, 
temveč bis l \eno nižje cene. Razliko 
pokrijejo seveda z izvoznimi sub
vencijami, (ire v bistvu za nelojalno 
konkurenco, proti kateri se države 
— po sprejemu zakona bo tako tudi 
v Sloveniji — borijo z ustrezno vi
sokimi uvoznimi dajatvami. 

Vlada jc v predlogu zakona pred
videla stalne in sezonske dajatve. 
Sezonske dajatve so lahko torej v 
nekem časovnem obdobju ukinjene, 
ob vjilivu nizkih sezonskih uvoznih 
cen pa lahko znova poseže po učin
koviti zaščiti domače proizvodnje in 
zagotovi stabilnost trga. Ko bo za
kon sprejet v državnem zboru, bo 
loiv\ v Slo\eni | i konec dosedanje 
prakse doloCanja uvoznih kontin
gentov o/iroma sedanjega prostega 
uvoza tudi ključnih kmetijskih 
proizvodov, ki je slo\ensko kmetij
stvo zaradi omenjene nelojalne kon
kurence tujih dobavits;ljev spravilo 
na kolena. JB 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko In časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor In glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne
ga urednika In lektor), Jože Bračič, Ivo CianI, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Vida Topolovec, Nataša 
Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fljan 
PROPAGANDA: Ollver Težak. 

Naslov: RADIO-TEDNIK, Ralčeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 2.600 tolarjev • za tujino 5.200 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

P B i SKLAm ZMk ISftOBRAŽEVANaE DEiAVOlV V PtU4U 

Za izobraževanje še ni 
pravega zanimanja 

v p t u j s k e m s k l a d u za i z o b r a ž e v a n j e d e l a v e e v j j r i z a s e b n i h d e l o d a j a l c i h se z e l o t r u d i j o , d a bi iz
bo l j ša l i i z o b r a z b e n o raven z a p o s l e n i h v obrt i , / e od leta 1 9 7 4 , ko j e bil s k l a d u s t a n o v l j e n , o r g a 
n i z i r a j o n a j r a z l i č n e j š e o b l i k e i z o b r a ž e v a n j a , p o k l i c n e g a in d o p o l n i l n e g a . V z a d n j i h s e d m i h let ih 
s e j e s p o m o č j o .sklada u p u s a b l j a l o več kot 1 5 5 0 d e l a v c e v . 

Štev i lo pa Je .še večje , če bi 
u p o š l e v a l i tudi p o d a t k e o u d e 
ležbi na s t r o k o v n i h e k s k u r z i j a h . 
O b k o n c u p re j šn jega leta j e bi lo 
pri 9 7 3 p tu j sk ih o b r t n i k i h z a p o 
s len ih 1027 de l avcev . V razn ih 
i z o b r a ž e v a l n i h o b l i k a h Je b rez 
s t r o k o v n i h eksku rz i j s o d e l o v a l o 
več kot 2 5 0 d e l a v c e v ali če t r t i 
na vseh . S redn jo t e h n i š k o šolo 
sta o b i s k o v a l a d v a d e l a v c a , t eh
n i ško fakul te to za s t ro jn i š tvo 
prav tako dva . t e h n i š k o fakul te 
to za g r a d b e n i š t v o e d e n in s red
njo šolo t iska in papi r ja (gra
f ično) en d e l a v e c . 

N a f r izerskih semina r j ih Jc 
s o d e l o v a l o 26 de lavcev , r a č u 
na ln i š tvo sta s p o z n a v a l a dva , 
s emina r j a za m e h a n i k a so se v 
P o r t o r o ž u ude lež i l i t r i je , tečaja 
za v i l i ča r i s ta en d e l a v e c , na jveč 
pa J ih Je bi lo na tečaj ih iz var
s tva pr i de lu o z i r o m a p o ž a r n e g a 
va rs tva , skupa j 8 9 . 

N a se jmih Jih Je bi lo več kot 
120, d o b r a pa Je bi la tudi u d e 
l ežba na s t r o k o v n i eksku rz i j i . 
O g l e d a l i so si i ndus t r i j sko c o n o 
v LJubl jan i , D r o g o v P o r t o r o ž u 
s s o l i n a m i , pot pa Jih J e vod i l a 
tud i v P o i d e n o n c , P a d o v o in 
G a r d a l a n d . 

Lani Je bi lo za vse oblike izo
braževanja na voljo 2.6 milijona 
tolarjev. Sklad Je vsem. ki so se 
želeli izobraževati in so tudi izpol
njevali pogoje, v celoti plačal izo
braževanje, le pri s trokovnih ek
skurzijah so delavci morali nekaj 
prispevati tudi sami. Del sredstev 
Je sklad v prejšnjem letu namenil 
še za kulturno udejstvovanje. Kot 
sta povedali Mirka Murata. dol
goletna predsednica osnovne orga
nizacije sindikata delavcev pri za
sebnikih občine Ptuj, ki je lani 
prevzela tudi posle neprofesional
ne sekretarke sklada za izo
braževanje, in Danica Curiii . ki 
opravlja vsa administrat ivna in 
knjigovodska dela, pa Je vse več 
tistih, ki težko zberejo denar za 
strokovne ekskurzije. Tudi to Je 
eden od kazalcev, da se ekonom

ski položaj delavcev v obrti vse 
bolj slabša. 

Da bi skladov program izo
braževanja čimbolj približali de
lavcem in obr tnikom, v vsako 
obratovalnico v začetku leta poš
ljejo letni program. Namen Je dvo
jen : v izobraževanje želijo vklju
čiti č imveč delavcev, obrtnike pa 
spodbudil i , da tudi oni sporočijo 
želje in potrebe po izobraževanju. 
Žal doslej ni bilo odziva, podobno 
Je bilo tudi s pozivom, ki so ga 
poslali sekcijam v okviru Obrtne 
zbornice. Zato Je vsak uspeh, ki ga 
dosežejo, toliko večji, saj vedo, da 
se za vsakim rezultatom skrivajo 
veliki napori. 

O B R T IN T U R I Z E M 

Lani so se izobraževali lesarji in 
mehaniki , največ pa frizerji, kar Je 
brez dvoma tudi zasluga obrtnice, 
ki vodi sekcijo. Žal pa Je bilo naj
manj odziva za izobraževanje v 
gostinski dejavnosti , kjer bi mora
lo biti ravno obratno glede na to, 
da j e v gostinstvu ptujske občine 
zaposlenih izredno malo strokov
no usposobljenih ljudi. Pričakuje
j o , da se bo v letu turizma in go
stinstva stanje b is tveno spremeni
lo. Dodatne naloge na tem po
dročju Jim nalaga tudi projekt 
Strategija razvoja turizma na Ptu
ju . Ptujčani ugotavljajo, da imajo 
vse možnost i , da razvijejo naj
močnejšo industrijo na svetu — 
turizem. V teh prizadevanjih pa 
Jim izobraževanje gostinskih in 
iruističnih delavcev lahko samo 
koristi. Sklad se. da bi nekatere 
izobraževalne oblike, za katere v 
občini ni dovolj zanimanja, le iz
peljali, povezuje z drugimi skladi. 
Tako so se letos kuharji že izo
braževali na Bledu in gostinci v 
Mariboru. Mirka Murata in Dani 
ca Čurin sta tudi povedali , d a j e za 
izobraževanje večje zanimanje v 
majhnih obratovalnicah ozi roma 
tam, kjer se obrtniki zavedajo, da 
brez potrebnega znanja in usposo
bljenosti tudi za obrt ni bodočno
sti, posebej še, če se obrtnik želi 
uveljaviti v tujini. Ekonomski po

ložaj Slovenije vedno bolj zahte
va, da se tudi obr tn iš tvo v večji 
meri vključuje v mednarodno deli
tev dela. 

Tudi letos bo ptujski sklad ure
sničeval s p rogramom sprejete 
oblike izobraževanja. Spodbujal i 
bodo osnovnošolsko izobraževan
je pri Ljudski univerzi in socialno 
ogroženim omogoči l i nakup učbe
nikov. Izobraževanje ob delu v 
srednjih, na višjih in visokih šolah 
bo potekalo na osnovi konkretnih 
potreb, skladno z zanimanjem 
obrtnikov ozi roma obratovalnic in 
delavcev. Prav tako bodo omo
gočili prekvalif ikacijo in dodatno 
funkcionalno izobraževanje delav
cem, pri katerih je nastopila 
zmanjšana delovna sposobnost . V 
programu imajo tudi deset ra
zličnih tečajev in več s t rokovnih 
ekskurzij za posamezne poklice in 
druge, ki so splošnega značaja. 

Sklad deluje kot dober gospo
dar. Samo lani so pri obrest ih za
služili petsto tisoč tolarjev. Tako 
bodo delali tudi letos, zalo ni bo
jazni , da bi J im zmanjkalo denarja 
za izobraževanje, če bo zanj le za
nimanje med delavci . Zbrani de
nar bodo uporabljali s t rogo na
mensko. Posebej pa si bodo priza
devali , da bi bili delavci kakovo
stno in sproti obveščeni prek časo
pisa Delavec v obrti . Pozorno bo
do spremljali sp remembe v kolek
tivni pogodbi in z njimi seznanjali 
delavce, skrbeli pa bodo tudi za 
s t rokovno usposabljanje članov 
izvršnih odborov in komis i j . 

Čeprav med delavci pri ptujskih 
obrtnikih za zdaj še ni pr ičakova
nega odziva za vključevanje v vse 
izobraževalne obl ike. Sklad us
pešno uresničuje svoje naloge. Po
sebej so ponosni na plaketo , priz
nanje, ki so ga lani prejeli od Sin
dikata obrtnih delavcev Slovenije. 
Mirka Murata poudarja, da us
pešno delujejo tudi zato, ker dobro 
sodelujejo z republ iškim koordi
nacijskim odborom skladov za 
izobraževanje Slovenije ter njego
vim predsednikom Lrancem Muši-
čem in tajnikom Vladom 
Belšakom. M G 
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S poiUetnostJo iz težav 
P o s l e d i c e l i b e r a l i z a c i j e u v o z a k m e t i j s k i h p r i d e l k o v ter l a n s k e s u š e č u t i j o tud i pri K m e t i j s k i z a 

d r u g i O r m o ž , ki z d r u ž u j e 4 9 2 z a d r u ž n i k o v . Z a p o s l e n i h j e 6 3 d e l a v c e v , od tega tr i je p r i p r a v n i k i . 
V s k u p n i h s l u ž b a h , kjer s o oprav i l i n e k a t e r e p r e m e s t i t v e d e l a v c e v , pa j i h j e s k u p a j z d i r e k t o r j e m 
17. K l jub t e ž a v a m , ki so pes t i l e z a d r u g o , d e l a v c e v n i so o d p u š č a l i . 

Brez načrtov ni mogoče živeti , 
trdi direktor dipl. vet. Edvard 
Kenda. V rokavu imajo marsikate
ri adut. vendar Jih odkrivajo bolj 
po malem. 

"Ker so kmetje ob lanski suši 
izpraznili vse svoje zaloge, b o m o 
posledice čutili še nekaj časa. 
Kljub vsem prizadevanjem se Je 
zmanjšal slalež goveje živine. No
ben partner Je več ne vhlevlja in 
ne financira pitanja. Teh stroškov 
in vsega, kar sodi zraven, zadruga 
ne prenese, ker s tem leze v izgu
be. Teleta, v katera vlagaš in Jih 
pitaš osem mesecev, pa izginjajo 
neznanokam. Vse to bomo pri nas 
krepko občutili šele čez nekaj let. 
Vse države imajo, ko gre za kme
tijstvo, svoj trg zaščiten, pri nas 
pa to ni urejeno, zalo se vsa kopja 
lomijo na ramenih kmeta in zadru
ge. Vladi smo predlagali , da bi 
meso uvažala samo lista živilsko-
predelovalna podjetja, ki tudi iz
važajo, uvedle naj bi se zaščitne 
carine, kar pa še vedno ni ureje
no," krit ično razmišlja direktor or
moške zadruge. 

PLAČEVANJE GROZDJA TEČE 
NORMALNO 

Prejšnji torek Je bila seja vino
gradniškega odbora, ko so med 
drugim govorili o plačevanju 
grozdja lanske letine. Po težavah, 
ki so Jih imeli v letu 1992, ko so 
za plačilo grozdja letnika 1991 na
jeli bančni kredit z visokimi obre
stmi in prišli zaradi zaostanka 
plačila kmetom vinogradnikom ob 
dobro ime, so prilezli na suho. Tu

di tokrat ne morejo kmetom 
plačevati grozdja v enkra tnem 
znesku, temveč Jim ga plačujejo 
mesečno, vsote pa so odvisne od 
prodanega vina. Vinogradniki so 
uvideli, da pravzaprav ni drugih 
možnost i in so s tem načinom še 
kar zadovoljni. 

NEKAJ PROBLEMOV IMAJO 
S PERUTNINARSTVOM 

z varažtiinsko Koko ima Kme
tijska zadruga Ormož pogodbo za 
2.1 ko(.)perantov. ki pa trenutno ni
majo piSancev. Vzrok so neu
spešni dogovori , ki Jih sku.šajo 
opraviti s Koko. še posebej sedaj, 
ko ima to hrvaško podjetje novo 
vodstvo. V teh dneh naj bi stekli 
pogovori z novim generalnim di
rektorjem varaždinske Koke in or
moško zadrugo. Ker pa Je Koka 
ormoški zadrugi dolžna veliko de
narja, so se odločili , da bodo pe
rutnino sami prodajali. Tako so si 
t renutno že poplačali tri četrt ine 
Kokinega dolga oz. ga poravnali 
rejcem perutnine. 

VELIKO STAVIJO NA 
TRGOVINE^ 

"Kol \esic. odkujiujcmo jiri Kme
tijski zadrugi Ormož tudi velike ko
ličine zelenjave. Za letos imamo s 
poslovnimi partnerji že ixxlpisane 
pogodlx' za 1.700 ton. vendar bodo 
količine Šc večje. Dogovorjene so že 
tudi cene. Naše centralno skladišče 
je naš odkupni center, kjer imamo 
urejeno hladilnico. Nekaj zelenjave 
prodajamo tudi v naši ormoški trgo

vini Iz kmetije za vas, vendar so lo 
manjše količine. 

Že lansko leto sem napovedal, da 
bodo potrebne nekatere reorganiza
cije in iti v korak s časom. To smo 
opravili kljub pritožbam, da naše ce
ne niso enake kot pri konkurenci, 
vendar letos vidimo, da ni taki). Od 
bonov, vrednih 17 milijonov tolar
jev (te je občina razdelila med kme
te, ki so lani utrixMi sušo), nam jih 
je pri nas s prodajo našega blaga 
uspelo odkupiti za 12 mili jono\, sa
mo za 5 milijonov pa so jih kmetje 
odnesli v druge trgovine, kar Je 
znak, da smo s svojimi cenami in iz
borom blaga konkurenčni in da nam 
kmetje zaupajo. Vidite, lo je naša 
resnica, kljub temu da je luintam pa
dla kakšna druga Ivseda." zadovol
jno ugotavlja F-dvartl Kenda. 

Odločili so se. da na območjih, ki 
so nekoliko oddaljena od večjih cen
trov, to pa so Tomaž, Miklavž in 
Središče, uredijo trgovske centre, 
kjer bodo krajani lahko kupili vse, 
od tehničnega blaga in prehramlx'-
nih artiklov do reiiriimateriala. Dva 
centra že delujeta, in lo pri Tomažu 
in Miklavžu, v pripravi pa je še cen
ter v Središču ob Dravi, kjer bodo v 
tem tednu odprli trgovino Gorenje s 
proiz\i)di tega podjetja in z repro-
materialom. Novost bo diskom, kjer 
bodo po diskontnih cenah pnx la ja l i 
|irehramlK 'ne artikle, pijačo in vse 
drugo, kar potrebujejo gos|iodin-
jslva. Za večja naročila bodo lahko 
kooperanti, gostilničarji in manjši 
trgovci poklicali v trgovino, da j im 
bodo želeno dostavili na dom. 

Novost pri ormoški Kmetijski za
drugi pa so tudi preurejeni prostori 
hranilno-kreditne služlie, kjer lxxlo 
pričeli delati čez približno mesec dni. 

Vida T o p o l o v e c 

B O S N A I N H I : K C I ; ( ; ( ) V | . 
N A : G e n e r a l P h i l i p p e Morillon 
j e p o v e l j n i k a s r b s k e in mus l j . 
m a n s k e vo j ske p r e p r i č a l , da sta 
p o d p i s a l a še en s p o r a z u m o pre-
mi t j u . Veljat i naj bi pr iče l minu-
lo n e d e l j o o p o l d n e . V sporazu
mu sta o b a ob l jub i l a , da bosta 
s p o š t o v a l a p i e m i i j e . območje 
S r e b r e n i c e in / e p e pa sta opre
de l i l a kot d e m i l i t a r i z i r a n i ob
m o č j i , iz ka t e r ih naj bi se umak
ni le o b o r o ž e n e e n o t e . 

Z a B o s n o in H e r c e g o v i n o je 
p o m e m b n a tud i v s e večja pri
p rav l j enos t Z D A za vo ja ško po
s r e d o v a n j e . E v r o p s k i p reds tav
niki so g l e d e te o d l o č i t v e še 
v e d n o z a d r ž a n i in m e n i j o , d a j e 
p o t r e b n o p o č a k a t i na referen
d u m b o s a n s k i h S rbov o mirov
n e m n a č r t u za B i H . Č a k a n j e na 
o d l o č i t e v s r b s k e g a referei idunia 
še p o s e b e j p o d p i r a j o Rus i . 

V s e bol j se k a ž e , da so / D A s 
s v o j o d o č i t v i j o o p o d p o r i obo
r o ž e n i i n t e rvenc i j i razga l i le 
e v r o p s k o n e e n o t n o s t . Posebe j 
v i d n o v l o g o zadn j e č a s e igrajo 
G r k i , ki s p r e t n o k r m a r i j o med 
p r i j a t e l j s t vom s Srb i jo in izgo
v o r o m , češ da bi vo jašk i poseg 
v B iH sp rož i l s p o p a d š i rš ih raz
s e ž n o s t i in o g r o z i l tudi Grč i j o . 

R U S I . I A : / b o r o v a n j a proti 
J e l c inu se še ka r nada l ju je jo . Na 
zadn j ih , k i so j i h o rgan iz i r a l i 
k o m u n i s t i in nac iona l i s t i ob 
d n e v u z m a g e , se J e zb ra lo več 
kot 20 t isoč l judi . V Javnos t i so 
p r i č a k o v a l i , da bo p o n o v n o 
p r i š l o d o n e m i r o v , k a k r š n i so 
bil i 1. ma ja . V e n d a r j e tokrat 
v se p o t e k a i o v m i r u . 

V z a č e t k u l e d n a Je v M o s k v i 
i z b r u h n i l šc en š k a n d a l . N e n a d 
n o naj bi i zg in i l p r e d s e d n i k ru
s k e D e l a v s k e k o m u n i s t i č n e par
tije V i k t o r A n p i l o v . O b l a s l i so 
ga z a s l i š e v a l e o d o g o d k i h 1. 
ma ja in p o t e m naj bi ga . tako 
trdi o p o z i c i j a , za neka j dn i za
pr l i , / a s l i š e v a l c i odgovar j a jo , 
da so ga takoj po zas l i šan ju iz
pus t i l i . 

H K L G I . I A : T a m j e m i n u l i le
den s top i lo v ve l javo 34 us tav
nih d o p o l n i l , s k a t e r i m i sta 
f l a m s k a in v a l o n s k a regi ja d o b i 
li p rece j nov ih p r i s to jnos t i . 
S p o r i in tud i o b č a s n i spopad i 
m e d o b e m a s k u p n o s t i i n a sc 
v l e č e j o že dese t le t j a , be lg i j ske 
o b l a s t i pa J ih že l i jo umir i t i tudi 
s t em, d a p r i zna jo r e g i o n a l n e in
t e r e s e v s a k e od s k u p n o s t i . Po 
d r u g i s t r an i se zdaj neka t e r i b o 
j i j o , da Je s p r e j e m us t avn ih d o 
po ln i l z a č e t e k r a z p a d a Belg i je . 
T a k o m e n i tudi f l a m s k a s t r anka , 
k i n a p o v e d u j e , da Je zdajšnja 
d r ž a v n a r e f o r m a le k o r a k na p o 
li k p o p o l n i o s a m o s v o j i t v i Flan-
dr i j e . To naj bi se z g o d i l o že v 
z a č e t k u n a s l e d n j e g a dese t le t j a . 

ZD.\: Po o b s o d b i d v e h pol ic i 
s tov, ki Sla p r e t ep l a č r n s k e g a 
v o z n i k a R o d n e y J a K i n g a , so se 
r a s n e s t ras t i v Los A n g e l e s u 
u m i r i l e . Med i j i pa sedaj p o 
roča jo o s p o p a d i h m e d b e l s k i m i 
in č r n s k i m i d i j ak i v J u ž n e m Bo
s t o n u . P o v z r o č i l o naj bi Jih pre-
p lav l j en je b o s t o n s k i h šol s 
č r n s k i m i u č e n c i , ka r Je o m o 
g o č i l a o d l o č i t e v s o d i š č iz leta 
1974 o k o n c u š o l s k e g a apar t -
h e i d a . S p o p a d i m e d di jaki u te
g n e j o p o v z r o č i l i š i r še r a s n e ne
m i r e in c e l o s p o p a d e po vsem 
m e s t u . 

D A N S K A : Danci so poleg Bri
tancev edini , ki so glasovali proti 
ratifikaciji sporazuma iz Maastri-
chta o združevanju l ivrope. Tako 
bodo Danci 18. maja znova glaso
vali o tem sporazumu. Britanci že 
napovedujejo , da bodo. če Danci 
ratifikacije ne bodo podprli , preki
nili par lamentarno razpravo o od
nosu do sporazuma. Danci so bili 
proti ratifikaciji predvsem zato. 
ker se ne želijo vključiti v skupno 
ob rambno in varnostno politiko, 
niti ne želijo svoje krone zamenja
li za eku. 

S I C I L I J A : Papež Janez Pavel 
II. se je odločil za obisk na ott)ku. 
ki velja za sedež mafije, in med 
ob iskom izjavil, da bi morala bili 
sicilska Cerkev bolj aktivna in 
ostra v boju proti mafiji. Papež Jt" 
mafijo označil za socialni greh in 
Jo imenoval za hudiča. 

I R A N : Tam bodo 11. Junija le
tos predsedniške volitve, ( i lavni 
t ekmec sedanjemu predsedniku 
Aliju Rafsandžaniju bo nekdanji 
minister za delo Ahmad Tavakol i . 
ki Je blizu konzervat ivnim ver
skim krogom in se zavzema za 
is lamizaci jo družbe in liberalno 
gospodarsko poli t iko. 

P r ip rav i l a : dlž 
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I z v e d e l i s m o 
P T U J BO V Z O R Č N A O B Č I N A 

Komisija državnega zbora za lokalno samoupravo je 4. maja obravnavala 
in podprla stališča o uresničevanju ustavne zasnove lokalne samouprave. 
Projekt preobrazbe lokalne samouprave mora postati eden ključnih temeljev 
jcmokiatične ureditve slovenske države in decentralizacije njene oblasti na 
osnovi delitve funkcij in pristojnosti med državo in samoupravno lokalno 
skupnostjo. Komisija je ob tej priložnosti načelno tudi podprla predlog 
občine Ptuj. da pt>stane vzorčna občina za raziskavo normativnih rešitev, or
ganizacije in delovanja bodočih občin, mestne občine, širše lokalne skupno
sti in pokrajine ter delovanja drž^ivne uprave, vladnih služb in sodstva v ok
viru vzorčne lokalne skupnosti. 

V T E M T E D N U R A Z P I S Z A D E M O G R A F S K O 
O G R O Ž E N A O B M O Č J A 

Za spodbujanje razvoja na demografsko ogroženih območjih je v pro
računu Republike .Slovenije za letos namenjenih 1.5 milijarde tolarjev. Dve 
tretjini tega denarja naj bi porabili za razvoj infrastrukture, tretjino pa za 
spodbujanje drobnega gospodarstva in kmetijstva. Poleg tega bo vlada enak 
znesek namenila tudi za garancije za kreditiranje dejavnosti. Za razliko od 
lani bodo letos o porabi tega denarja najprej odločali v občinah, v prejšnjih 
letih pa so bile prioritete določene le na republiški ravni. 

M I N I M A L N O P O V I Š A N J E C E N K O M U N A L N I H 
S T O R I T E V 

Slovenska vlada ni v celoti potrdila predloga ptujskega komunalnega pod
jetja o povišanju cen osnovnih komunalnih storitev. Cena vode naj bi se po 
predlogu povišala s prvim majem za 38..S odstotka, vlada pa je odobrila le 
l.S-odstotno povišanje s prvim junijem. Odvajanje odplak, ki naj bi bilo 
dražje za 21,9 odstotka, se bo s prvim junijem podražilo za devet odstotkov. 
Čiščenje odplak, ki naj bi bilo dražje za 64,9 odstotka, in ogrevanje stano
vanj za 105,7 odstotka pa se za zdaj ne bo podražilo. 

D R Ž A V N I S V E T S P R E D S E D N I K I S K U P Š Č I N 1 
O B Č I N I N I Z V R Š N I H S V E T O V ] 

Na današnjem posvetu članov državnega sveta s predsedniki občinskih 
skupščin in izvršnih svetov v Ljubljani bodo ocenili dosedanje stike drž.av-i 
nega sveta z občinami in obravnavali gradivo v zvezi z lokalno samoupravo, 
ki bo osnova za pripravo posebne seje državnega sveta o lokalni samoupra-: 

V Č E R A J S L O V E S N O V M A R I B O R S K I B O L N I Š N I C I 

Včeraj so v mariborski bolnišnici slavili pomemben uspeh. Odprli so B-i 
trakt oddelka za interne bolezni. Uredili so ga s sredstvi četrtega maribor-; 
skega samoprispevka. Naložba je \ e l j a l a 1,58 milijonov tolarjev. i 

T E D E N R D E Č E G A K R I Ž A 
) 
! 

Letošnji teden Rdečega križci, ki se je pričel 8. maja, poteka pod geslom Do-j 
stojansivo za vsakogar in je posvečen ljudem, ki so izpostavljeni vojni. Rdečil 
križ in Rdeči polmesec v skupni izjavi ixizivata vse ljudi, naj spoštujejo pravi-; 
ce vseh žrtev vojne, lakote in dnjgih nesreč ter podprejo človekoljubno pomoČj 
in s tem pomagajo zavarovati človekove pravice in dostojanstvo. | 
Z A K O N O Z A M U D N I H O B R E S T I H V P A R L A M E N T J 

Obrtna zbornica Slovenija je usjx;la zbrati pet tisoč podpisov, ki so bilil 
pogoj, da bo njen zakon o odpisu in poravnavanju zamudnih obresti le prišelj 
v parlament. Kljub načelni podpori iz različnih okolij, tudi ministrskih, j i ' 
zakona po normalni poti ni uspelo uvrstiti na dnevni red državnega zbora.; 
Zato je v okviru občinskih zbornic organizirala zbiranje podpisov obrtnikovi 
in drugih zainteresiranih. Akcijo so združili z zbiranjem podpisov za obrav-i 
navo še drugega zakona, in sicer o spremembah in dopolnitvah zakona oj 
prevozu v mednarodnem cestnem prometu. Za oba zakona so zbrali dovolji 
podpisov: v Ptuju jih je bilo skupaj okrog 135. J 

S V E T O V N I D A N N E K A J E N J E V C E L J U 

Ob 31 . maju, svetovnem dnevu nekajenja, bo v Celju potekala slovenska; 
javna prireditev pod naslovom Svetovni dan nekajenja. Njen pokrovitelj bo^ 
republiški minister za zdravstvo dr. Božidar Voljč. Tega clne bodo organizi-j 
rali več prireditev v želji, da bi kajenje v Sloveniji zmanjšali, na okrogli mi- ' 
zi pa bo poudarek na ustvarjanju družlx; brez cigarete. Celjske prireditve se ' 
bodo udeležili tudi člani ptujskega društva nekadilcev. j 

P R E D S T A V I T E V P R O G R A M A R E V I T I 

V organizaciji ptujskega izvršnega sveta je bila v torek v Ptuju predstavi
tev programa Revit. Vodja projekta prof. dr. Anton Hauc se je o njem pog-
varjal s ptujskimi podjetniki, obrtniki in drugimi zainteresiranimi. Torkovi 
pogovor naj bi odločil o vključitvi občine Ptuj v program Revit. ' 

R A Z V O J N E U S M E R I T V E P T U J S K E T R G O V I N E i 

V Sekretariatu za gospodarstvo občine Ptuj so pričeli aktivnosti za pripra-; 
vo usmeritev za razvoj trgovine v občini do leta 2000. V okviru tega bodo že 
prihodnji teden pripravili pogovor s predstavniki družlx>ne in zasebne trgo- • 
vine, na katerem bodo ocenjevali trenutne razmere in možnosti za razvoj . ' 
Pri tem bodo upoštevali novi ziikon o trgovini in pravilnike, ki iz njega izha- ' 
jajo, med drugim tudi o delovnem času. P r ip rav i l a : M G j 

i z v e d e l i s m o I 

Gavori seJi 
...DA bo potrebno glasbeni pavil

jon v l judskem vrtu še nekajkrat 
formalno odpreti . Po pe tem do 
osmem odpilju bo mogoče popol
noma urejen. 

...DA je ptujskomedijski odgo
vorni zamenjal gornji del gardero
be (beri: srajce). Po novem kupuje 
take s posebej razširjenimi hrbtni
mi in ročnomiš ičnimi deli. Draga 
investicija j e posledica enole tnega 
obiskovanja šport studia. 

. . .DA sodelavka investira in se 
ponaša z novo ograjo. V Peršono-
vi so bili prvega maja časopisni in 
TV snemalci . Res . da zaradi god
be na pihala, se je pa oko kamere 
in fotoaparata sprehodi lo tudi po 
novih. rjavosijočih stebrnih 
ploščicah. 

.. .DA je nekdanji družbenopol i 
tični delavec v novem času nekoli
ko izgubil smisel za aktualne 
družbene dogodke sedanjosti . Ce
lo kot predstavnika pokrovitel ja so 

ga kolesarji na zadnji ptujski dirki 
skoraj povozil i . 

. . .DA je kmeti js tvo občine Ptuj 
res prednostna panoga. Vsaj po 
medi jskem vplivu. Sedaj so ljudje 
iz kmeti jskega sekretariata že na 
K f V . 

...DA vinska trgovina, ki menda 
prodaja tudi srajce (glej komentar 
v predprejšnjem Tedniku) , sedaj 
prodaja tudi šolske torbe. Malo 
oguljene in polne počečkanih 
zvezkov in knjig sicer, zato pa 
ust rezno poceni . Dobavitelj i pa so 
kar srednješolski obiskovalci pre-
koces tne diskotete . 

. . .DA se j e 46 poslancev neu
spelega skupščinskega zasedanja 
spraševalo , zakaj izvršni svet 
skupščini ne zaupa svojega recep
ta. Izvršni svet j e namreč po uri v 
svoji sejni sobi že od marca eno 
uro zadaj. Tudi tisti, ki zamudijo 
6 0 minut , pridejo torej pra
vočasno. 

S SEJE PTUJSKEGA IZVRŠNEGA SVETA 

Znižanje In zvišanje najemnin, 
Ptujski izvršni svet je prejšnji četrtek 

sklenil, da bodo enajstim oziroma dese
tim najemnikom poslovnih lokalov v 
Prešernovi ulici v Ptuju (eden od loka
lov je zaprt), kjer poteka rekonstrukcija, 
od prvega maja do konca gradtienih de
lal znižali najemnino za polovico. Pri
poročili so. da naj bi podobno odločitev 
sprejeli tudi v izpostavi za javne prihod
ke ter jim znižali davke skladno z 
možnostmi, ki jih dopušča zakon o do
hodnini. Dejstvo je, da bodo imeli za
sebniki zaradi obnove Prešernove ulice 
v času izvajanja del manj dohodka, kol 
če investicije ne bi bilo. 

Izvršni svet je tudi sklenil, da se na
jemnine za poslovne prostore, ki so v 
lasti občine, od prvega maja povečajo 
za ]x;tnajst odstotkov. 

ODLOK O U S T A N O V I T V I 
P O K R A J I N S K E G A 
M U Z E J A P T U J 

Predlog odloka o ustanovitvi javne
ga zavoda Pokrajinski muzej Ptuj 
upošteva vse pripombe oziroma pre
dloge druge ustanoviteljice — občine 
Ormož, kjer so posebej vztrajali, da je 
v besedilu tretjega člena zapisano, da 
ima organizacijska enota Ormož ar
heološki, etnološki in kulturnozgodo
vinski oddelek. Ormožani predlagajo, 
da se odlok sprejme po hitrem postop
ku. Zbori ptujske otx:inske skupščine 
naj bi o njem rtizpravljali že v torek, 
do takrat naj bi bilo tudi znano ime 
vršilca dolžnosti ravnatelja, ki bo v 
treh mesecih pripravil vse potrebno za 
nemoteno delo te ptujske kulturne in
stitucije. Ob tem so Ormožani opozori
li tudi na pismo sindikata Pokrajinske
ga muzeja Ptuj, iz katerega je možno 
oceniti, da so razmere v muzeju proble

matične in da je kolektiv zelo slabo in
formiran o akutalni problematiki. Kri
stina SamperI Î urg je člane izvršnega 
sveta obvestila, da je 17 delavcev mu
zeja za to, da dosedanji vršilec dolžno
sti ravnatelja to delo opravlja tudi v 
naslednjih treh mesecih, ko naj bi ra
zrešili glavne probleme. Vršilec dolž
nosti ravnatelja naj bi tudi predložil 
razvojno-sanacijski program in po
ročilo o natančni porabi sredstev za 
grad Bori. Problematičen je tudi pod
pis pogodbe za muzejsko kavarno. Pri 
javnih zavodih je tako. da moia o do
delitvi prostorov najpiei sklepati 
olxinski izvršni svet 

B R A N K O B R U M E N 
P O T U J E V C U R A C A O 

.Na četrtkovi seji ptujske oltčinske 
vlade so sklenili, da se bo Branko 
Bruineii udeležil trinajste konvencije 
Evropskega združenja karnevalskih 
mest v Curacau na Nizozemskih Anti-
lih. Tja bo potoval tudi predstavnik 
občine Maribor, ki je skupaj s Ptujem 
eden od možnih kandidatov za organi
zacijo 16. konvencije v letu 1996, za 
katero kandidira tudi Moskva. Ptujska 
občina je od letošnjega leta polnoprav
na članica Evropskega združenja kar
nevalskih mest (F-TCC). 

Za pokroviteljstvo pri udeležbi na 
trinajsti konvenciji združenja, v okviru 
katere bodo oiganizirali tudi slovenski 
dan, se pogovarjajo z murskosoboSko 
Muio in nekaterimi drugimi podjetji. 
Kmetijski kombinat Ptuj pa naj bi 
predstavil svoja vina. Ob tej priložno
sti velja povedati, da potuje Branko 
Brumen v Curacao tudi kot član uprav
nega odbora združenja. Da bi bili 
stroški udeležbe čim manjši, se bo 
udeležil le glavnih razprav. M G 

OBČINSKA VOLILNA KOMISIJA PTUJ — Mestni trg 1 , R u j 

R A Z G L A S 
Na podlagi 67. člena Zakona o volitvah v skupščine (Uradni list SRS, št. 
42/89, 5/90 in RS, št. 10/90,45/90) Občinska volilna komisija Ptuj objavlja 

S E Z N A M 
PRAVNO-VELJAVNIH KANDIDATUR ZA POSLANCA V ZBOR 
KRAJEVNIH SKUPNOSTI SKUPŠČINE OBČINE PTUJ NA NADO
MESTNIH VOLITVAH — 16. maja 1993 
Volilna enota št. 11 (območje KS Leskovec) 
Voli se 1 (eden) poslanec. 
Kandidata sta: 
1. Janko Šmigoc, roj. 28/7-1955, prodajalec, stanujoč Spodnji 
Leskovec 21/a, 
Predlagatelj: Svet KS Leskovec. 
2. Anton Kozel, roj. 18/2-1965, kmetijski tehnik, stanujoč Velika 
Varnica 86/a. 
Predlagatelj: Svet KS Leskovec. 
V seznamu sta vpisana 2 (dva) kandidata. 
Nadomestne volitve poslanca v Zbor krajevnih skupnosti Skupščine občine Ruj 
bodo v nedeljo, dne 16. maja 1993, na voliščih, katere je s posebno odločbo do
ločila Občinska volilna komisija Ptuj. 
Številka: 108-6/89-1/MK — Datum: 10/5-1993 

Predsednica OVK Elizabeta Šoštarič, 

file:///eljala


I ) E S T R N I K : K o t s m o že p u r o č u l i , b o d o v n e d e l j o , 16 . m a j a , 
na D e s t r n i k u vol i l i ž u p a n a , č l a n e k r a j e v n e g a s v e t a in i z p o l n j e 
vali tudi a n k e t o o t e m , k a k o se ž e l i j o o r g a n i z i r a t i v b o d o č i nov i 
obč in i in ali s o za p r e i m e n o v a n j e k r a j a v S v e t i U r b a n . T o k r a t 
v a m na k r a t k o p r e d s t a v l j a m o k a n d i d a t e z a ž u p a n a . 

I V A N B U R I N A 

Ivan Burina j e neodvisni kandi
dat, ki ga je predlagala skupina 
krajanov. V program je zapisal 
dokončanje akci j , ki t renutno po
tekajo v krajevni skupnost i , in po
miri tev duht)v, saj so krajani, kot 
meni , .sedaj zelo razdeljeni , za raz
voj kraja pa je potrebna njihova 
slož.nost. O b koncu mandata prejš
njih kandidatov predlaga, da j i m 
je pot rebno izreči tudi kakšno zah
valo in dodeli t i priznanja, saj so 
izvedli precej uspešnih akcij . 

Naslednja točka programa je turi
stična ureditev kraja, predvsem po-
čiščenje divjih odlagališč in uredi
tev okolice domov. Meni tudi, da 

mora DestrnLk čimprej dobiti telovadnico in pritisniti na republiške šol
ske oblasti, saj si otroci na Destrniku zaslužijo normalne pogoje šolanja 
in enako startno osnovo za poklice, kjer so zaŽA.-ljene fizične sposobno
sti. Prav tako naj bi s lovensko povprečje dosegli tudi pri drugih predme
tih in v znanju računalništva. Med nujno pa sodita še ureditev mrliške 
vežice in ureditev |X)kopališča. Kandidat je tudi odločno proti (.xllaga-
lišču komunalnih (.xlpadkov in predlaga, da bi se krajani odločili med re
kreacijskim centrom z ribnikom in kmetijsko izjabo glinokopa. 

F R A N C P U K Š I Č 
Je predstavnik Liste za Urban, ki 

so Jo oblikovale Demokratska 
stranka. Socialdemokratska stranka 
in neodvisni kandidati. Njegov pro
gram obsega izgradnjo mrliške 
vežice na pokopališču, gradnjo te
lovadnice pri osnovi šoli in sanaci
j o 200 let slai-e zgradbe osnovne 
šole ter sanacijo glinokopa Ja-
nežovci — tudi on Je proti txllaga-
lišču komunalnih odpadkov in pre
dlaga, da uredijo v njej ribnik, lov
sko območje ali pa kmetijsko zem
ljišče. Nadaljevati bo potrebno ure
janje gradnje infrastrukture (elek
trični vodi. vodovod, širitev telefo-
nonskih priključkov) in asfaltirati 

ceste po dogovorjenem vrstnem redu. V program je zapisal še pospešen 
razvoj kmetijstva in turizma ter razvoj obili in drobnega gosppodarstva. 
Posebej poudarja, da bi bilo potrebno najti ugodne kredite za krajane, ki 
si do.slej niso mogli privoščiti telefonskih priključkov, in za tiste, ki bi 
uredili vinotoče in druge dejavnosti, s katerimi bo kraj postal turistično 
zanimiv. Za tako dejavnost naj bi uredili ugodne kredite z možnostjo 
dveletnega odloga plačila prveg obroka. Pri gradnji infrastrukture pa bi 
morali še posebej natančno paziti na kakovost izvedbe del. 

J A N E Z Ž A M P A 
Je kandidat Ljudske stranke. 

Osnovne točke njegovega programa 
so modernizacija cest in širitev vo
dovoda v vasi Svetinei, JirŠovci ter 
spodnji del Placarja. Vaški odbori 
naj bi pripravili program razvoja 
svojih vasi. saj je po mnenju kandi
data sistem vaške samouprave že 
razpadel. Vaški odbori naj bi se or
ganizirali tako, da bi posamezni čla
ni skrbeli za infrastrukturo, kmetij
stvo, urbanizerj). ekologijo in uredi
tev vasi. za finance in planiranje ter 
za upokojence, socialno skrbstvo in 
zdravstveno varstvo, pa Še za Šol
stvo, kulturo in rekreacijo ter turi
zem, trgovino in delo društev. V 
programu Je posebej poudaril, da 

mora krajeno vodstvo vplivati na republiško vlado, naj uvrsti na dnevni red 
seje tudi zakon o demografsko ogroženih območjih in podaljša rok za finan
ciranje projektov v KS, ki so v prehodnem obdobju. Če do te sprememlx ne 
bo prišlo, potem bo Destrnik prihodnje leto iz tega programa izpadel. 

T E D N I K 
J A N K Z O V C I : Minuli torek sta v prosvetni dvorani na Destrniku jiredsed-

nik občinskega projektnega sveta za gradnjo odlagališča komunalnih odpad
kov Tone Purg in predsednik sveta destrniške skupščine Franc Simeonov 
sklicala skupno z^isedanje zbora krajanov in projektnega sveta. Komunalno 
odlagališče naj bi namreč po občinskih načrtih gradili v opuščenem glinoko-
pu v Janežoveih. Krajani so Še enkrat povedali, kar so v sklejv zapisali že 
na zboru pred osmimi leti, da odlagališča v glinokopu ne pustijo zgraditi. 

Okoli 100 krajanov je na zboru zahtevalo, da predsednik projektnega sve
ta Tone Purg prenese na celotni projektni svet informacijo, naj nikoli več ne 
razmišljajo o komunalnem odlagališču v Janežoveih. vse aktivnosti v tej 
smeri pa naj opustijo, ker je Škoda denarja, ki so ga doslej zapravili za pro
jekte Razvojnega centra Celje. 

T E D N I K 
POLKNŠAK: V soboto so krajani Poienšaka v tamkajšnjem gasilskem 

domu pripravili slovesnost ob končanju na|X"ljave vodovoda na PolenŠaku. 
V lanskem najbolj sušnem obdobju je voda pritekla v 110 gospodinjstev, za 
kar so morali položiti 12.280 metrov primarnega voda od JurŠincev do Po
ienšaka in 8.760 metrov sekundarnega voda. Vsako gospodinjstvo je za pri
ključek na vodovod plačalo 1.400 nemških mark in opravilo 40 ur dela. Na 
slovenosti sta govorila tajnik KS Jože .Munda in predsednik gradlxnega od
bora za Polenšak 1'ranc Kuharic. 

50 odstotkov denarja za vodovod so dobili iz sklada za demografsko 
ogrožena območja Slovenije. 20 odstotkov je pridal občinski proračun, preo
stalo pa so plačali iz krajevnega samoprisj^vka in po pogodbah s krajani. 
Vendar je vodo\od naix4jan le po tretjini krajevne skupnosti, medtemo ko 
drugi dve tretjini nanj Še čakata. Nadaljnja širitev vodovoda je vezana 
predvsem na gradnjo vodohrama na (iomili. ki naj bi ga končali Še letos, ali 
pa na sanacijo in uporabo lokalnega vodovoda v Preradu. Tako bi lahko do
bili vodovod tudi v krajih Lasigovci, Polenci, Strmec, Slrejaci in Žamenci. 

Pripravila: d lž 

LUTKOMANDIJA NA PTUJSKEM GRADU 

Sobotne majske pravUične matineje, 
V SVETU LUTK • MUZEJ, KNJIŽNICA, VRTEC ZA OTROKE • ZANIMANJA ZA LUTKOVNI SEMINAR NI ^ 
V soboto so se na ptujskem ^radu pričele pravljične matineje, ena od spremljajočih prireditev razstave V svetu lutk,-

ki jo prireja Muzej novejše zgodovine iz Celja. Lutkomandijo, kot so poimenovali sobotne matineje, pripravljajo I V 
krajinski muzej. Ljudska in študijska knjižnica ter Vzjiojno-varstvena orj»anizacija Ptuj. I 

Matineje so namenjene otro
kom, ob sobotah ob desetih tistim 
od šestega do devetega leta in ob 
enajstih za starejše, ob nedeljah 
ob enajstih pa za najmlajše od 
tretjega leta dalje in jih bo vodila 
Jasna Knez, plesalka, koreogra-
finja in lutkovna pedagoginja. V 
LJubljani je nekaj časa vodila tu
di lutkovno delavnico. 

Muzej Je prav tako pripravil se
minar za lutkarje, vendar kot 
kaže, zanimanja zanj ni, saj v 
četrtek, ko bi se moral pričeti, ni 
bilo nikogar, ki bi ga želel obi
skovati. Programsko Je bil zasta
vljen tako, da bi vsakemu ude
ležencu ob koncu omogoč i l ak
tivno delo na področju lulkarstva. 

Lutkomandija Je skupen pro
jekt več institucij . Muzej ska pe
dagoginja Majda Fridl o njem 
meni: "V okolju, kakršen Je 
Ptuj, j e izredno p o m e m b n o , ka
ko se institucije med seboj p o 
vezujejo , ker denarja ni na pre
tek, in če sode lovanje Je, se lah
ko naredi desetkrat več , kot č e 
vsaka institucija dela sama za
se. Včas ih denar niti ni prob
lem, tudi z malo ali nič denarja 
se da kaj narediti, če se le ljudje 
znajo dogovori l i . Ko so začetki 
m i m o , se že obl ikuje ekipa lju
di, sposobna zahtevnejš ih pro
jektov, ki privabijo ljudi tudi iz 
drugih okol i j . Ko prideš tako 
daleč , pa je že potreben denar." 

Na sobotnih matinejah bodo 
otroci po leg tega, da si bodo 
ogledal i lutkovno igrico, sode
lovali še v l ikovnih delavnicah, 
kjer se bodo naučili izdeloval i 
lutke, poslušal i pravljice, pa tu
di lutkovna animacija Je v pro
gramu, kar pomeni , da bodo li
sti, ki bodo prihajali na grad 
vsako soboto v maju, ob koncu 
pripravili lutkovno igrico. Cena 
posameznega obiska matineje j e 
200 tolarjev, cena ce lo tnega 
abonmaja pa 777 tolarjev. In za
kaj «avno toliko? Ker Je pač 
sedmica pravljična števi lka. 

V soboto Je Vzgojno-vars tve -
na organizacija predstavila lut
kovno dejavnost vrtca in pripra
vi la razstavo lutk iz svojega 
vzgojnega kabineta, lutk, ki so 
Jih otroci že videli v predstavah, 
ki redno nastajajo v vrtcu. Raz
stava bo na og led do konca ma
ja v palaciju gradu. Vzgoj i te l j i 
c e vrtca pa so tudi pripravile 
prvo predstavo lutkovnih mati
nej M e d v e d e k ima rojstni dan. 

Knjižničarka mlad inskega od
delka Ljudske in študijske 
knj ižnice Liljana K l e m e n č i č , ki 
se Je otroci spominjajo še iz 
Turkomandije , pa Jih Je tudi to 
soboto popeljala v svet pravljic. 
Ogledal i so si še razstavo V 
svetu lutk in bili presrečni, d a j e 
to razstava, na kateri so lutke, 
ki se j ih lahko tudi dotaknejo in 
se z njimi poigrajo. 

Otroci so se imeli zares lepo 
in tisti, ki so "okusi l i" prvo so 
boto lu tkovnega abonmaja, bo 
do z a g o t o v o prihajali do konca 
maja; upajmo, da si b o d o za 
mlajše otroke, ki potrebujejo še 
spremstvo , vze l i čas tudi starši. 

Otroci pa seveda niso raz
mišljali o pedagoškem oddelku 
muzeja, pa tudi ne starši, ki so bi
li veseli , da se v Ptuju kaj dogaja 
za najmlajše. Organizatorji, danes 
še polni idealov, zagnanosti, volje 
do dela in ne nazadnje ljubezni 
do otrok in želje ponuditi Jim ne
kaj lepega, pa o pedagoškem od
delku razmišljajo. Danes lahko 
ponudijo za take projekte le delo 
svojih delavcev, denarja za stro

ške, ki Jih take dejavnosti zahte
vajo, pa ob pičlo priznanih ma
terialnih stroških za dejavnost 
preprosto ni. O tem, kako za ne
katere dejavnosti, ki . j ih deklari
ramo kot promocijo mesta, od
govorni z lahkoto namenjajo de
nar, muzejski delavci nočejo 
razjnišljati, vsaj na glas ne, saj 
j im nihče ne bo prav priznal, da 
Je njihovo zagnano delo z mla
dimi prav tako projekt, s kate
rim kaže promovirati Ptuj, ptuj
sko občino. 

V vseh pravljicah zmaga do-' 
bro nad z l im in tako naj se 
konča tudi "pravljica" listih, ki 
od loča jo o kakovost i življenja 
najmlajših. Nataša V o d u š e k 

LENART NA OSNOVNI ŠOU KONČAM PROJEKTNI TEDEN 

Se posebej zanimivi ekološki projekti 
v soboto, 8. maja. je .550 otrok, ki 

obiskuje osnovno šolo v Lenartu, 
končalo projektni teden. Otroci, 
učitelji in precej zunanjih sodelavcev 
so delali pri šestindvajsetih projektih 
s področja ekologije, likovne vzgoje, 
fotografije, domače obrti, šiviljstva, 
računalništva, kuharstva, lutkarstva, 
novinarstva in športa. 

Otroci in njihovi mentorji so 
preživeli delovni teden. To so doka
zali v soboto na sklepni prireditvi in 
razstavi. Učenci osmega razreda in 
skupina novinarjev so izdali tudi 
časopis, v katerem so predstavili re
zultate projektov. 

Zlasti zanimivi so bili trije pro
jekti: ekološki, domača obrt in 
računalništvo. Pri ekološkem pro
jektu je sodelovalo tudi dvajset 
osnovnošolcev iz osnovnih Šol občine 
Ljubljana-Center. Učenci ljubljanskih 

osnovnih šol so bili navdušeni nad 
pokrajmo Slovenskih gonc. l^reuče-
vali so predvsem lenarSki projekt 
zbiranja in sortiranja odpadkov. Ob 
tej priložnosti so si ogledali odlaga
lišče smeti v avstrijskem Halbenrainu 
in Strassu. 

V projektu, ki je obsegal domačo 
obrt, je sodelovala lenarška družina 
VereŠ. Gospodinja je učencem poka
zala, kako se pletejo košare, gospo
dar in sin pa sta predstavila posto
pek pri modeliranju. Še posebej so 
bili veseli računalnikarji, saj j im je 
lastnik zasebnega IcnarŠkega podjet
ja EKRA Vinko Kranjc podaril dva 
računalnika. 

Ravnateljica šole Inga Markoli je 
povedala, da ta teden potekajo pro
jektni dnevi Pomlad na podeželju 
tudi na šoli s prilagojenim progra
mom, Marija Slodnjak Učenci so z navdušenjem raziskovali in ustvarjali 

LETNI OBČNI ZBOR DRUŠTVA ZA POMOČ OSEBAM S CEREBRALNO PARALIZO 

Vsako leto slabše obiskan občni zbor 
Pred štirimi leti je bilo na ustanovnem občnem zboru Društva za pomoč osebam s cerebralno paralizo občin Ptuj in 

Ormož v dvorani Delavskega doma Franca Krambergerja v Ptuju skoraj premalo prostora za starše prizadetih otrok, 
zadnji dve leti pa jih prihaja vse manj. Vzrokov je brez dvoma nekaj. Društvo, ki ima medobčinski značaj in povezuje 
otroke, prizadete zaradi cerebralne paralize, in njihove starše ter druge iz obeh sosednjih občin, šteje 152 članov. 

Predsednik društva Milan 
Klujnšek je povedaU da so lani 
pri društvu opravUi vse, kar so za
pisali v program dela, in še veliko 
več. Brez dvoma so najbolj veseli 
kombija, k iUo ga kupili skupaj z 
Zvezo društev za pomoč dušev
no prizadetim. Uporabljajo ga za 
prevoze otrok v šolo. vrtec ter za 
prevoze otrok v Vipavo ali Staro 
Goro pri Novi Gorici . 

Pri društvu, ki si prizadeva za 
zgodnje odkrivanje bolezni otrok š 
cerebralno paralizo, so med stalne 
naloge programa dela za letošnje 
leto zapisali , da Je potrebno po
novno organizirati mobi lno služ
bo, da bi ugotavljali stanje in po
magali na terenu. Pri organizaciji 
psihohigienske službe v Ptuju ra
čunajo na pomoč Zveze društev za 
pomoč osebam, obolel im za cere
bralno paralizo. Prizadevali si bo
do pri vključevanju odraslih obo
lelih oseb v program zaposlovan
ja. Vedno bolj ugotavljajo potrebo 
po prostorih, kjer naj ne bi bile, 
kot nekateri menijo, le pisarne v 
klas ičnem pogledu, temveč pro
stori za delovanje društva. Tu naj 
bi se osebe, obolele za cerebralno 
paralizo, sestajale in se ukvarjale 
z raznimi pr imernimi akt ivnostmi. 
Razpravljale! so menili , da je po
trebno misliti tudi na prihodnost 
njihovih otrok. 

Letos bo urejena vsa dokumen
tacija v zvezi z registracijo dru
štva, na kar že težko čakajo. S tem 
bodo lahko imeli svoj žiro račun, 
to pa Je za društvo, ki zna z ma
j h n i m denarjem dobro gospodari t i , 
velikega pomena. 

Ker bo v juniju ponovno organi
zirana zdravstveno-terapevtska 
kolonija v Strunjanu, ki se Je bo 
udeležilo sedem otrok ptujsko- or
moškega društva s starši, so neka
teri povedali , da pogrešajo takšno 
kolonijo, kjer bi lahko dali otroke 
za nekaj dni od sebe in bi ti živeli 
med svojimi vrstniki. To bi kori
stilo o t rokom, saj so sicer preveč 
"oviti v va to" in se v življenju, 
kakršnokol i že j e , ne bodo znašli. 
Po drugi strani pa j e to dobro tudi 
za starše, ki so zaradi bolnega 
otroka prizadeti tudi sami in bi se 
vsaj za nekaj dni razbremenil i psi
hičnega pritiska. 

Letos poteka desetlenica ustano
vitve društva. Te se bodo ustrezno 
spomnil i s srečanjem v Božičih 
29. maja letos. O b tej priložnosti 
j e predsednik društva omenil priz
nanje, ki ga podeljuje Zveza 
društev za pomoč osebam, obole
lim za cerebralno paralizo. Tokrat 
ga bo za svoje nesebično in huma
no delo, ki ga opravlja za te otro
ke, prejela dr. Tončka Potočnik. 

Vida Topolovec 

V M e s t n i M š l r a z s t a v l j a 
M a r Q a G p e g o r c 

Ob glasbi Goda lnega trta iz 
Maribora Je č lanica ptujskega 
izvršnega sveta, odgovorna za 
kulturo, Kristina Šamperl Purg 
prejšnji torek v razstavišču M e 
stne hiše odprla razstavo sl ikar
ke Marije Gregorc. 

Marija Gregorc, č lanica li
k o v n e sekci je De lavskega pro
svetnega društva Svoboda Ptuj, 
ustvaija dobro deset letje . Tokrat 
se predstavlja s krajinskimi m o 
tivi v olju. Razstava bo na og l ed 
do 29.maja. 

Foto: OM 
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^ERA G R K O V IN 
N J I H O V I B O G O V I 

Kaj j e torej p o v e z o v a l o to 
ježe lo . ki j e bila razdrobljena 
[,a majhne samostojne državice 
5 svojo oblastjo , denarjem, v o j 
sko in c e l o razl ičnimi pol i t ični -
(iii s i s temi? Držav ice — pol is i 
so se med seboj zaradi prestiža 
jn tekmovanja c e l o voj skova le 
in /,di se, da jih resnično ni nič 
povezovalo. Toda ne, je stvar, ki 
je močnejša od pol i t ike , c e l o 
močnejša od vojske — to j e ve 
ra. 

In res, Grke sta p o v e z o v a l a 
edino vera in z njo povezan 
šport (ne, ni tiskarski škrat, res 
piše šport!) . 

Povem naj ti, da j e vera 
Grkov postala predmet znan
stvenega raziskovanja prej ka-
Icor druga nekrščanska verstva, 
a še v e d n o ni p o v s e m raziskana. 
Vprašanje o z g o d o v i n s k i h kore
ninah te vere, o njeni najstarejši 
stopnji j e še danes najtežje m e d 
vsemi vprašanji, ki se pojavljajo 
v zvez i z vero Grkov. 

Vel iko ljudi grško vero p o j 
muje narobe, kot "vero lepote", 
ker j o sodi jo po Grški umetno
sti. Drugi j o obravnavajo skoz i 
resnično bogato mi to log i jo , 
tretji jo mešajo z r imsko vero ... 
Vera Grkov j e trajala dlje, kakor 
bi si morda na prvi pog led pred
stavljal, saj j e trajala od začetka 
1. t isočletja pr. n. št. pa vse do 
zmage kr-ščanstva v 4 . st. n. št. 

Kakor drugod so se tudi v grški 
veri ohranili elementi prvotnih 
oblik verovanja. Ostanki totemiz
ma, ki jih poznava že iz Egipta, 
se javljajo tudi v tej veri. Čeprav 
so bogovi že popolnoma antropo-
morfizirani (tujko že poznava: 
bogovi imajo obl iko č loveka) , 
vsakega boga spremlja žival, k i j i 
znanstveniki pripisujejo staro 
obliko totema. 

V r e m e n s k e in u r o č n e m a g i j e 
ni opazit i in čarovnic Grki ne 
poznajo. Rekel mi boš: To pa ne 
bo držalo; kaj pa Kirka ali M e -
deja? Hm, znanstveniki so u g o 
tovili, da sta ti dve čarovnic i 
uvoženi in nista nastali na 
grških tleh. 

Drugače j e z zdravi lno m a g i 
jo, ki j e bila m o č n o prisotna in 
povezana s kul tom b o g o v zavet
nikov zdravilstva ( A p o l o n , D i o -
niz, Demetra, Heraklej , Afrodita 
.... pa tudi krajevna božans tva) . 

Ali se spominjaš tajnih m o 
ških zvez? Tudi te os tanke sre
čamo na grških tleh in s em spa-

Tožba za umrlim. Ostanki glina
stih plošč, ki so najbrž sestavlja
le oblogo groba. Atiška umetnost 
530 pr. n. št iz Šparte. 

dajo športne igre, ki so j ih pri
rejali (to že veš , da niso puščal i 
zraven žensk) in so bi le p o v e z a 
ne z verskimi obredi . 

Pri vsaki veri zavzemajo p o 
m e m b n o m e s t o p o g r e b n i kul t i 
in tako j e tudi v veri stare 
Grčije . Grki so trupla pokopa
vali v zemljo ali v grobnico; ta 
običaj izvira iz kretsko-miken-
ske kulture. Tak način pokopa-
vanja pa j e vplival na p r e d s t a v e 
o p c s m r t n c m ž i v l j e n j u in o 
usodah pokojnikov. O bival išču 
duš v H a d o v e m kraljestvu j e 
v ladalo več predstav. Prva g o 
vori, da j e Had strašansko te
m e n prostor, ki leži na skrajnem 
zahodu, tam preko Okeana. ka
mor sončni žarki ne prodro. Ka
sneje pa j e nastala predstava o 
podzemlju: duše prebivajo torej 
pod zemljo , kjer j e kraljestvo 
boga Hada. 

U s o d a vseh duš — senc , pa 
naj pripadajo dobremu ali hu
d o b n e m u č loveku , bogatemu ali 
revnemu, hrabremu ali prepro
s temu, j e enaka za vse: ža lostno 
življenje, ko blodijo po mračnih 
hodnikih Hada. Pojavi pa se tu
di ideja o posmrtni kazni za 
grehe. Greh si lahko č o v e k "pri
s luži" le, če si nakoplje j e z o bo 
g o v in take duše trpijo v Hadu 
p o s e b n e m u k e (Sizif, Tantal . . . ) . 

M e d najpomembnejšimi stvar
mi j e bilo v Grčiji izpolnjevanje 
do lžnos t i do pokojnikov. Smrt 
sama po sebi Grkom ni p o v 

zročala sffahu. Zastrašujoča pa 
j e bila misel , da bi truplo ute
gni lo biti nepokopano in izpo
stavljeno lačnim p s o m , ognju ... 
Mis l i l i so , da duša nepokopane-
ga č loveka ne najde miru. Za 
pogrebne do lžnost i svojca so 
morali poskrbeti potomci , kar j e 
bila nj ihova največja družinska 
do lžnos t . 

Grki so tudi verjeli , da sence 
mrtvih pod zemljo potrebujejo 
hrano. Radi so pol i l i nekaj mle 
ka ali vina in prepričani so bili , 
da s tem mrtvim dušam pov
zročajo vese l je . 

Z razpadanjem rodovne ureditve 
in nas tankom aristokracije j e sto
pila v ospredje nova oblika vere, 
ki j o tudi že poznava, to je kult 
junakov. Nekateri avtorji so 
mnenja, da j e kult junakov ka
snejši pojav in j e nastal zlasti za
radi upadanja vere v bogove. Ka
korkoli že, junaki so postali pred
niki najodličnejših rodov. Od vseh 
junakov je bil najbolj priljubljen 
in čislan Heraklej . Avtorji ga ko
maj Se Štejejo za zgodovinsko 
osebnost . Izhajal je iz dorskega 
plemena (.Šparta) in častili so ga 
tako močno, da j e na.stala legenda 
o tem, da je priSel na nebo in se 
spremenil v boga. 

Heraklej sedi pod drevesom in se ozira po dekletih. Atiška umetnost, 
ok. leta 350 pr. n. št. Ta vaza je danes v londonskem muzeju. 

Šolski zvonec 
nam je zaupal... 

PTUJ * .Na osnovni Soli Olge 
M e g l i c se je v soboto na občinskem 
tekmovanju pomerilo v /nanju iz 
Vesele Sole 262 učencev od Četrtega 
do osmega razreda. Me četrtošolci 
so bili prvi trije Nu.Sa Č u č e k , Mateja 
Lapuh, tretje mesto pa si delita NuŠa 
Urbančič in Katja Gonc (vsi iz OŠ 
Olge M e g l i c ) . Prva dva v petih ra
zredih sta Aleš Kovačec in Marko 
Peter iz OŠ Videm; Marko si drugo 
mesto deli z Borutom .lanžekovičem 
iz OŠ Olge M e g l i c , četrto pa si deli
ta Andreja .Stajnko iz OŠ Ljudski vrt 
in Mateja Junger iz OŠ Videm. Med 
šestošolci si prvo mesto delita Moj
ca Ž a g a r in M a j a Jeromel, obe iz OS 
Olge M e g l i c , tretja pa je bila Mar-
jetka Pal iz OŠ Videm. Najboljša v 
sedmih razredih je bila Alenka 
BelŠak iz OŠ Olge M e g l i c , drugo 
mesto si delita Vladka TucoviČ in 
Mojca Topolovec iz OŠ MajŠperk, 
četrto mesto pa si delita Simona 
Murko iz OŠ Destrnik in Iztok Mi-
lošič iz OŠ Olge M e g l i c . Med 
osmošolci je zbrala največ točk Pe
tra Slukon iz OŠ Dornava, sledita pa 
ji Vesna Kovačič iz OŠ Majšperk in 
Tonja MikŠa iz OŠ Dornava. 

G O R I Š N I C E * Z razstavo kera
mičnih izdelkov Andreja Hernja, k i 
parsko razstavo Branka Zorca in 
razstavo likovne delavnice učencev 
so v ponedeljek na osnovni šoli Go-
rišnica končali projektno delo Mese
ce kerainilce v GoriSnici. 

PTUJ * V okviru sodelovanja di
jaških domov iz Murske Sobote, 
Szombathelya in Ptuja so bili prejšnji 
teden v Dijaškem domu v Ptuju na 
obisku delavci gimnazijskega di
jaškega doma iz Madžarske in di
jaškega doma Murska Sobota. Poleg 
strokovnega srečanja je bil obisk tudi 
priložnost za ogled Ptujske Gore, Ha
loz, ptujskega gradu in Ptuja. 

STOPERCE * V tamkajšnji dvo
rani krajanov je za učence osnovnih 
šol Majšperk, Ptujska Gora in Sto-
perce S l o v e n s k o ljudsko gledališče 
i z Celja igralo Lažnivega Kljukca. 
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Č e s t i t k e z b e i H L i n j e g o v e m u d i P i g i i l 
U M E T N I Š K I V O D J A F R A N C L A Č E N 

Ptujsko koncertno obč ins tvo j e s svoj im obi.skom s lavnos tnega koncer ta , ki ga je pripravi l ob štiride-
sctletnici umetn i škega de lovanja K o m o r n i moški z b o r Ptuj pod u m e t n i š k i m v o d s t v o m dirigenta Fran
ca Lačna , d o k a z a l o , k a k o ze lo ceni umetn i ško ustvarjalnost k o m o r n e g a zbora in n jegovega umetniške
ga obl ikovalca , saj j e d o zadnjega kot ička napoln i lo m n o g o p r e m a j h n o d v o r a n o N a r o d n e g a d o m a . 

Spored koncerta je bil dobro iz
bran. Obsegal je nekak pregled 
uspešnih in z^ihtevnejših zborovskih 
stvaritev, ki jih je zbor izvajal zad
njih nekaj let. in nekaj novitet, kar 
je za jubilejni koncert tudi najpri
mernejše, čeprav zahteva prav to 
dosti ponovnega študija zaradi ne
nehne menjave pevcev. Poudariti je 
treba uspeli začetek koncerta z dve
ma Gallusoma: Vae nobis in Quam 
gallina suum parit ovum. Prvi, ki je 
motet (ne sakralno ali nabožno bese
dilo), je bil podan v vsem svojem 
veličastju, religiozni umirjenosti in 
poduhovljenosti. Drugi pa je madri-
gal (na profano ali posvetno lx'sedi-
lo), vedra in poskočna skladba, ki 
posnema kokodakanje ob šaljivem 
besedilu. Izvedba je odlično nakaza
la razliko med Gallusovim motetom 
in Gallusovim madrigalom, tipično 
renesančno-beneško šolo, ki je po 
svoji tekstovni raznolikosti še naj
bližja rimski šoli (Palestrina), ne pa 
tudi po kompozicijski tehniki. 

Lepo nasprotje glastenega izražan
ja je nudila Mokranjčeva Njest svjat, 
kjer je Široko, dinamično razvejano 
pravoslavje z mehko molovsko melo
dijo in Širokim zborovskim zvokom 
prišlo do polnega izraza. Prednašanje 
Segavo razigranega Foersterjevega 
Spaka in melanholične, kakor v meh
ko kopreno odete lirične podoknice 
Na trgu sta pokazala resen in poglo
bljen pristop umetniškega vodje. Raz-
poloŽ£nje so izvajalci posredovali 
adekvatno šaljivo pri prvi in s toplino 
pri drugi pesmi. 

Savinova Zori rumena rž je bila pred 
leti tekmovalna pesem na republiški 
reviji, katere se je udeležil tudi ptujski 

Komorni moški zbor. Takratna do
bra pripravljenost zbora je bila ra
zlog izvedbi na jubilejenm koncertu. 
Pri interpretaciji Pahorjeve skladbe 
OčenaŠ hlapca Jerneja je dirigenta 
vodilo dvoje izJiodišč: prvič zvesto
ba besedilu Ivana Cankarja, drugič 
pa zvestoba skladatelju Pahorju, ki 
je svojo glaslx:no stvaritev naslonil 
prav na tekst in zato tudi pripisal oz
nako: quasi recitativo. saj lahko le 
tako interpretirana skladba doseže 
svoj pravi učinek pri lovcih in po
slušalcih. Izvedba je bila ena izmed 
zborovih uspešnic! Prvi del koncerta 
je sklenila jx;sem slovaškega sklada
telja Suchona Aka si mi krasna, ki 
pa zaradi svoje kompozicijske šib
kosti ni prav spadala v tako kvalitet
no izbran program, z^ l juček prve
ga dela koncerta s Pahorjevim 
Očenašem hlapca Jerneja bi bil go
tovo mnogo impresivnejši. 

Drugi del koncerta so pevci začeli 
z Završkimi fanti E. Adamiča. Pe
sem sem slišal od različnih zborov, 
sedaj pa tudi od našega Komornega 
zbora, vendar Še nikoli tako pre
pričljivo, prešerno v izrazu, v pravil
nem dinamičnem razmerju med po
sameznimi glasovnimi skupinami v 
podajanju celotne skladbe, z enotnim 
dihom in enotno glasovno barvitostjo 
baritonov, kjer je bila podana melo
dija. Tej pesmi je sledila Kokolova 
priredba Zagorski zvonovi, ki je ra
zen dodanega začetka (imitiranja 
zvonov), precej dolgočasno kitično 
dvoglasje. Še posebno ker je bila na 
vrsti za Završkimi fanti, kjer ima 
prav tako vodilno melodijo bariton. 
Ta pomanjkljivost je prišla tudi do 
izraza ob naslenji, Kernjakovi Ka-

trci, zopet z baritonskim solom, ki 
ga je lepo. s širokim, kulturnim gla
som zapel Feliks Polanec. 

Mihclčičeva U ovoj Črnoj gori, 
Ježeva Igraj kolce in Bučarjeva na
rodna Urca sedem je odbila s solom 
Andreja Polanca, ki pa je morda za 
vodilno "vižarsko" melodijo Še neko
liko premalo izrazit. Čeprav ima lep, 
naraven glas, so bile čisto in smiselno 
z.aix'te. Prav tako GaUijeva La monta-
nara in narodna U. Kreka N'coj je pa 
ena lepa noč, kjer je tenorski solo za-
[lel Dušan Vinkler z lepim glasom in 
muzikalnim podajanjem. Skladatelj 
Krek je skladbi dodal Se t.i. "driiel", 
glas, ki je v navadi pri koroških na
rodnih i?esmih in se giblje visoko nad 
solistom, kar pa je našim zborom Se 
precej nevsakdanje. /Sato bi morda za 
boljši in skladnejši sozven bila dobro
došla še kakšna vaja. Koncert so sla-
vljenei živo sklenili z Gregorčevo 
Marko skače. 

Izvedbo koncerta so poslušalci 
sprejeli z navdušenjem, slišali so le
po petje, s pravim muziciranjem in 
dobrim programom (ki je osnova 
vsakemu dobremu koncertu), skrat
ka bil je dostojen koncert oh 40-let-
nem jubileju Moškega komornega 
zbora Ptuj. zato lovcem in umet
niškemu vodji g. Francu Lačnu 
iskrene čestitke. 

V imenu skupščine občine, izvrš
nega sveta in v svojem imenu je 
zboru in dirigentu čestitala ministri
ca za kulturo ga. proL Kristina Šam-
perl-Purg. Kot vedno je s toplino in 
pravim odnosom do lepega petja 
umetniški večer povezovala ga. Na
taša VoduSek. 

Univ. prof. Jože Gregorc 

I v a n O i m e r m a n : O V O D O i i O l 

V š v a b i a n d i j o p o m a r k e , p a ž e m l j i c o n a z t ^ 
( 5 . N A D A L J E V A N J E ) 

Markice , mar-
kice . s a m o da 
d o b i m vso ž e m 
ljico nazaj! s e m 
si ponavljal v 
spanju in pod
nevi . To b o g a 
stvo naših ro
dov se vendar 
ne s m e izgubit i 

v tujih rokah! 
Marke sem hranil v banki v 

Kleine NViessenthalu. Zanjo ni
sem vedel , kam jih daje. 

Zdržala j e leto dni , pa se j e 
pobrala domov , v S loven i jo . Si 
nu jc kupila traktor in kos i ln i co 
HČS. Jaz pa si n i s e m kupil 
ničesar, ne ob leke ne drugih 
leči, te levizorja in tehnike. Za 
stanovanje n i sem dajal nič. ne 
Za hrano. Lepo tiho, skromno , 
na kupček, markico za markico . 

Kuhal in j ede l s em kar v ku
hinji. Komaj sem si ma lo o d 
dahnil, je že priropotala nazaj . 
Ostala j e tri m e s e c e in si kar na
enkrat vze la dopust . 

Odpotovala je spet domov, 
'^'zela moje posestvo iz obdelo-
^'^nja in ga izročila v obdelo
vanje — državi! 

Zamisl i te si to noro čarovni 
co, kako j e bila hudobna. Pšeni 
ca je valovala , prelepa, zlata, 
'koruzo in krompir s e m na ob i 
sku žc tudi posadil , bogata leti

na se j e obetala — ona pa — 
zeml jo obubožani državi! ! ! 

Dala pa ni samo svoje po lov i 
ce poses tva , pač pa tudi tisto, 
kar j e bi lo ostalo meni , moj de
lež ! Zlagala s e j e , da sem pristal 
na takšno norijo. V s e j e dala 
Kombinatu v samoupravljanje. 
Vi pa dobro veste , kaj so zadru
g e naredile iz žemlj ice: puščavo 
brez bi lke! 

Iz č i s te , g o l e hudobije mi je 
to naredila! Dala j e v so zemljo 
v najem s a m o zato, ker mojemu 
sinu ni dovolila, da bi on obde
loval posestvo, oral, sejal in sa
dil, vse dokler se jaz ne vrnem 
iz N e m č i j e . 

Po eni strani j e bilo dobro — 
tri leta mi ni bilo treba plačevati 
davkov, drugače pa — bog se 
usmil i , kaj so mi naredili , meni 
in moji žemlj ic i — nobenega 
haska, le izničenje rodnosti . 

Leta 1 9 7 0 sem moral nazaj v 
Jugos lav i jo , saj drugače pose 
stva ne bi več m o g e l obdržati , 
ker nastane prekinitev posestvo-
vanja v odstotnosti lastnika. Na 
žeml j i co se ti usede tujec in ti 
j o iztrga iz rok. Tako so mi j o 
hotel i ugrabiti. N e , pa če j ih po-
ko l jem, neee ! s em si rekel. 

B i l o j e junija, č e s žetve . 
Grem na nj iv ice moje , na mojo 
l jubezen: revice pa so bile gole, 
take kot dojenčkova ritka! N e 
na njenem, ne na m o j e m de ležu 
n i so pač pridelali , nič hasnova-
li . Kulaško tatvino j i m naj koza-

ki blagoslavl jajo! Brez ljubezni, 
k i j e ni v teh srcih, žemlj ica ne 
daje nič, brez dela pa še manj. 

Kaj pa zdaj? Od česa živeti , 
kaj jest i? Markic ne bom trosil, 
ker moj namen še ni d o s e ž e n ! 

Kašče zijajo vame prazne, 
povsod pajčevina in miši. Nikjer 
nič za pod zob. Naj si zdaj kupu
j e m hrano kot občinska sirota? 
Naj prosjačim pri sosedih? 

Nak, ne boste m e ! Kaj bi? N e 
krompirja ne kril ha ne zelenja
ve ! Edino brajde, brajdice me 
niso pusti le na cedi lu! Same 
samcate so obrodile , brez moje
ga škropljenja in obrezovanja, 
šmarnico in kvinto. Sadovnjak 
j e dal med čebe lam, one pa m e 
ni. B i l o j e dovolj za preganjanje 
j e z e in žalosti , ne pa za življen
j e poš tenega č loveka . 

Lackov Milan, sin heroja 
Jožeta Lacka, s lovenskega ro
doljuba, kmeta — mučenika 
partizanskega, mi je pomagal , 
da sem pozneje dobil žemlj ico 
nazaj od Kombinata. 

Za zmeraj sem se vrnil d o m o v 
marca 1 9 7 1 . leta. Pet let s em se 
v švablandiji boril, da bi si pri
dobi l žeml j i co nazaj. Zdaj pa 
pravico v roke! 

Napot im se k advokatu Ma-
liču, da bi zvede l , kaj naj sto
rim, kaj ukrenem. On pa mi pra
vi: "V šest ih mesec ih se lahko 

Jočitfi ftdle.žeflskel „ 

Seveda, takoj v lož i te tožbo! 
Takoooj! !" Sina in snaho j e ho 
tel še ob moji de l ež spraviti. 
Težko mi j e bi lo . 

Pripotovala j e dol , iz N e m 
čije, na razpravo, ločitev. Ven
dar ni pristala nanjo. 

Na sodišču v Mariboru smo 
imeli dvakrat razpravo. Nikakor 
ni pristala na to, da se spora
zumno ločiva. 

Še l e tretje leto j e bila moja 
tožba pravnomočna. 

Bila sva ločena, ne da bi jo še 
kdo kaj vprašal! Trajalo pa j e 
ce lo večnost . 

Potem pa je ona začela v laga
ti tožbe za svoj de lež , ki ji j e 
pripadal po darilni pogodbi . D e 
lež, ki sem ji ga, še ves o m a m 
ljen od nje, dal zapisati nanjo. 
Pol žuljev mojih staršev in d e 
dov in pradedov sem vrgel v 
žrelo tej coprnici! 

Za ta de lež se je vnel pravi 
boj . V njem sta sode lova la dva 
advokata: Tiplošek in Roda. ki 
sta zdaj vse reševala. 

Na sodišče n i smo več hodil i , 
sporazumeval i smo se kar pri 
odvetnikih. Pride nekoč na žem
ljico cen i lec Majcen iz Maribo
ra; oceni l j e njen de lež , ki sem 
ji ga moral izplačati, na o s e m 
najst in pol mi l i jonov! B i lo j e 
leta 1973 . Tol iko je hotela za 
odškodnino . Ceni lca si je prido
bila zase, 'podmazala ' ga j e in 
j e dvigni la ceno do brezumja. 
Podkupila ga j e , g o t o v o . Sin mi 

j e dejal: "Tam stoji, j u d e ž , k i j e 
ocenjeval njen delež našega 
grunta. Al i v idite , oča , da mu 
daje marke v roke? M o g o č e ste 
j ih vi prihranili zanjo? Hitro 
požen i te m o p e d do njiju!" 

U b o g a m ga, p o ž e n e m , m o 
g o č e še lahko preprečim go l ju 
fijo, pa j e bilo že prepozno . 
Skrila sta, in se mi režala v brk. 

Pomis l i te : dvajset mi l i jonov 
je hotela, s tožbami vred! Ta ba
raba advokatska pa j e zapisala 
to lažno o c e n j e n o vsoto v njeno 
tožbo. V s e skupaj ni bilo niti 
p o l o v i c o tol iko vredno. 

Čakaj , čakaj , pt ič ica, ti b o m 
jaz zapel! 

Kupil s e m traktor zetor. Zanj 
s e m dal 7 0 0 0 mark, že takrat. 
Bi l j e pravi zaklad. 

Hotel sem obdržati pose
stvo!!! Vse tisto, kar so moj 
oča, pa njegov oča, in oča nje
govega očeta z znojem in muko 
skupaj spravili, da bi bila žem
ljica spet moja, naša, mojih 
otrok in rodu, ki me bo nasledil, 
ne pa neke pritepenke, ki ga bo 
spravila na boben!!! 

N o č in dan s e m oral s traktor
j e m . V s e m , ki so m e prosil i . Vo
zil s em se v do l ino , na Ptujsko 
polje , na prelepe njive ob Dravi , 
da bi si zaluži l za obroke in j o 
izplačal . 

Markic n i sem hotel potroši l i , 
saj n i sem nor. O ne, pridejo hu

di cajti! S o c i a l i z e m na vasi j e 
hudič j e m a l , kmeta pa z njim 
vred. 

Tisti advokat . Franc Tiplošek. 
pa j e rekel, da po lov ica pripada 
njej, bivši ženi , N e ž i k i , da ji ne
kako gre. S a m o da, na žalost , ni 
zakona, ki bi do loča l deljivosi 
kmečkega posestva. Zemlje ne 
sme nihče razkosali! 

Ona si tako ni mog la odtrgal 
svojega kosa, svoj plen, advokat 
ni m o g e l ničesar narediti, 
čeprav g a j e mastno plačala, za
s topnika zakona. 

Rekel s e m mu: Pojdite v B e o 
grad pa se pritožite na maršalat, 
Tito j e bil že nekdaj za delavca 
in kmeta, boste videl i svojega 
hudiča! K m e č k a žemlj ica umira 
s a m o zato, ker j o kosajo prepro
dajalci in špekulanti za gradnjo 
in prekupčevanje , ljubi in obde
luje pa j e n ihče več . Take kot je 
ona, pa bi pogna le ce lo vas v 
e n e m letu. v gost i lni . . . 

In ni mog la nič! Jeza in bes 
sta j o spopadl i kot krč. Prijema
la se je za g lavet ino in kričala: 
"Kaj bo zdaj z gnarom kaj 
bo z moj im gnarom!? To gnuso
bo s e m trpela ob sebi, tega 
po l ža s l inastega, da bi moji 
otroci imel i l epše življenje kot 
jaz , da bi j i m zapisla žemlj ico , 
ki s em j o priženi la . . ." 
NADALJEVANJE PRIHODNJIČ 

Opombe: — denarjem. 
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Koširjevih 70 let I 
Zares mu jih ne hi prisodil toliko, kajti redki so možakarji s sedmimi križi na plečih 

in s toliko življenjske energije, kot je ima naš znanec s ptujskih ulic, vedno gibčen, na
smejan in poln mladostnega elana — Rudi Košir. Ob pogledu na njegov vedno nasmeja
ni obraz človek enostavno ne more biti slabe volje, kajti skoraj ob vsakem srečanju 
pričakuješ, da boš v kratkem dobre volje ob eni njegovih šal. Ob njem zlahka verjameš, 
da je smeh pol zdravja, pa tudi pol življenja. 

Zadnja l e la , p o u p o k o j i t v i , 
g a m n o g i Ptujčani p o z n a j o 
p r e d v s e m kot o r g a n i z a t o r j a 
i z l e t o v d o m a in na tuje. Pravi 
j o , da j e za n j e g o v e i z l e t e v e d 
no v e l i k o p o v p r a š e v a n j a , saj 
je na njih v e d n o pr i je tno in 
r a z g i b a n o . S a m poskrb i prav 
za v s e , kar pr i čakuje te o d i z l e 
ta; od dobre in z a n i m i v e ture 
do l e g a , da i m a t e z a n e s l j i v o 
svoj s e d e ž , da a v t o b u s ni za 
kajen o d c i g a r e t n e g a d i m a , pa 
s e v e d a tudi za d o b r o hrano na 
kakšni o d d o b r i h tur i s t i čn ih 
k m e t i j , da o g l a s b i in p l e s u o b 
vrnitvi ne g o v o r i m o . M o r d a j e 
č i s t o n a k l u č j e , da j e tudi da
nes na e n e m o d s v o j i h i z l e t o v ; 
tokrat na va.šaru v Lent i na 
M a d ž a r s k e m . 

Tist i , ki bo l je p o z n a j o n j e g o 
vo ž iv l j en je , v e d o p o v e d a t i , da 
je b i lo v e d n o r a z g i b a n o in p o l 
no t iajraz l ičnejš ih a k t i v n o s t i , 
ki b o d o , h o č e § n o č e š , v z g o d o 
vini n a š e g a m e s t a vendar le p u 
st i le s v o j e v r s t e n pečat . M n o g i 
g a p o z n a j o kot o d l i č n e g a 
trgovca in še b o l j š e g a p o s l o 
vodja , skratka kot preka l j ene 
ga t r g o v s k e g a m a č k a . Slari 
Ptujčani v e d o p o v e d a l i , da j e 
bil o b i s k v n j e g o v i trgovin i 
pravi už i tek . N e s a m o da j e bi
lo v s e z g l e d n o ure jeno in s o 

i m e l i n j e g o v i t rgovc i pravi o d 
n o s d o s tranke; pri Koširju si 
l a h k o kupi l tudi l i s l o , č e s a r 
zaradi p o m a n j k a n j a d r u g o d 
v č a s i h ni b i l o . S e p o s e b e j s tal 
n i m s t r a n k a m se j e rad p o s v e 
til in ž e l e n i artikel k l jub p o 
m a n j k a n j u o s e b n o pr iskrbe l . 

Takoj p o k o n č a n i drugi s v e 
t o v n i vo jn i s e j e p o s v e t i l m l a 
d i n s k e m u p r o s t o v o l j n e m u d e 
lu , saj j e bil u d e l e ž e n e c prve 
m l a d i n s k e d e l o v n e akc i j e 
Š a m a c — S a r a j e v o kot i n l e n -
dant p t u j s k e br igade . M l a d i n 
s k e m u p r o s t o v o l j n e m u de lu j e 
o s ta l z v e s t kot br igadir v e t e 
ran. N i j e b i l o u d a r n i š k e akc i 

j e brez Rudija , n j e g o v i h šal in 
n j e g o v e g a jogur ta ; in č e bi bi 
lo p o t r e b n o , bi še d a n e s prijel 
za kramp in l o p a t o , pravi . 

M n o g i Ptujčani ga poznajo 
kot uspešnega športnega de lav
ca, saj je bil prvi predsednik ta
kratnega R o k o m e t n e g a društva 
Drava Fluj , prvi pred.sednik 
Brodarskega društva Splavar v 
Ptuju iti soustanovite l j Boksar
skega kluba Partizan Ptuj. 

F o upokojitvi j e svoje aktiv
nost i usmeril v krajevno skup
nost Bor isa Ziherla, p r e d v s e m v 
krajevno konferenco S Z D L , po 
g o s t o pa je bil mentor mladih . 
Zanje je skrbel tudi kot name
stnik komandirja Narodne za
ščite . D e l o v a l je v Turist ičnem 
društvu Ptuj, v s e svoje bogate 
ž iv l jenjske izkušnje pa še ved
no koristno uporablja v ptuj
s k e m Društvu upokojencev . 

S s v o j o s edanjo ž e n o Z o f k o 
už iva r a z g i b a n o j e s e n ž iv l jenja 
na Volkti ierjevi 7 v Ftuju, kjer 
g a p o z n a j o kot dobrega , p o š t e 
n e g a in p ikrega s o s e d a , s icer 
pa ve se l jaka brez d lake na j e 
z iku . In takšen bo naš Rudi za
g o t o v o osta l tudi drugo p o l o v i 
c o s v o j e g a ž iv l jenja . Čes t i ta 
m o ob v i s o k e m jubi le ju in še 
m n o g o v e s e l i h in zdravih let! 

M. O z m e c 

PEVSKI ZBOR SREDNJEŠOLSKEGA CENTRA SE JE VRNH. IZ AMERIKE 

uspela $tlplnajstilnevna tupneja 
Vrnitev Mešanega mladinskega pevskega zbora Srednješolskega centra Ptuj v petek zvečer je bil dogodek 

ob katerem se človek vpraša, ali res znamo ceniti to, kar nastaja na domačem pragu, pri-dvsem pa ali smo pri. 
pravljenj /a takšno predstavitev Ptuja tudi kaj plačati. 

Pred Srednješolskim cent rom so 
mlade pevce poleg staršev pri
čakali predsednik Skupščine ob
čine Ptuj Vojteh Rajher, ravnatel
j ica centra Meta Puklavec , ki sta 
imela tudi pri ložnostna govora , in 
Pihalni orkester Ptuj. Snidenje po 
dveh tednih ni bilo samo ganlj ivo, 
mnogi so imeli solze v očeh, am
pak tudi dokaz, da so vsi živeli z 
zborom in dir igentko Darjo Koter, 
zavedajoč se, da so prav mladi 
pevci — učenci ptujskega Sred
nješolskega centra predstavili dr
žavo Slovenijo v Ameriki ne samo 
izseljencem, tudi Amer ičanom, ki 
so se mnogi prvič srečali s sloven
sko kulturo. V imenu staršev se j e 
zahvalil Prane Visenjak. 

Zbor ni samo prepeval, ampak je 
bil pravi ambasador, saj so predsta
vili slovenske spominke in še kup 
drugega propagandnega materiala 
ter ga delili občinstvu. Darja Koter 
ocenjuje turnejo kol zelo uspešno. 

Foto: Langerholc 
o turneji lx)mo pisali v eni nasled

njih številk, zbor pa pripravlja tudi 
zahvalni koncert za vse svoje prijatefje. 

pivdvsem pa za vse tiste, ki so jim 
pomagali zbrati denar za dolgo ix)t 
čez veliko lužo. NaV 

Uresničiti pričakovanla Iz elaborata 
Po številnih zitpktih in mnogih prepričevalnih pogovorih jc samostoj

na podružnica Ljubljan.ske banke v Ptuju 10. maja le pričela delati. Re
vizija in dopolnila k elaboratu so končno prepričali strokovni svet repu
bliške Agencije za sanacijo bank in hranilnic, da je 5. maja sprejel .sklep, 
da lahko ptujska podružnica Ljubljanske banke prične delati. 

Šestnajst delavcev z direktorjem 
Francem Visenjakom je ta sklep 
sprejelo z vidnim olajšanjem. Z od
prtjem pa težave še niso mimo, se
daj se bo potrebno dokazati z de
lom in pozitivnimi rezultati. Direk
to r j e povedal, da bodo poskušali v 
ptujskem prostoru lojalno delovati 
in uresničiti pričakovanja. 

Obrtniki in podjetniki od nove 
banke pričakujejo nov denar. 
Franc Visenjak poudarja, da bo 
denar prišel z novimi idejami, raz

vojnimi programi in novimi proiz
vodi, nihče ga ne bo kar tako pri
nesel. Sicer pa zaupa v svoje sode
lavce, v njihovo strokovnost in 
usposobljenost . 

Nova banka bo poslovala s svojim 
žiroračunom. Denar, ki ga bo zbrala 
od gospodarstva in prebivalstva v 
občini, se bo štel v njeno kreditno bi
lanco. Z njim ima pravico samostojno 
razjx)lagati in ga tudi uporabiti v tem 
prostoru. Podružnica bo opravljala 
vse liančne posle. M G Direktor podružnice LB v Ptuju 

Franc Visenjak: "Za vsako stran
ko si bomo vzeli čas ..." Foto: OM rumzMU MED MUHO m mmo 

Sprejeli skupne usmeri tve r a i v o j a turizma 
Razvoj turizma in skupne usmeritve občin na območju med Muro in Dravo so bile osrednja tema skupnega 

srečanja turističnih delavcev Podravja in Poniurja ter najvišjih predstavnikov občin Lenart, Maribor, Or
mož, Ptuj, Slovenska Bistrica, Gornja Radgona in Ljutomer minuli petek v prostorih izvršnega sveta 
Skupščine občine Ormož. Sprejeli so nekatere skupne usmeritve razvoja turizma med Muro in Dravo ter pod
prli ustanovitev visoke šole za turistične delavce v Mariboru. 

"Veliko pomembnejše kot srečanje turističnih delav
cev Podravja in Pomurja je dejstvo, da smo na svoj 
skupni sestanek uspeli dobiti tudi predsednike izvršnih 
svetov in druge odgovorne ljudi iz občin med Muro in 
Dravo. To poudarjam zaradi tega, ker tako vidim tudi 
uresničitev tistega, kar si turistični delavci že dolgo pri
zadevamo. Turizem se lahko gremo samo takrat, ko ima
mo celovito ponudbo in seveda nekaj več kot samo go
stilno, hotel ali kaj podobnega. 

Če govorimo o celoviti turistični ponudbi, potem ne 
moremo mimo tega, da naš prostor razširimo iz podrav-
skih občin Še na občini Ljuteimer in Gornja Radgona, in 
kot vidimo, so za skupno delovanje tudi turistični delavci 
Pomurja. Skušali bomo izdati skupni prosj^ekt, napravili bi 
katalog turistične ponudbe, pripravili koledar prireditev, in 
kar je Še posebej ix3membno. povezati se moramo tudi na 
informacijskem področju. Prav tako pomembno je organi
ziranje skupnih nasto{X)v predstavitve ix3nudlx' tako doma, 
po vsej Sloveniji, kot v z.amejstvu. V mislih imam Avstri
jo, Madžarsko in Italijo. Sodelovati nameravamo na vseh 
evropskih turističnih sejmih, ki jih organizira država Slo
venija," je za naš časopis povedal Milan Razdevšek, taj
nik Mariborske turistične zveze. 

Ker smo v pretežni meri dežela vinskih gričev, nas je 
zanimalo, kako bo z vin.sko cesto: bo dobila z novo or
ganiziranostjo novo vsebino ali bo samo tako, kol je se
daj — pot med goricami. 

Milan Razdevšek razmišlja, da bo na tem področju 
morala delovati bodisi skupina strokovnjakov ali ljubi
teljev. Osebno se bolj nagiba k strokovnjakom. Skupina 
si bo prizadevala, da poudari obstoječo vsebino vinskih 
cest in doda še nove elemente, novo organiziranost ter 
trženje, k i j e tod posebej pomembno. 

"Vinska cesta ni samo asfatirana pot med vinogradi, 
temveč je splet vseh dogajanj na tem območju. Sem so
dijo ljudje, njihov način življenja, prehrana, posamezni 
objekti, kulturno-zgodovinske znamenitosti in seveda 
pokrajina." 

Za marsikatero idejo bo potreben denar pa tudi 
"žegen" iz državnih vrhov, za kar se po lx"sedah Milana 
Razdevška toliko ne bojijo. Prvenstveno je . da najdejo 
skupni interes in pri tem opravijo skupne nastope. 

"A da ne bo videti, da ponovno čakamo na to. kar 
nam bo dala država! Vsak projekt, ki ga bomo izvajali, 
bomo morali finančno podpreti tudi sami. To je edino 
pravilno, ker bomo le na ta način tudi zainteresirani, da 
se bodo projekti izplačali." V i d a T o p o l o v e c 
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MED ODMEVI NAJVEČ ANONIMNIH 

Cas je naše ogledalo 
Od /namenite^a ptujskejja leta 1%9, ko smo bleščeče in pričakujoče praznovali 1900-

jetnico nastanka Ptuja in našega bivanja v njem, je minilo polnih 23 let. Šele 23 let, saj 
so priče in pričevanja še tu, med nami, spominske pozabe še ni (razen pri nekaterih po
sameznikih). Že 23 let, saj je ohranjenega gradiva malo, tako malo, da se vprašamo, ali 
smo sploh bili in kaj smo počeli. Vendar so se nekateri dokumenti, ki potrjujejo sicer le 
drobcen del družbenih anomalij, vendar ohranili. Tistih izrojenosti in nepravilnosti, ki 
so se v točki Franca IMohla izkazali za osebno uničujoče, v družbenem smislu pa so 
najbrž določale utrip dobe. Naše dobe! Dobe, od katere smo oddaljeni le za vzdih. 

D E M O K R A C I J A I N 
P R A K S A 

/ a p i S i m o še enkrat , in tokrat 
zadnjič, da so b d e iz jemno sporne 
volitve prav tega leta 1969. Takrat 
je Tranc Plohi prek kolektiva Ra
dia in Sindikata delavcev družbe
nih dejavnosti predlagal vzpored
nega kandidata za zbore zvezne 
skupščine SI RJ. Tako je predvi
devala tudi ustava. Kaže . da so se 
marčni in aprdsk i dogodki , ki so 
takrat vzburkali ptujsko pol i t ično 
sceno, pokazali tudi v radi jskem 
programu. Bi lahko imenoval i 
"politični boj za medi je" posebej 
nenavadno izdajanje dovoljenj za 
objavo posameznih govornih pri
spevkov v juli ju istega leta? Po
glejmo! 

Ohranila sta se dva kratka zapi
sa. Nastala sta istega dne . 19. ju l i 
ja 1969. Prvi ne dovoljuje ponov
ne objave sestavka, ki so ga napi
sali na SZDI . z nas lovom "Poja-
sndo k članku Razprava o infor
mativnih sred.stvih torej še ni 
končana", kar j e zahtevala O K 
SZDL. drugo pa j e nalog za obja
vo istega sestavka, ki je nastal le 
dve uri pred pričet kom programa. 
Prvega je podpisal d i r e k t o r R a d i a 
P tu j F r a n c Plohi v imenu aktiva 

novinarjev in kot starešina kolek
tiva, drugega Franc iMdcršek, od
govorni urednik programa, zapo
slen kot tehnični sekretar ZK. 

V S A K O J A V N O 
M N E N J E PA ŠE N I 
R E S N I C A 

Splošno prizadevanje po obla-
stništvu nad obema medi jema, 
čemur j e najbrž služUo tudi vztra
janje pri njunem združevanju, j e 
okronala Z M S Ptuj septembra leta 
1971. Takrat j e na rezširjeni seji 
Z K S Ptuj njen predsednik Alojz 
Gojč ič podal stališče te organiza
cije do obeh informativnih hiš, to
rej Radia in Tednika. "ZIVl je celo 
ugotovila, da si j e direktor Radia 
svojevoljno izplačal okrog 5000 
din za nagrado ob uspešni organi
zaciji l e s t i v a l a narodno-zabavne 
g lasbe . " Z M S Ptuj j e dobila vso 
podporo pri predsedniku OK 
S Z D I . Ptuj Zdravku Turnšku. 

Ali je bilo to res? 
ž e na seji OK S Z D L tri dni ka

sneje se j e tako kriminal izirani di
rektor Franc Plohi vprašal , zakaj 
Z M S ne govori tudi o nagradah, ki 
so bile izplačane vsem drugim čla
nom kolekt iva glede na njihov pri
spevek k Fest ivalu . 

Veliko tistih, ki nam karkoli 
pripovedujejo o dogodkih 
pred dobrimi dvajsetimi leti, 
Želi ostati anonimnih. Tako 
je naša delavka, ki je bila v 
službi popoldan, sprejela te
lefonski klic, v katerem je 
anonimen bralec zagrozil, 
da se bo tudi komu od da
našnjih članov kolektiva kaj 
zgodilo, če ne bomo prene
hali s temi članki. 

Še le leta 1973 j e t rdi tev Z M S 
d e m a n t i r a l a računovodkinja 
Radia Martina KampI: 

K A M O R SE O B R N E Š 
Z I D I N K O N E C P O T I 

Takšen mednas lov j e zapisal 
F r a n c e F o r s t n e r i č 20 . januarja 
leta 1972 . Bil je edini novinar, 
ki j e o "primeru" smrti s tanov
skega k o l e g e uspel objaviti č la
nek. Članek je utemelji l In opra
vič i l z mis l i jo , da gre v tem pri
meru za drastično kulturno 
vprašanje. 

Zdravko Turnšek mu j e le ne
kaj dni po Plohlovi smrti o nje
g o v e m gos t i ln i škem govorjenju 
v "bolj okrogl i" družbi rekel: 
"Ogledal sem si zapisnik mi l i ce 
in i zpoved šestih prič. Polit ični 
aktiv je sog lasno obsodi l P lo-
hlov polit ični delikt in se 
vprašal, ali j e tak č lovek še lah
ko član de lovne skupnost i Ra
dia Ptuj." Po 21 letih je Zdrav
ko Turnšek za celjski časop i s 
izjavil: "S Francem Ploh lom 
sva se dobro razumela. Zato 
s e m radiu pomagal , kol ikor se 
j e le dalo. . . M o ž n o j e , da j e bil 
ubit, g lede na izjave, ki j ih na
vajate v č lanku, čeprav jaz za to 
n i sem slišal. Kolikor v e m , se tu
di na Ptuju ni govor i lo o 
kakšnem umoru." 

Zaradi težav, ki jih ima To
ne Kmetec ob našem pisan

ju, bomo osvetlili tisto 
pričevanje, ki omenja sku
paj Toneta Kmetca, Mihaela 
Gobca in Zdravka Turnška 
kot osebe, ki vedo o smrti 
Franca Plohla največ. V 
razgovoru se je pokazalo, da 
se glasbenik Kmetec, sekre
tar SZDL Turnšek in ka
snejši direktor Radia Ptuj 
Gobec v tistem času, pa tudi 
kasneje niso družili. Mihael 
Gobec je povedal, da glasbe
nika Toneta Kmetca v tistem 
času ni osebno poznal. De
lovno sta pričela sodelovati 
šele, ko je M. Gobec postal 
direktor. Ob tem je povedal 
tudi Plohlov osebni znanec 
in kolega Zvonko Bombek, 
ki je takrat skupaj s Kmet-
cem obiskal mrtvašnico, da 
so sicer ljudje takrat veliko 
govorili, saj je bil politično 
preganjan, vendar pa ne ve, 
da bi kdorkoli vedel kaj 
konkretnega o sami smrti 

O smrti pa se j e govor i lo , in to 
tudi na seji komiteja OK Z K S 10. 
januar ja 1972: " V zvezi s smrtjo 
obd. Plohi Franca se v Ptuju 
razširjajo najrazličnejše govor ice , 
ki vznemirjajo občane . . . . " se 
prične eno stran dolg zapis takrat
nega j avnega tožilca Jožeta Frie-
dla. poslan okrožnemu j a v n e m u 
tožilcu v Mariboru. 

Franc Tet ičkovič , takratni se
kretar OK Z K S , j e leta 1972 no
vinarju povedal : "V vsakem pri
meru je bU to izpad, zavoljo kate
rega j e ZK morala ukrepal i . Plohla 
smo klicali na sejo, da bi se z njim 
tudi osebno pogovori l i , pa ni 
prišel ." Tudi danes se spominja 
dogodka podobno: "Š lo j e za ob
našanje člana ZK. Ne vem točno, 
kaj j e rekel , vendar to ni b d o v 

skladu z obnašanjem ZK. ZK je 
morala reagirati . Dva dni smo 
iskali kontakte z njim, da bi ga 
vprašal i , kaj misli . Ne vem, kdo 
ga j e prijavil. N a m takrat ni bilo 
l ahko izključiti člana iz ZK. Da
nes se zdi kruto. Njegova smrt me 
j e kot č loveka pretresla ." 

V O G L E D A L U Č A S A 

Splet družbenih dogodkov, ki so 
skupaj z osebnimi težavami "sti
sn i l i " obroč okoli Franca Plohla, 
j e novinar France Forstnerič takrat 
imenoval drast ično kulturno 
vprašanje in med drugim zapisal, 
da ga j e prestrašil grozljivo lo
gičen tek dogodkov , ki so bili po
samezni žeblji v njegovo krsto. 
K o je prišla namreč nora stvar, 
govorjenje za gost i lniško mizo, v 
mlin javnih družbenih ustanov, je 
postala smr tonosno resna. Stekli 
so namreč družbeni mehanizmi. 

Kakšni so videti ti dogodki da
nes, z odmaknjenos t jo dvajsetih 
let? Tudi kul turno vprašanje, 
vsekakor pa j e splet takratnih 
dogodkov okoli Franca Plohla 
politični fenomen neke dobe. Fe-
ncmien, ki kaže tudi na tipično 
ravnanje v nekem času. Vrsto 
formalnih postopkov je bilo mo
goče uvesti za nekol iko bolj svo
bodomise lnega člana družbe. 
T a k o j e takrat z ustavo predvi
deno večje števi lo kandidatov za 
volitve na konkre tnem primeru 
oblast , ki j e nastopala v imenu 
prav te ustave , zatrla. Človeka, 
ki m u razen gosti lniškega govor
jenja niso imeli kaj očitati, poli
t ično in de lovno suspendirala. 
L iccmers tvo družbe se jc kazalu 
od zmeraj prav na takšnih pri
mer ih . In po današnj ih sloven
skih aferah sodeč mu še zdaleč 
n i smo ušli. Doslej kul turno in 
pol i t ično vprašanje se nam 
začne kazati predvsem tudi kot 
vprašanje morale . 

M i l e n a Z u p a n i č 

PREIMENOVANJE ULIC V PTUJU — DRUGA ETAPA 

Ideologijo zamenjale tehnične sprememlie 
V krajevnih skupnostih Tiirnišče, Ivana Spolenaka, bratov Rcš, Bori-, 

sa Zihcrla, Franca Osojnika, Rogoznica, Toneta Žnidariča, Budina-i 
Brstje in Hajdina, kjer bo prišlo do ukinjanja, združevanja oziroma i 
preimenovanja nekaterih ulic, bodo tc dni pričeli javne razprave, na ka- > 
tcrih bodo sprejeli ali zavrnili predloge za preimenovanje ulic, ki so j ih j 
pripravili v Komisiji za imenovanje naselij in ulic v občini Ptuj, ki jot 
vodi Jože Maučcc, tajnik pa jc Boris Prcnizl. 

Gre za tako imenovano diugo eta
po preimenovanja ulic. pri kateri je 
poudarek na tehničnih spremembah. 
Ko bo končana, bomo v Ptuju imeli 
191 ulic. prej pa jih je bilo 210. Bi
stveno se bo spremenila tudi struk
tura samega poimenovanja. ,S tema
tiko NOB bo v Ptuju 52 ulic ali 27,2 
odstotka, imena pomembnih osebno
sti bo nosilo 73 ulic ali 38.2 odstot
ka, geografske pojme pa bo imelo 
66 ulic ali 34,6 odstotka. 

Boris Premzl je povedal, da bodo 
tako kot pri prvem preimenovanju naj
prej organizirali razprave jui krajevnih 
skupnostih, kjer prihaja do sprememb. 
O pa-dlogu odloka o preimenovanju 
ulic pa bo pred razpravo in odločanjem 
na ziisedanju občinske skupščine raz
pravljal občinski izvršni svet. 

KAJ PREDLAGA KOMISIJA 
Boris Premzl: "V krajevni skup

nosti TurniŠče naj bi se na primer 

ukinilo ime Majdina pot. Pot bi se 
združila s Selško cesto. Ulica Ha-
loSkega voda. Gromova in Jezova 
ulica pa bi se preimenovale v Ulico 
bratov .Tezii. Dosedanja Jezova ulica 
je bila posvečena le .Maksu Jezi. no
vo poimenovanje upošteva tudi nje
govega brata Franca. Del Maribor
ske ceste (KS Ivana Spolenaka) od 
hišne Številke 33 do 35 A naj bi se 
preimenoval v Ferkovo ulico, del od 
25 A do 29 A pa v Ulico Josipa Kle-
menca. Josip Klemene je bil arheo
log in antični zgodovinar. Pred voj
no je poučeval tudi v Ptuju. 

V KS bratov RcŠ so Štirje predlogi 
za preimenovanje ulic. Med drugim 
naj ne bi bilo več Gajzerjeve ulice, 
saj bi jo združili s Pivkovo, Čufarjevo 
in Črtkovo ulico pa bi ukinili in prei
menovali v Kocbekovo ulico. Edvard 
K(.x'bek je bil pisatelj, pesnik, ured
nik, prevajalec, profesor in politik. V 
Ptuju je obiskoval gimnazijo in v 

neohranjenem gimnazijskem lističu 
objavil svoja prva dela. 

Na željo krajanov Peršonove ulice 
(KS Borisa Ziherla). ki so jo pogo
sto zamenjevali s Prešernovo, naj bi 
se ta preimenovala v Sovretovo, 
Ulica 25. maja pa naj bi se preime
novala v Ingoličevo ulico. Pisatelj, 
slavist in šolnik Anton Ingolič je 
prav tako ena izmed znanih sloven
skih osebnosti, katere življenje je 
povezano s Ptujem. Del Potrčeve ce
ste (KS Franca Osojnika) naj bi se 
prav tako v bodoče preimenoval. 
Gre za hišne Številke od 62 do 70, ki 
bi bile priključene novoimenovani 
PrleŠki ali Ljutomerski cesti. Na 
željo občanov naj bi bila preimeno
vana tudi Z^chnerjeva ulica: del od 
Številke 1 do 15 naj bi se združil s 
FrasoNo ulico, del od hišne številke 
18 do 32 pa naj bi se preimenoval v 
MurŠčevo ulico. Jožef Muršec-Živ-
kov je bil duhovnik, slovničar, pu
blicist, narodni delavec in politik, ki 
je nekaj časa služboval tudi v Ptuju. 

V krajevni skupnosti Rogoznica 
je zanimiv še predlog, da se Žab-
jak od hišne števUke 30 do 38 
preimenuje v Gernice . To j e zase
lek desetih hiš na koncu Zabjaka 
pod Kicarjem. V K S Toneta Žni
dariča naj bi del Ormoške ceste 
(hišne števUke 3 1 . 33 . 33A in 34) 
preimenoval i v Puhovo ulico. Ja
nez Puh je bd znani avstrijski in-
dustrialec s lovenskega rodu. Pre
dlagajo pa tudi sp remembo 
Rajšpove zaradi napačnega zapisa 
v Raispovo ulico. 

V KS Budina-Brstje naj bi Se-
verovo ulico zaradi napačnega za
pisa spremenili v Severjevo, V KS 
Hajdina bi ukinUi Petrovičevo uli
co in j o združili s Poljsko. 

T o so le nekateri predlogi za 
preimenovanja. Podrobneje se bodo 
občani z njimi seznandi na javnih 
razpravah. Velja pa še omeniti, da 
se nekaterim ulicam, ki so v l*tuju 
že bile, v okviru druge etape določa 
novo območje. Tu gre predvsem za 
Sovretovo, Murnovo in Ferkovo 
ulico ter Keleminovo pot." 

Kdaj bo prišlo do preimeno
vanja ulic? 

Boris Premzl: "Po najboljši va
rianti naj bi odlok o preimenovan
ju ulic sprejeli na julijski 
skupščini. V okviru druge etape 
preimenovanja ulic bo potrebno 
zamenjati okrog 600 hišnih in ne
kaj uličnih tabel. Gre za obsežen 
tehnični posel, upoštevati pa j e 
potrebno tudi. da m o r a m o v geo
detski službi na novo urediti tudi 
evidenco, kar bo zahtevalo okrog 
dva do tri mesece dela. Stroški 
preimenovanja ne bodo majhni, 
poravnali pa j ih bodo iz občinske
ga proračuna." MG 

Iz Ustriške občine 
T U R I S T I Č N I N A G R A J E N C I 

Včeraj so v Slovenski Bistrici podelili letošnja priznanja Turistične zveze '. 
Slovenije in mariborske Turistične zveie. Prejeli so jih : Frajhamska godba i 
na pihala. Stanislav Gradišnik, KUD "Alojz Avžner" z Zgornje Ložnice. KS j 
ČreŠnjevec in F,di Cimpere iz Črešnjevca. ] 

Turistično društvo Slovenska Bistrica je ob tej priložnosti predstavilo ok-i 
virni program 10. jubilejnega Bistriškega tedna, ki bo potekal med 4. in 12. j 
septembrom. | 

P R O T E S T S L O V E N J E B I S T R I Š K I H P R O S V E T A R J E V | 
Občinski sindikat vzgoje in izobraževanja iz Slovenske Bistrice je pre-1 

mieru dr. Janezu Drnovšku, ministrici za delo Jožici Puharjevi in mini.slru za ' 
šolstvo in Šport dr. Slavku Gabru poslal pismo, s katerim jih seznanja o ka- ; 
lastrofalno nizkih plačah učiteljev, zato zahtevajo od republiškega sindikata j 
pogajanja brez popuščanja. 

S L O V E N S K I N A R O D N I V Z P O N 1 7 6 8 — 1 9 9 2 
v 710. učnem centru v Slovenski Bistrici so včeraj predstavili novo knji

go Slovenski narodni vzpon 1768 — 1992 profesorja dr. Janka Prunka. ' 
Uglednega znanstvenika in kulturnega atašeja Slovenije v Berlinu. 

V knjigi na nov način prika/uje zorenje slovenske narodne volje po na-: 
rodni samostojnosti, od preporoda v drugi polovici 18. stoletja do sainostoj-j 
ne države Slovenije 1991 — 92. Osvobojena ideoloških interpretacij prinašaj 
v mnogočem novo. mnogo svetlejšo sliko slovenskega političnega ra / \ o j a , ^ 
kot SUH) ga \ a|eni. j 

A M B U L A N T A DR. J A N K A R O J A \ 
Dr. Janko Roj je prvi slovenjebisiriški zdravnik, ki se odločil za zasebno i 

prakso. S koncesijami je že vse urejeno in tako bo Impolova ambulanta me-1 
dicine dela in športa začela obratovati p<.̂ d njegovo taktirko. i 

Vida T o p o l o v e c ; 

Zanimivosti iz ormoške oliine 
T E K M O V A N J E V V E S E L I Š O L I 

Pod okrUjem Zveze prijateljev mladine občine Or
mož je potekalo v soboto občinsko tekmovanje vese-
lošolcev. 60 tekmovalcev od 4. do 8. razjeda je pokazalo 
solidno znanje, saj so zmagovalci dosegli najvišje možno 
število točk. 

Zmagovalka četrtih razredov j e Alenka Vitori iz 
OŠ Središče ob Dravi ki je dosegla 40 točk. Mecl pe
timi razredi j e zmagal Srdžan Milovanovič iz O Š Or
mož, dosegel je 39 točk. Zmagova lka med šest imi ra
zredi j e Petra Bezjak iz OS Ivanjkovci, med sed-
mošolci Irena Igerc iz OŠ Velika Nedelja. Darja Fišer 
in Tanja Plaveč pa sta zmagovalki med osmošolc i . 
Vsi zmagovalci bodo 30. maja sodelovali na držav
nem veselošolskem tekmovanju, ki bo v Ljubljani. 

K A J V E Š O P R O M E T U 

Na poligonu pred ormoško osnovno šolo je v soboto 
dopoldan potekalo občinsko tekmovanje Kaj veš o pro
metu, ki so se ga udeležUi tekmovalci iz vseh osnovnih 
šol ormoške občine. Ekipno je zmagala OŠ Ormož, sle
dijo ekipe osnovnih šol Središče ob Dravi, Miklavž pri 
Ormožu. Velika Nedelja. Stanko Vraz in Tomaž pri 
Ormožu. 

Med posamezniki se j e najbolje odrezal Pr imož 
Horvat iz OŠ Središče ob Dravi , ki bo 15. maja zasto
pal občino O r m o ž na d ržavnem prvenstvu v Žalcu. 
Na drugo in tretje mesto sta se uvrstUi Tanja Plaveč 
in Aleš Kosec , oba iz O Š Ormož . 

Z N A N J E — K L J U Č Z A V A R Č N E 
P O S L O V N E O D L O Č I T V E 

Ljudska univerza Ormož je javnosti prikazala razvojno 
vizijo ormoškega območja in vlogo izobraževanja, ki sta 
vezani na zanimivo zemljepisno lego ter naravne možnosti 
občine. Pogoj za uresničitev cilja je seznanitev potencial
nega tržišča s primerjalnimi prednostmi občine. 

K O N E C T E D N A Z A Č E T E K 
1 7 . P R A Z N I K A V I N A 

Pod okriljem Turističnega društva Podgorci in Društva 
vinogradnikov Jeruzalem se začne danes v Podgorcih 17, 
praznik vina. Vse do večera bodo vinogradniki prinašali 
vzorce vina. ki ga bodo jutri razvrstili po ostanku nepovre-
tega sladkorja, 15, in 16. maja pa bo v podgorski prosvetni 
dvorani potekalo strokovno ocenjevanje prinesenih vzor
cev vina. Letos glede na to. da so v ocenjevanje vključili 
tudi družbene kleti iz Ptuja. Ormoža. Ljutomera in Gornje 
Radgone, pričakujejo veliko več vzorcev. 

Letošnji komisiji enologov bo predsedoval Matija Ko
ciper iz ormoške vinske kleti. Njegovi sodelavci bodo: 
Lidija Ruška iz Ormoža, mag. Anton Skaza in Lidija 
Veber iz ptujske kleti, Cvetka SakelSek in mag. Slavko 
Žalar iz ljutomerske, Franc Bezjak iz Brežic, dr. Jože 
Colnarič. Teja OzimiČ, mag. Tone Vodovnik in mag. 
Tone ZafoŠnik pa s Kmetijskega zavoda Maribor. 

Praznik vina bodo nadaljevali 22. in 23, maja z od
prtjem razstave vina ter z drugimi prodajnimi razstava
mi in s podelitvijo priznanj najboljšim vinogradnikom in 
najzaslužnejšim domačinom za lepo urejeno okolje. 

Vida Topo lovec 

V LJUDSKEM VRTU OB PRAZNIKU PTUJSKIH KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

B o p r l U i i j e l e t o p r a z n o v a l a ž e m e s t n a s k u p n o s t ? 
Ob 24. prazniku krajevnih skupnosti mesta Ptuja je bila v petek pri glasbenem paviljonu v 

Ljudskem vrtu v Ptuju priložnostna slovesnost s kulturnim programom, na kateri je govoril 
predsednik ptujske občinske vlade Branko Brumen. Med drugim je dejal, da je sedaj napočil čas, 
da vrnemu Ptuju Ptuj in da si mesto ponovno pridobi tisto vlogo, ki jo je v preteklosti že imelo. 

Z novo lokalno samoupravo in 
preoblikovanjem sedanjih občin 
ima Ptuj vse možnost i , da zaživi 
kot regijsko središče. Projekt 
Ljudski vrt se od simbolične otvo
ritve glasbenega paviljona ob lan
skem božiču uspešno uresničuje. 
PavUjon, v katerem bodo vse po
letje potekale kulturne prireditve, 
j e v prazničnih dneh dobil končno 
podobo. V petek so v njem nasto
pili člani mešanega pevskega zbo
ra Društva upokojencev Ptuj , v 
kratkem pa bodo nastopUi še dru
gi. Za lepe trenutke j e skrbel tudi 
Pihalni orkester Ptuj. 

O b prazjiiku je bUa tekma v ma
lem nogometu; uspešnejša je bila 
ekipa krajevnih skupnosti, saj je 
občinske politike premagala z rezul
tatom 4:2. Veseli del letošnjega 
praznovanja pa je zaradi slabega vre
mena potekal v gostišču Mesaric. 

24. praznik ptujskih krajevnih 
skupnosti naj bi bil obenem zad
nji. Že prihodnje leto naj bi ga 
praznovali kot meščani . V tem 
času pa bo Ljudski vrt še izpopol

nil svojo podobo kot šport no-re
kreacijski center Ptujčanov. Konč
no podobo pa naj bi dobil v nekaj 
letih. Kot j e povedal Boris Gor

nik, predsednik projektnega sveta 
za ureditev Ljudskega vrta, pripra
vljajo sedaj dokumentaci jo za po
samezne etape prenove. MG 

Osrednje slovesnosti ob letošnjem prazniku ptujskih krajevnih skup
nosti se je udeležilo malo Ptujčanov Pot od blokovskega naselja do 
Ljudskega vrta je za mnoge še vedno predolga ... Foto: McZ 
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A U TOMAŽ A t l SVETI TOMAŽ I^HI OHIlOŽII f 

Nekateri želijo referendum o vrnitvi ttiai J i i J D i 
Vse je že ka/.alo, da se bodo zapleti ob vrnitvi imena Sveti Tomaž pri Ormožu umirile 

in da bo predlog odloka le še čakal na potrebne formalnosti v občinski skupščini, ko je 
minuli torek prispelo na ormoški izvršni svet pisanje tomaževskega odbora Deželne 
stranke Slovenije in SDP — Združene liste s skupno 400 podpisi. V pismu sporočajo, da 
postopek za vrnitev starega imena ni dobro zastavljen, saj so bili zbori občanov slabo 
obiskani, pa še tam je bilo 17 odstotkov ljudi proti vrnitvi starega imena. Menijo, da je 
nespremenljivo tudi to, da odloča o tem vprašanju Skupščina občine Ormož takrat, ko 
na seji ni (upravičeno odsotnih) poslancev iz tomaževske krajevne skupnosti. Podpisani 
menijo in zahtevajo, da se tako pomembni odlok, kot je vrnitev starega imena kraja, 
sprejme samo z referendumom. 

Tomaževska piJrga. \ 
I s tega d n e j e na o r m o š k i ^ 

i zvršn i svet p r i š l o tud i p i s m o ] 
k r a j e v n e g a o d b o r a S l o v e n s k i h j 
k r š č a n s k i h d e m o k r a t o v , ki so ^ 
bili p o b u d n i k i v r n i t v e s t a r e g a j 
k r a j evnega i m e n a . P i š e j o , d a j e : 
t o m a ž e v s k i s t r a n k a r s k i p r v a k ] 
D e ž e l n e s t r a n k e S l o v e n i j e Vil i i 
D o v e č a r ob zb i ran ju p o d p i s o v i 
p o p o l n o m a d r u g a č e infor in i ra l : 
l judi, j i h n a m e n s k o zavaja l in : 
z lo rab i l n j ihovo n a i v n o z a u p a n - \ 
j e . Ker m e n i j o , da so bil i š t ev i l - j 
ni p o d p i s n i k i z a v e d e n i , že l i j o . '. 
da to o d g o v o r n a o s e b a na l e r e - ^ 
nu tudi p reve r i . M n o g i k r a j an i i 
t o m a ž e v s k e k r a j e v n e s k u p n o s t i ' 
p r iha ja jo sedaj na o r m o š k o ] 
o b č i n o prever ja t svo je p o d p i s e , j 

Pa smo pri s t rankarskih zdra- j 
hah. Te so se oči tno uspele iz j 
državnega vrha. kjer imajo ugodne ,1 
razmere za nemoten razvoj , prese- i 
liti na podeželje. Njihove rožice v \ 
prej enotni tomaževski pilrgi obil- \ 
no uspevajo. i 

P O S T O P E K ZA j 
V R N I T E V S T A R E G A 
I M E N A V O D I L A 
K R A J E V N A S K U P N O S T ] 

Zvonko Meško. predsednik ' 
sveta tomaževske krajevne skup- , 
nosti , ki mu Vili Dovečar in še ne- :, 
kateri odrekajo legitimno.st opra- • 
vljanja te funkcije, češ da s amo 
nadomešča predsednika, j e zatrdU, 
da ne pripada nobeni stranki, zanj • 
so vsi krajani enaki in j ih no^l 
razvršča po politični in strankarski ; 
pripadnosti . 

"Oktobra 1 9 9 1 . leta smo na kra- ; 
j evno skupnost prejeli dopis kra- ' 
j evnega odbora .SKl), kjer pišejo, 
da naj bi kraju vrnili staro ime i 
Sveti Tomaž. Pozanimali smo se s 
pri pristojnih organih občine Or- < 
mož o ce lotnem postopku vračanja 1 
oziroma preimenovanju kraja. Od- ' 
govor smo dobili 1 1 . f eb rua r j a ' 
1 9 9 2 , na geodetski upravi pa smo " 
po tem datumu zaprosili , da : 
preučijo, ali se v Sloveniji še kje ; 
kakšnen kraj imenuje Sveti To- i 
maž, pa tudi vsa druga navodila."^ 
kako naj postopek poteka. Na j 
občini in tudi na svetu smo se po- ^ 
govarjali, da bi bila najboljša : 
rešitev referendum, vendar so nam ] 
pristojni občinski organi dejali , da ^ 
za ta postopek zadostujejo zbori ; 
občanov in j avna razprava, ki naj i 
traja mesec dni . saj je tako tudi po \ 
zakonu. 4 . septembra 1 9 9 2 . ko ; 
smo po skoraj pol leta čakanja do- j 
bili z geodetske uprave vse podat- • 
ke , smo na svetu krajevne skupno- ", 
sti sprejeli sklep o zborih občanov 
in javni razpravi. 

Zbore smo organizirali od 2 1 . do ; 
2 6 . septembra, javna razprava pa j e ' 
bila med 1 7 . septembrom in 17 . ok- \ 
tobrom. Vsa gospodinjstva so pre- ; 
jela na dom vabila za zbore." 

Ker trdi nasprotna stran, da so i 
bili zbori preslabo obiskani , j e 1 

Z v o n k o Meško povedal , da zakon 
ne predvideva sklepčnosti zborov 
in da ni od krajevne skupnost i 
nihče zahteval ali uradno zaprosil 
za število prisotnih. "Če bi lo bila 
ovira . občinski poslanci na 
skupščini ne bi sprejeli osnutka 
odloka. Poloeg tega so imeli vsi 
krajani v času j avne razprave 
možnost priti na krajevno skup
nost in dati svoje mnenje na zapi
snik ali pa ga poslati v pisni obli
ki. V mesecu dni n ismo dobili no
benega zapisa, prišla ni niti ena 
stranka niti posameznik i . Krajev
na skupnost in občina sta vse spel
j a l i po zakonskih osnovah. A se
daj kaže . da bo pot rebno pri To 
mažu sklicati koordinaci jo vseh 
strank in se dogovori t i , ali izvesti 
re ferendum ali kaj d rugega ." 

SO B I L I L J U D J E 
Z A V E D E N I ? 

L u d v i k Helec. občinski posla
nec, je povedal , da so tudi njega 
obiskal i č lani skupine , ki j e zbira
la podpise . "Prišl i so s predlogom, 
češ da gre za Svet i Tomaž . Seveda 
sem bil za ta predlog, podpisal 
sem zase in tudi za ženo. Čez ne
kaj dni pa sem izvedel , da se je šlo 
za nekaj povsem drugega. To me 
j e zelo pogrelo in ugotovil sem. da 
sem nasedel , ker spremnega bese
dila pač n isem preči ta l ." 

Vprašali smo tudi Alojza H e r -
g u l a . občinskega poslanca in biv
šega predsednika sveta tomažev
ske krajevne skupnost i , ali j e tudi 
on dal svoj podpis Deželni stranki 
Slovenije in Združeni listi. 

"Ne . n isem podpisal , ker mi v 
začetku papirjev niso ponudil i . 
Res me j e ob neki priložnosti obi
skal s trankarski prvak Deželne 
s t ranke Slovenije Vili Dovečar . 
Ta obisk j e bil bolj informativne 
narave, beseda pa j e bila okoli 
pre imenovanja kraja. Bil je neza
dovol jen, da se to ne ureja z refe
r e n d u m o m . Menil j e . da občani o 
tem skorajda nič ne vedo. Sam 
sem mu zatrdil , da so zbori 
občanov bili , tudi on je vedel zan
j e , in da so krajani imeli možnost , 
da se j ih udeleži jo in povedo svoje 
mnenje. Povedal sem. da bi zaradi 
mene lahko referendum bil, ven
dar odstotek tistih, ki bi se 
odločali o vrnitvi starega imena, 
bi bil enak kot na zborih občanov. 
Toliko pač poznam razp(.)lož.enje 
naših ljudi in vem. kako bi se na 
referendumu odločali . CJospodu 
Dovečarju sem še povedal , da bi 
bi lo mogoče pametno , če bi se 
stranke bolj zanimale za gospo
darsko plat življenja v krajevni 
skupnost i . Obiskal me j e tudi 
predstavnik S D P Marjan Putanec 
in povedal , da bo pričel zbirati 
podpise za peticijo. Postavil mi je 
vprašanje, ali sem pripravljen 
podpisati to peticijo. Poskušal sem 
mu razložiti , da se v te reči ne vti
kam, nisem član nobene stranke. 

Zato sem tudi odklonil podpis ta
ke peticije." 

Svoj podpis j e dal na listo, k i j e 
imel v glavi zapisano celo "redni 
bro j" , kar g a j e posebej moti lo, tu
di Ciril Meško, k i j e drugače kra
j a n ivanjkovske krajevne skupno
sti, vendar nosi mleko v tomažev-
sko zbiralnico. "Ko sem zjutraj 
prinesel mleko , mi je zbiralec po
nudil prazne pole in dejal, da gre 
za referendum o preimenovanju 
kraja. Ker o tem, kako daleč so v 
zvezi s tem pri Tomažu, nisem bil 
dovolj seznanjen, sem mislil , da 
se j e pač vodstvo tomaževske kra
jevne skupnosti tako odločilo in 

Predsednik tomaževskega odbo
ra Deželne stranke Slovenije Vili 
Dovečar 
sem podpisal . Čez dva dni pa sem 
slišal, kako j e to bilo. Menim, da 
so bili ljudje zmanipulLrani in da 
j i m je bilo to kar tako navrženo." 

Marija Gorenc je povedala, da 
j e tudi njihovo hišo obiskal Vili 
Dovečar in dejal, da zbira podpise 
za preimenovanje kraja. "Dejala 
sem mu, da so na občini menda že 
tako daleč, da bo kraj dobil nazaj 
staro ime. Odgovori l mi j e , da to 
pač ne gre tako hitro in mora biti 
vse to povedano na referendumu. 
Podpisala sem, pa tudi vse do
mače, saj sem vedela, da so vsi za 
to, da kraj dobi ponovno ime Sveti 
Tomaž. Celo človeka, k i j e pri nas 
sadil krompir, sem nagovorila, da 
se podpiše. Tudi k nam je D(.)večar 
prišel s prazno polo. vendar sem 
ga vprašala, kjer ima spremni do
pis. Odgovori l j e . da je v avtomo
bilu. .Šla sem po papirje, in ker j e 
bilo že temno, sem prebrala samo 
" N a pobudo krščanskih demokra
tov, da se Tomaž preimenuje v 
Sveti Tomaž O b tem sem pač 
mislila, da vem, za kaj gre." 

Mirko Viher je povedal , da se 
pri SKD že dalj časa trudijo za 
vrnitev nekdanjega krajevnega 
imena. "Pri meni ni bilo nikogar, 
vendar sem dobil od Danila Caj-
nka podatke, da Vili Dovečar hodi 
naokoli in zbira podpise za refe
rendum ter hoče tako postopek 
preimenovanja kraja zadržati . Ta

krat, ko smo si mi prizadevali za 
vrnitev imena, še njegova Deželna 
stranka Slovenije ni obstajala. Mi
nuli torek j e v Ormožu zasedal 
izvršni svet in z njegovimi 4 0 0 
podpisi so zadržali nadaljnje 
reševanje vračanja starega krajev
nega imena. Nekateri ljudje sedaj 
hodijo na občino in svoje podpise 
razveljavljajo." 

Z A K A J PRI T O M A Ž U 
N I E N O T N O S T I ? 

Marija Reihss . predsednica kra
j evnega odbora SKD, j e povedala, 
da j e bila njihova stranka pobud
nik, da kraj dobi nekdanje ime 
Sveti Tomaž. "Zapisnik o tem. kaj 
smo sklenili na našem odboru, 
smo poslali na tomaževsko krajev
no skupnost , predsedniku or
moškega izvršnega sveta, sekreta
riatu za urejanje prostora in pred
sedniku skupščine. Po tem smo vse 
predali v obravnavo krajevni 
skupnosti in o vsem, kaj se j e po
tem dogajalo, smo bili obveščeni , 
V začetku smo sicer menil i , da bi 
kot stranka zbirali podpise za Sve
ti Tomaž , potem smo to namero 
opustil i . Menili smo, da bi nam 
lahko kdo očital, da kot stranka, ki 
j e dala pobudo za vrnitev starega 
krajevnega imena, ljudi s podpisi 
prepričujemo. Sedaj, ko j e vsa 
stvar že tik pred skupščino, kjer 
naj bi sprejeli predlog odloka, so 
mi ljudje telefonsko in tudi oseb
no sporočali o podpisih, k i j i h zbi
ra Vili Dovečar v imenu Deželne 
stranke .Slovenije ter Združene li
ste. Z omenjenim gospodom sva 
govorUa po telefonu, klical me j e 
domov, češ da naj krščanski de
mokrat i predlog umaknemo, ker j e 
za takšno odločitev potreben refe
rendum. Odgovori la sem mu, da 
sama ne morem odločati , da imam 
nad sabo še predsednika občinske
ga odbora, tako da samo v dogo
voru ' z njim lahko spremenim to 
mnenje ali pa ga umaknem. Posve
tovala sem se z ljudmi, vendar so 
omenili, da j e preimenovanje že na 
skupščini. Tako sem odgovorila tu
di Viliju Dovečarju, on pa mi j e še 
povedal, da sedanje vodstvo krajev
ne skupnosti po njegovem ni izvol
jeno , kot bi moralo biti, temveč je 
samo začasno. Ko sem slišala, kaj 
se dogaja, sem menila, da nima 
smisla, da zbiramo podpise še mi. 
Potem smo pač napisali dopis in ga 
v torek, pred sejo ormoške občin
ske vlade, odnesli tja. Ob tem lahko 
še rečem, da je pri nas pri 'Tomažu 
pač slaba medstrankarska discipli
na. Na vse naše občne zbore smo 
vabili predstavnike drugih strank, 
pa so se j ih žal zelo slabo ude
leževali. Vem. kako jx)teka delo v 
krajevni skupnosti, lahko bi pri 
njem sodelovale tudi .stranke, samo 
žal sodelovanja na ravni krajevne 
skupnosti ni. T^hko rečemo, da 
smo prej skregani kot složni; zakaj, 
pa ne vem. Sodelovanje naše stran
ke s krajevno skupnostjo je primer
no. Vse pobude, ki smo j ih dali, so 
bile sprejete, kar pomeni, da s to 
krajevno skupnostjo ali njenim 
vodstvom, kot se rado pove, ni nič 
narobe. Samo pot do njih je potreb
no riajli." 

K A J M E N I 
N A S P R O T N A S T R A N 

.Napotili smo se tudi k Viliju Do
večarju. prvaku tomaževskega od-
liora Deželne stranke Slovenije. Na 
vprašanje, čemu so zbirali podpise, 
je povedal, da za referndum. na ka
terem naj bi se krajani odločili, ali 
so za vrnitev nekdanjega krajevnega 
imena sveti Tomaž ali proti njej. 

"Če smo že v demokratični 
državi, kot radi rečemo, se mora re
ferendum izix;ljati po volji ljudi, ne 
pa po volji dveh ali treh občanov. Še 
pred tem, ko smo se odločili za te 
podpise, smo se pogovarjali s prvaki 
SLS in SDP in vsi so bili za referen
dum. V krajevni skupnosti imamo Še 
vedno enostrankarski režim iz bivše 
Jugoslavije." zatrjuje Vili Dovečar. 
Deželna stranka Slovenije pri To
mažu Šteje 4 0 0 članov in je desno 
usmerjena stranka, ki dnevno prido
biva člane, ne pa izgublja. 

"Naš predsednik sveta krajevne 
skupnosti ni demokratično izvoljen, 
on samo nadomešča predsednika 
sveta Še iz nekdanjih časov. Mi 
predsednika Še nismo volili. On nc 
želi sodelovati s strankami in ne 
želi, da se za predsednika razpišejo 
volitve. Če boste šli od hiše do hiše, 
vam bodo Čisto vsi povedali, da so 
nezadovoljni," je še menil prvak 
Deželne stranke Slovenije. 

Zakaj ni zadovoljen z vodstvom 
krajevne skupnosti? Gospod Do
večar odgovarja, da se z bazo nihče-
ne pogovarja, pa tudi stranke nimajo 
na krajevni skupnosti svojega ko-

Predsednik sveta KS Tomaž 
Zvonko Meško 
tička. Po njegovem bi se lahko vsaj 
enkrat mesečno sestale vse leve in 
desne stranke in se jiogovorile o 
vseh problemih krajevne skupnosti. 

"Kako se bo kraj imenoval, ne 
more v imenu 2 . 2 4 5 prebivalcev 
odločali nekdo zunaj kraja ali pa 
]X"SČica ljudi. Naj pri Tomažu demo
kracija z referendumom pokaže svo
je pravo lice, da se ne bodo ljudje 
potem celo večnost med sabo prepi
rali, češ ti si glasoval za Sveti To
maž, ti pa proti. Veste, pomembno 
je, da smo natančni pri majhnih 
rečeh," dopolni svoje misli Vili Do
večar, 

Nezadovoljnen s sedanjim pote
kom preimenovanja je tudi Prane 
Kociper, ki prav tako meni, da refe
rendum o preimenovanju mora biti. 

Med tistimi, ki so zbirali podpise, 
je bil tudi Marjan Putanec. "O 
zgodovini Svetega Tomaža malo 
vem. ker sem v ta kraj prišel pred 1 7 
leti. Bil pa je kraj .Sveti Tomaž od 
takrat, ko je bila tu postavljena žup-
na cerkev. Podpise sem pobiral zato, 
ker menim, da se morajo o preime
novanju kraja ljudje odločati na re
ferendumu." 

M N E N J A D R U G I H 
L J U D I 

Kaj menijo o preimenovanju m 
kako ga izvesti, smo vprašali tudi 
dr. Miroslava Lucija, rojenega To-
maževčana, ki sicer živi v Ptuju, ter 
znanega zgodt)vinarja prolesorja l*e-
dagt)Ske fakultete iz Manlxna dr. 
Jožeta Koropca. 

Dr. Miroslav Luci: "Mislim, da 
je ime nekega kraja v prvi vrsti za
deva ljudi, ki v kraju stalno prebiva
jo. Naloga stroke — zgodovinarjev 
in zemljepiscev — pa je. da poma
gajo Ijuilem pri imenovanju. Nika
kor pa ne sme biti ime kraja rezultat 
nekega trenutnega tehtanja politične 
moči ali celo strankarskega prestiža. 
Znano je, tla je Tomaž že imel dru
gačno ime, pa mu je bilo nasilno 
vzeto in nekajkrat spremenjeno. 
Moje osebno mnenje je , da sc kraju 
vrne njegovo prvotno ime Sveti To
maž, in če kje v Republiki Sloveniji 
obstaja ta kraj z istim imenom, naj 
se mu doda Še ime občine. Samo 
ime Sveti naj nas ideološko ne obre
menjuje, saj je teh krajev v llvropi 
veliko in nimajo nobenega ideo
loškega prizvoka." 

Dr. .lože Koropec je seveda začel 
z zgodovino: "Kraj so začeli imeno
vati Sveti Tomaž takrat, ko so zgra
dili cerkev, posvečeno temu svetni
ku. Do leta 1 5 0 0 ga ni najti v 
kakšnem leksikonu, lahko, da je bil 
pod kakšnim drugim imenom. V 
začetku 1 8 . stoletja, ko je bila cer
kev postavljena, se kraj, ki se tu raz
vije, začne imenovati S\eii Tomaž. 
V svetu je lepa navada, da krajem, 
če ZA to ni razloga, ne spreminjajo 
krajevnega imena. Po vojni je bila 
pri nas navada, vendar ne povsod, 
da so del imena "sveti" črtali, med
narodna praksa pa to ni." 

Ker so okoli tega sedaj nastale prave 
lokalne [x;riixnije, ki jih Ixh1o kdo ve 
kje in kako reševali, menita oba 
vprašana, da je najpametneje, da se 
ljudje o tem odločajo na refeicndumu. 

Vida T o p o l o v e c 
Foto: Štefan Hozyan^ 

L e n a r š k e n o v i c e 
G O S P O D A R S K I K R I Z I ŠE N I V I D E T I K O N C A 

Lanskoletni rezultati gospodarjenja družlxnih in zasebnih podjetij le
narške občine so pokazali, da se je gopodarski položaj poslabšal in negativ
nim trendom še ni videti konca. Zaključne račune je v letu 1 9 9 2 oddalo 7 3 
podjetij, od tega 1 1 družbenih in 6 2 zasebnih. 

Fizični obseg industrijske proizvodnje s e j e od leta 1 9 9 1 zmanjšal skoraj 
za desetino, izgulx pa so za dobre štiri odstotke vi.Šje od akumulacije, ki 
znaša nekaj čez 8 0 milijonov tolarjev. Levji delež izgub ima bivši AGRO 
Lenart. 

Nekoliko je oživela izvozna dejavnost ix)djeti j . saj se je skTjpni izvoz ix>večal 
za 1 0 8 . 8 odstotka in je znašal 1 0 milijonov 3 1 2 tisoč ameriških dohujev. 

Brezposelnost kot posledica težke gospodarske situacije v lenarški občini 
še naprej narašča in je med podravskimi občinami na najvišjem mestu. Stop
nja brezposelnosti v strukturi aktivnega prebivalstva je 2 2 . 1 odstotka. Ugo
tavljajo, da delavci, ki so zaposleni v lenarških podjetijih prejemajo za do
brih deset odstotkov nižje osebne dohodke kot delavci v sosednjem Maribo
ru. 

Razveseljiv je podatek, da se je v občini povečalo število zasebnih podje
tij, vendar v njih najde ziiposlitev še vedno malo ljudi. 

A G A T I N A N O Č IN S T O T E R O K R E S O V 

Na območju občine Lenart so v srednjem veku, kot pravijo zgodovinski 
viri. v sto letih sežgali več kot 3 5 0 žensk različnih starosti, ki so jih obtožili 
čarovništva, med njimi tudi lepo Agato. ,Še danes je med prebivalci zelo živa 
legenda o nesrečni ljubezni med Agato in IViderikom Tlerbersteinom, edi
nim dedičem hrastovSkega gradu. 

Zalo se je turistična agencija Mototurist, d. o. o., odločila, da bodo letos 
ponovno organizirali Agalino noč. Kot so povedali na tiskovni konferenci, 
lio prireditev 19. junija v novem okolju ob ribniku pri stezi za motokros v Ose-
ku pri Sveti Trojici, ftireditcv lx)do ixiix;slrili z nekaterimi novostmi, vendar se 
Ixk1o držali tradicije. Ob 19. uri sc lx) pričel ples plemstva, ččuovnic in ilačanov, ki 
lx) trajal do }x)lnoči. Takrat naj bi six'klakel prešel v vrhunec, saj bcxlo ugrabili de
kleta in sledil bo ples čarovnic ob ognju stotih "kresov. Nagradili lxxlo tudi na
jlepše maske. V vse to bodo vključili odo o Agati. 

Na voljo bo tudi prajirotno seme, ki naj bi si ga dali v čevlje zaljubljenci 
in tako bi lahko prisluhnili živalim in izvedeli vse o skrivnostih. 

Takih in podobnih dogodivščin bo na ta večer precej, samo pridružiti 
se j i m bo treba, zagotavljajo organizatorj i Agatine noči. 

H I T R E J E DO C I L J A 

Čeprav Lenart ni veliko mesto, včasih novim obiskovalcem vzame preveč 
časa, da bi našli želeni objekt ali ulico. Turistično društvo je postavilo table 
z zemljevidom, na katerem so vrisani vsi pomembnejši objekti. Obiskovalci 
bodo tako hitreje prišli do cilja. Mar i j a S lodn jak 
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PIŠE: MIRKO KOSTANJEVEC 

Spomini na vojno ptništvii 
v nacistični Nemčiji 

Ko v časop i s ih berem o raz-
jncrah v taboriščih, ki j i h v 
[iicdnarodno priznani državi 
Bosni in Hercegov in i postavlja
jo vojskojoč i se narod Srbi, 
Hrvati in Mus l imani in ko g l e -
(jani s l ike v teh taboriščih za
prtih okostnjakov, mi mis l i p o 
lotijo nazaj v leto 1941 , ko sem 
Icol vojni ujetnik Jugos lav i je 
preživel o s e m m e s e c e v v ujet-
niških taboriščih. Sedaj s e m 
sklenil, da po spominu napišem 
nekaj "malega" o v o j n e m ujet
ništvu. 

KDAJ IN K A K O S E M 
POSTAL V O J N I 
U J E T N I K 

Nacis t ična Nemči ja , ki j e pod 
vodstvom Adol fa Hitlerja do l e 
ta 1941 slavila vojaško z m a g o 
nad Poljsko, N i z o z e m s k o , B e l -
.gijo in Francijo, j e brez vojne 
napovedi 6. aprila 1941 napadla 
Jugoslavijo in j o že 18. aprila 
1941 prisili la h kapitulacij i . 

Že deset dni pred napadom 
Nemčije na Jugos lavi jo s em bil 
mobiliziran in kot rezervni pe 
hotni poročnik pos lan v e n o ti
stih čet, ki so bi le razporejene 
na avs lr i j sko- jugos lovanski m e 
ji v Prekmurju. Naša četa j c bila 
stacionirana v kraju Fokovc i . 
Že zjutraj, na dan napada, s m o 
dobili pove l je za umik v smeri 
proti Lendavi in na Hrvaško z 
namenom, da se tam združ imo z 
večjo vojaško e tno lo . ki s e bo 
postavila v bran nemški vojski . 
Umikali smo se po stranskih 
poteh ter se izogibal i g l a v n e c e 
ste Murska Sobota — Lendava, 
računajoč, da bo po njej prodi
rala nemška motorizirana _,voj-
ska. To se j e tudi z g o d i l o . Četa, 
ki s em ji pripadal, j c bila v 
g lavnem sestavljena iz rezervi
stov;̂  — d o m a č i n o v iz Prekmur-
ja. Č i m bližje smo prihajali pro
ti Lendavi , manj j e bilo voja
kov, kajti eni so na skrivaj, dru
gi pa kar odkrito dezertirali in 
se poskril i v hišah tistih vasi , 
skozi katere s m o se umikali . Za 
iskanje dezerterjev ni bi lo niti 
volje niti časa, kajti v smeri 
Lendave so nad našimi g lavami 
lelcli in hrumeli sovražni av io -
ni. po g lavni cest i pa vojaški 
motoristi, ki so , tako smo pra
vilno sklepal i , imeli n a l o g o , da 
vojaškim enotam, ki so bile s e 
verno od g lavne ces te , pre
prečijo pohod proti jugu o z i r o 
ma j ih obko l i jo . Ko smo proti 
večeru prišli v l , endavo . so nas 
tam že dočakal i namški vojaki , 
nas razorožil i in o d v e d l i v pro
store l endavske o s n o v n e šo l e . 
Ponoči so nas naloži l i na ka
mione in nas kot vojne ujetnike 
odpeljali na zbirno mes to pri 
nekem gradu v bl ižini Lipnice . 

Po nekaj dneh so nas nalož i l i 
na ž iv inske že l ezn i ške v a g o n e 
in nas odpeljal i proti Vestfaliji . 
Vozili smo se ves teden. Konč
no smo prispeli v kraj D o s s e l 
pri Warburgu. Tam smo izstopi l i 
m odgnal i so nas v uje iniško ta
borišče, postavl jeno v bl ižini 
omenjenega kraja. 

Ž I V L J E N J E 
V U J E T N I Š K E M 
T A B O R I Š Č U 

Taborišče v Doss lu s e j e urad
no imenova lo Oflcig Vl/B (Oflag 
j e kratica za besedo OlTizierla-
ger) . V njem se bili v g l a v n e m 
s lovensk i oficirji in višji oficir
j i , vk l jučno z generali srbske in 
črnogorske narodnosti . Po v ide
zu je naše taborišče bilo p o d o b 
no kot druga ujetniška ali pa ci
vi lna (koncentracijska) tabo
rišča v Nemči j i . Tudi naše tabo
rišč j e bilo ograjeno z v i soko 
ž ičnato ograjo, v njem so bi le 
postavl jene lesene barake, nekaj 

zgradb za n e m š k e stražarje in 
upravo taborišča. Tudi znameni 
ti stražarski stolpi niso manjkali 
in v njih so noč in dan budni 
stražarji pazi l i , da kdo od ujet
nikov ne bi pobegni l . 

Porazdel i l i so nas v p o s a m e z 
ne barake in sobe . Vsaka baraka 
j e imela svojega komandanta, ki 
j e bil izbran izmed ujetnikov. 
Opravljal j e funkcijo z v e z e m e d 
ujetniki v isti baraki in nem
škim taboriščnim vods tvom. V 
vsaki sobi j e bilo pravi loma 12 
ujetnikov in vsak j e imel svojo 
ujetniško š tevi lko , ki je bila 
važnejša od priimka. Spali smo 
na enonads t iopn ih posteljah. 
Poleg tankih odej s m o se pokri
vali s svoj imi vojaškimi plašči . 
Oficirji z genaralskimi čini so 
bivali l očeno od nižjih oficirjev 
v posebnih barakah. 

Enos tavno rečeno, vojni ujet
niki s m o bili prava ljudska 
mešanica , ses lo ječa se iz aktiv
nih in rezervnih častnikov ze lo 
različnih č inov in različnih ro
dov vojske . Rezervni častniki , 
sedaj vojni ujetniki, smo v c i 
v i lnem življenju opravljali ze lo 
razl ične pok l i ce in pos le: bili so 
učitelji , sodniki , odvetniki , in
ženirji, upravni uradniki itd. 

O D N O S U J E T N I K O V 
DO N E M Š K E V O J S K E 

Razumlj ivo j e , da ujetniki kot 
premaganci n i s m o bili prijatel
j sko razpoloženi do z m a g o v i t e 
n e m š k e armade, katere moderno 
oborož i tev s m o občudoval i . Tu
di z nac iona l i soc ia l i s t i čn im oz i 
roma pravilno rečeno s laš is t ič-
nim naukom, njegovimi m e t o 
dami, n jegovimi izvajalci 

vključno z Adolfom Hitlerjem se 
slovenski vojni ujetniki, razen ne
kaj odpadnikov, nismo strinjali, 
čeprav takrat še nismo vedeli, kaj 
so Nemci počeli v naši domovini . 
Ostali smo zavedni Slovenci , zve
sti svojemu narodu, kai- so potem, 
ko smo se vrnili v domovino , 
mnogi izmed nas dokazali z ude
ležbo v narodnoosvobodilnem 
boju in z drugimi načini borbe 
proti okupatorjem. 

O D N O S N E M Š K I H 
O F I C I R J E V DO NAS 

Čeprav vzgojen i v nacional-
soc ia l i s t i čnem duhu, da so 
N e m c i "nadljudje" in s lovanski 

narodi nižja rasa, je taboriščno 
v o d s t v o , morda ob u p o š t e v a n 
ju dejs tva , da so s l o v e n s k e p o 
krajine b i le s v o j e č a s e v ses ta 
vi a v s t r o - o g r s k e monarhi je , in 
računajoč , da bo s l o v e n s k a 
Štajerska v b o d o č e n e m š k a p o 
krajina, ravnalo z nami korekt
n o , in ko l ikor mi j e z n a n o , j e 
naše u je tn i ško ž iv l jenje b i lo 
dos t i bo l j š e in p o v s e m dru
g a č n o kot uje tn i ško ž iv l j enje 
ruskih of ic irjev , ki so v vojnih 
tabor i šč ih m n o ž i č n o umiral i . 
Z a s l u g a za korektno ravnanje 
z nami gre , brez d v o m a , tudi 
n e m š k e m u k o m a n d a n t u našega 
taborišča , ki j e bil po pok l i cu 
univerz i te tn i profesor. 

P R I Z A D E L A N A S J E 
N E O B V E Š Č E N O S T 

Zelo nas j e prizadela skoraj 
m e s e c dni trajajoča popolna 
neimformiranost o usodi svo j 
cev, ki so ostali v od okupator
jev zasedeni domovin i . Tako 
kol mi o njih tudi oni niso nič 
vedel i , kaj s e j e zgod i lo z nami. 
Še l e v začeto maja nam je tabo
riščna uprava razdelila tiskane 
dopi sn ice , na katerih j e bilo v 
n e m š k e m in francoskem jez iku 
natisnjeno sporoč i lo , ki se v 
prevodu glasi: "Prišel sem v 
nemško vojno ujetništvo. Poču
tim se dobro — lažje sem ran
jen. O mojem poznejšem naslo
vu boste še dobili sporočilo. 
Prisrčne pozdrave. " Tisti , ki ni
so bili ranjeni so besede "lažje 
s em ranjen"" prečrtali. Dopisni 
c e smo ujetniki svojeročno pod
pisali . Orginalno dopi sn ico lah
ko vidite na fotogratiji. 

Nadaljevanje pnliodnjič 

Svečana prisega čelpie generacije volaitov 

^oto: M. Ozmec 

V 1?0. učnem centru slovenske 
teritorialne obrambe v Ptuju je 
bila v petek. 30. aprila, popoldne 
slovesnost ob zaprisegi četrte ge
neracije mladih vojakov, ki so 
prišli na služenje v glavnem iz 
severovzhodne Slovenije. 

Vojakom in nekaj t isoč svo j 
c e m so v l epem in s o n č n e m vre
menu najprej zaplesal i člani fol
klorne skupine iz Lancove vasi. 
Ob svečani zaprisegi j im je za
tem čestital republiški podse
kretar za ljudsko obrambo ma
gister Marjan Fekonja. v imenu 
o b č a n o v ptujske obč ine pa j e 
našim "začasnim s o o b č a n o m " 
zaže le l dobrodoš l i co magister 
Janez Mere , načelnik oddelka 
za obrambo obč ine Ptuj. 

PREJEM SMO ^ PnEJElMmO PREJEM SMO 

Slovenski pouk v Severnem I 
Popeiqu in VVestfaliji 

Ker živi v tem delu Nemčije veliko Slovencev, imajo otroci na.ših zdomcev v mnoj^ih kra
jih Severnega Porenja in VVestfalije možnost, da obiskujejo dopolnilni pouk slovenskega je
zika. Na žalost je ta kljub prizadevanju učiteljev, tamkajšnjih slovenskih društev in sloven-
skej^a duhovnika izredno slabo obiskan. lo velja predvsem za Hilden in V\ up|)ertal. Koliko
krat se zgodi, da sedijo v klopeh le trije, dva ali celo en sam učeiiecl 

Pouk s lovenšč ine ni o b v e z e n in je navadno le 
enkrat v tednu. Povsod sta organizirani dve sku
pini, tako da je vsebina in težavnostna stopnja 
pouka prilagojena razl ičnim starostim in s tem 
povezanim razl ičnim interesom in predznanju 
otrok. Pri pouku si otrc i predvsem širijo besed
ni zaklad, učijo se pravilnega pisanja in se spoz 
navajo z osnovami s lovenske z g o d o v i n e , kulture 
in literature. Z mlajš imi gre to bolj ob igri in va
ji , s starejšimi pa malo bolj pog lob l jeno . O s n o v 
no načelo vseh učiteljev s lovenskega dopoln i l 
nega pouka za otroke naših z d o m c e v je , da naj 
bo pouk igriv, zabaven in zanimiv in nikakor ne 
pod pritiskom. Tako dejansko m n o g i , predvsem 
mlajši otroci ze lo radi obiskujejo pouk. Kljub 
temu je še ve l iko staršev, ki ne vidijo razloga za 
to, da bi poslal i svoje otroke k pouku s lo 
venšč ine . Pri tem je seveda razumljivo, da si 
že le , da bi se njihov otrok naučil dobro n e m š k o 
in se brez problemov vključi l v n e m š k o družbo, 
toda ali mu res koristijo s tem, da mu o d v z a m e 
jo možnos t učenja jez ika staršev? Ali ne bo 
otrok, kateremu so zatajili korenine, mu o n e m o 
goč i l i čustven stik s sorodniki v S loveni j i , j e z i 
kom staršev in nj ihovo kulturo, prikrajšan in 
os iromašen tako v d u h o v n e m kot v č u s t v e n e m 
smislu? In to ravno danes , v času združenja 
Hvrope, ko j c praktično že vsak srednješo lec ta
ko v Slovenij i kot na Zahodu d v o - ali ce lo troje-
z ičen? Ali ni ža lostno, če svojemu otroku svet 
namesto pribl ižujemo — odtujujemo? Naj se 
počuti v domovin i svojih staršev kot tujec? 

Če se število otrok, ki obiskujejo slovenski pouk 
v Hildnu in VVuppertalu. ne bo povečalo, nam bodo 
nemške oblasti odvzele možnost zanj in je ne bomo 
več dobili nazaj. To pa bi bila velika izguba in ško
da ne le za to. ampak tudi za vse kasnejše generaci
je otrok sloven.skih zdomcev v Nemčiji. 

Za koncec vam puščam v razmislek dva stavka: 
prvi je slovenski pregovor: "Kolikor jezikov znaš. 
toliko veljaš!"; drugi pa misel neke svetovno znane 
novinarke, k i j e na vprašanje, ali nima težav pri do
ločanju svoje narodne identitete, odgovorila: 
"Čeprav sem celo življenje romala po svetu, mi ni 
bilo nikoli težko pri ugotavljanju svoje identitete, 
saj sem vedela, da je bistveno le eno: zavedati se 
svojih korenin in vedeti, od kod si.'" 

Nadja Gliha, učiteljica s lovenskega j ez ika 
v Severnem Porenju 

P K I R P I S : 
Tudi mi. upravni odbor SK.ŠI) .Maribor v llikinu moramo 
pripisati: 
Pred skoraj dvajsetimi leti smo začeli ustanavljali svoje 
slovensko društvo in z njim i/polnili svojo veliko željo in 
pobudo, da bi tudi mi radi imeli v "svojem" kraju in okoli
ci slovensko Šolo. In res, s svojo željo in svojimi močmi 
smo bili tako močni, da smo ustanovili prvo slovensko 
šolo v tej okolici. 
Zmeraj smo pomagali, kolikor je bilo v naši imiči. saj snu) ho
teli, da naši otixx;i razunx.'jo naše starše oziroma sorodnike, ko 
se i-)eljemo v domovino na le;*ko jiričakoN ane ixK^iiniee. 
Naši otroci so sixlelovali z naučenim v slovenski (lo|X)lnilni Šoli 
na naših mnogih [iriiedilvah. Marsikatero oko je |x»talo so l /no. 
Zalo bi nas zelo bolelo, če bi naSe \ loženo delo bilo /aman. 
Ulximo in tudi želimo, da boste Vi, dragi očetje in matere, ki 
imate .šoloobvezne otroke, /ainleresirani za slovensko dopol
nilno Šolo. 
Z našimi in Vašimi močmi uresničimo željo mnogiii, da hi 
slovenska dopolnilna Šola ostala in napredovala. 
Ne pozabimo, da so naše korenine res v naši lepi (k)iiK)vini 
-Sloveniji, kjer se govori slovensko! 

Upravni odbor 
Vašega s l o v e n s k e g a društva Maribor v Hildnu 

Sestavila: Marija Štumberger, tajnica društva 

Obvestilo vsem staršem, ki ?elijo vpisati (pošiljali) 
svoje otroke v dopolnilni pouk slovenskega je / ika 
(slov. Šolo) zži leto 1993/^4: svojo ic\\o naj sporočijo 
do 21. 8. 1993. Če je mogoče, pa prija\e six)rt)čite prej. 
Pokličite učiteljico Nadjo (diha, tel.'0221 — 4 1 51 7.V. 

URIVIK SLOVENSKE DOPOLNILNE ŠOLE: 
• HILDKN: ponedeljek od 14, ure do 16,00 ure (jirva 

skupina) 
• od 16,00 ure do 18,00 ure (druga skupina); usiiuviia 

šola na .Scluilslrasse 
• NEUS.S: sreda od 14,00 ure do 16.00 ure (jirva sku

pina) 
• od 16.00 ure do 18,00 ure (druga skupina): usnoviia 

šola Hi i rgundcrs t r . 1 
• VVLPPKRTAL: četrtek od 14,30 ure do I6.4.S ure 

(prva skupina) 
• od 16.45 ure do 18.30 ure (druga skupina): Haup-

schule 
• KOLN; petek od 1.5,00 ure do 16,30 ure (prva sku

pina) 
• od 16,30 ure do 18,00 ure (druga skujiina): osnovna 

šola na Balthasarstr. 78 

Poslanec gospod Jurkovič. dr. 
vet. med,, želi s svojim prispev
kom v Tedniku pospraviti vsaj pa-
berek. če že ni uspel pospraviti 
žetve. Tudi zanj pa velja, da naj 
ne zanje, kdor ni sejal. 

Kako je potekalo sprejemanje 
proračuna — po ptujsko — poja
snjuje magnetogram. Za razume
vanje pa navedimo nekaj pulalkov: 

1, Osnutek odloka o proračunu 
občine Ptuj smo obravnavali na 
33, skupni seji zborov občinske 
skupščine 9. marca 1993. 

2, Predlog odloka o proračunu 
je bU uvrščen na dnevni red 35. 
skupne seje. ki je bda sklicana za 
30. marec 1993. Po končani 
obravnavi Strategije razvoja kme
tijstva v RS predloga proračuna 
skupščina zaradi nesklepčnosti ni 
obravnavala. Zakaj nesklepčnost, 
zelo dobro ve gospod Jurkovič, 

3, Predlog odloka o proračunu je 
skupščina obravnavala na nadalje

vanju 35, seje 13/4-1993. .SkupSčina 
je proračun sprejela z večino glasov 
(2 proti. 6 vzdržanih). 

.Sprejemanje proračuna v organih 
Skupščine občine Puj je torej trajalo 
od 24. februarja 1993 (gradiva za 
sejo skupščine) do 13, aprila 1993, 
Dejal bi, da je bilo na voljo dovolj 
časa za vsako krajevno skupnost in 
vsak poslanski klub. 

Ciospod Jurkovič je v svoji raz
pravi 13/4-1993 najprej jiodprl 
amandmaje na predlog proračuna, ki 
jih je pripravil Izvršni svet na osno
vi novih informacij in pripomb v 
predhodni razpravi, nato pa dodal 
deset amandmajev na več tipkanih 
straneh. Po predstavitvi amandma
je \ je v magnetogramu poteka skup
ščine naslednji zapis: 

Predsednik .SO: "Čire za veliko 
Šte\ilo amandmajev ali neke \ rs te 
govoranco na današnji seji skup
ščine. Bilo je namreč dovolj časa od 
osnutka do predloga, da bi se lahko 
bde stvari pravočasno pripravile." 

Poslanec Ivan Jiirkovii^: "Imam 
rejiiiko. Ali imanu) jiravieo danes 
postavljati vprašanja ali ne? Vpra
šujem, ali je danes vlaganje aman
dmajev govoranca ali imamo lo jira-
vieo? V kolikor imamo to pravico, 
bi \ a s [irosil, da umaknete la ko
mentar," 

Predsednik SO: ",Ne umikam ko
mentarja." 

Sledila je razprasa in siirejemanje 
proračuna. 

Koliko je v amandmajih poslanea 
gosptKJa Jurkoviča oz. skupnega po
slanskega kluba SLS in SKD iskre
ne podpt)re razvoju v Slovenskih go
ricah in Halozah, ne bom presojal. 
.Moram pa reči. da je proračun načrt 
uporalx: pričakovanih sredstev za 
določen namen, ne pa razdelitev 
premoženja. Ne kaže torej, da bi 
kdo lahko žel. če ni sejal. Proračun 
za leto 1994 moramo iirijirav Ijati /e 
danes. P r e d s e d n i k 

S k u | ) š č i n e o b č i n e Ptuj 
. ^ Vojteh Rajhcr 

Kdaj bo Tomaž zopet Svati Tomaž 
Krajevni odbor SKD 'lomaž pri 

Ormožu je v decembru 1991 dal JJO-
budo svetu krajevne skupnosti o 
preimenovanju oziroma vrnitvi ime
na naselja Tomaž |iri Ormožu v Sv, 
Tomaž, kar nam je bilo leta 1955 
odvzeto 
Na podlagi le jiobude je svet KS or
ganiziral od 7. septembra do 17. ok
tobra 1992 po vseh vaseh zbore 
občanov in na njih se je 83 odstot
kov prisotnih izreklo za preimeno
vanje oziroma vrnitev imena kraja. 

8. člen zakona o imenovanju in 
evidentiranju nasehj. ulic in stavb 
določa, da o jveimenov anju odloča 
občinska skupščina, zato je svet kra
jevne skupnosti podal zahtevo za 
preimenovanje na ustrezne organe 
občine Ormož. O zahtevi sta odlo
čala tako Izvršni svet kot Skupščina 
občine Ormož in sprejela osnutek 
predloga o preimenovanju nasefja 
Tomaž pri (Jrmožu v Sv. Tomaž pri 
Ormožu, Skupščina občine Ormož 
naj bi ODLOK o preimenovanju na-

selia sprejela na skupni scji / B O R A 
/.DRL'Ži:Ni;(iA DHLA. ZBORA 
KRA.Ii:VNIll SKUPNOSTI IN 
1) R U Ž B i; N O PO L TTIČ N F.G A ZBO
RA dne 4. maja 1993. Toda z glaso
vanjem o preimenovanju kraja ni bi
lo nič. / a k a j . boste spoznali iz na
daljnje vsebine tega članka, ki naj 
tudi pokaže, kaj vse si lahko posa
mezniki privoščijo v demokiatični 
družbi. Da pa ne bomo [ireveč skre
nili od namena pisanja, naj preide
mo na bistvo v zroka, ki je postojiek 
o preimenovanju kiaja potisnik> za 
nedoločen čas na stranski tir. 

Tako kot po vsej naši mladi 
državi Sloveniji tudi pri Tomažu ob
staja več strank, med katerimi ni 
medsebojnega sodek)vanja: prej bi 
lahko rekli, da prevladuje vse
splošna mržnja. Posebno mesto v tej 
kontradiktornosti zavzema Deželna 
stranka s svojim predstavnikom g. 
Viljemom DoveČarjem. ki je pre
prečil, da Skupščina občine Ormož 
ni sklepala o ODLOKI ' o preimeno

vanju kraja na omenjeni scji. Svoj 
cilj je g, Dovečar dosegel tako, da je 
od hiše do hiše zbiral podpise za re
ferendum za Sv, Tomaž, Na vpra
šanje člana SKD. ali ni ta /adeva že 
v končni fazi, je g. Dovečar odgovo
ril, da ne in da o tem mora odk)čati 
referendum. Seveda je tako jiridobil 
ogromno podpisov, te pa je potem 
uporabil za protiutež in s tem zau
stavil poslo|x."k za iiied občinsko 
skupščino, 

O resničnosti navedenih izjav gt)-
vori na občini Ormož zahtevek jiriza-
detih ixxi|iisnikt)v, ki jih je g. Do
večar s SVOJO dezinformacijo namen
sko zaveilel in zlorabil njihovo naiv
no zaupanje za neiioStene namene. 

Namen našega pisanja ni nikogar 
obsojati, temveč ljudem povedali re
snico, zakaj post(.)jx^k za jireimeno-
vanje našega kraja toliko časa traja, 
če pa vemo. da so tirugje takšni |X)-
stopki zelo hitro urejeni. 

Odbor Slovenskih krščanskih de-
iTH)kratov 

file:///rste


Mladi dopisniki M l a d i d o p i s n i k i ^ M l a d i d o p i s n i k i 
O B I S K 
N A R D E Č E M 
P L A N E T U 

Na / c m l j i jc bil lep sončen 
dan, ko smo se odpravljali na 
Rdeči planet. Natovorili smo se v 
vesoljsko plovi lo in že se j e za
slišalo pridušeno odštevanje: 5, 4 , 
3, 2, 1 in pričelo j e grozno brneti. 
Dvignil i smo se in že pluli nad 
oblaki do Rdečega planeta. 

Na težko pričakovanem planetu 
smo pristali že č e z dobrih 1949 
ur. Pristali smo, izstopili in obsta
li odprtih ušt. Planet je bil enak 
Zemlji, le da je bilo tukaj vse 
rdeče. Hiše, travniki, tudi ljudje 
so bili rdeče barve. Tamkajšnji 
prebivalci so nas zelo lepo spreje
li. Nastanili smo se v lesenih ko
libah. Pri večerji smo izvedeli , da 
s e j e na planetu pripetila katastro
fa. Rodila sta se dvojčka, deček 
in deklica. Najprej se nam je to 
zdelo čisto normalno in po opa
zovanju smo predvidevali, da sta 
tudi ta otroka rdeče barve. Toda 
pošteno smo se zmotil i . Deček je 
bil modre barve in deklica rume
ne. Otroka sta odraščala zaprta v 
hiši, ker j e bilo njune staiše sram. 

N e k e g a dne pa j e zapihal m o 
čan veter in dv igni l otroka s tr
dih tal. Ponese l ju j e na Rumeni 
planet. Planet je bil kot nalašč 
za dekl ico . A m p a k na l^ume-
nem plantu n iso vze l i m e d s e 
dečka. Ker sta se otroka imela 
ze lo rada, sta se od loč i la zapu
stiti Rumeni planet. Spet j e za
pihal močan veter in otroka p o 
nesel na Modri planet, a žal ta 
planet ni bil za d e k l i c o . Ker sta 
sc otroka še vedno imela ze lo 
rada, sta zapust i la tudi ta planet 
in se nekega jutra pojavi la pred 
moj imi vrati. Prosila s e m ju , naj 
vstopita. S ledi la sta mi v ko l i 

bo . Nekaj časa s m o se pogovar
jal i in kasneje je dekl ica le izda
vi la , ali ju h o č e m vzeti s seboj 
na Z e m l j o . Po nekajurnem raz
mišljanju s e m le privoli la. Od
pravili smo se p o z n o ponoč i . 
Prijeli s m o se za roke in spet 
nas je spremljal naš stari zna
nec: zapihal j e veter in nas p o 
nese l v veso l je . M o j e moč i so 
popušča le in skoraj sem otroka 
izpusti la iz rok. Nato sem sli
šala g l a s o v e , ki so klicali: "Pe
tra!" Odprla s em oči : zagledala 
s e m svojo sobo in ob sebi ma
m i c o . Sedela j e ob meni in m e 
n e ž n o g ledala . Po nekaj minu
tah je le rekla: "Petra, čas je da 
vs taneš ." Petra Potočnik , 8. r. 

OS I . e skovec 

K R I R E Š U J E 

Nekega dne sem šel zraven atija 
na txldelek. kjer dajejo kri. Najprej 
so atiju kri pregledali. Čakal sem v 
čakalnici in opazoval, kako so ljud
je prihajali. Ko sem tako čakal, me 
je opazila zdravnica. Poklicala me 
je; mislil sem. da bodo pičili tudi 
mene. Nisem dobil inekcije. pač pa 
malico. Nato sva šla Z J atijem po 
mestu in sem ga vprašal, zakaj je 
dal toliko krvi. Ati mi je odgovoril, 
da z dajanjem krvi rešujemo 
življenja drugih. Ati je kri podaril 
že dvajsetkrat. Ko bom velik, bom 
tudi jaz krvodajalec. 

Darijan Vaupotič , 3 . r. 
O Š Sela 

B I T K A N A V R T U 

Na vrtu j e strašna bitka! Pre
pirajo se po lž , črv in mravlja. 
Po lž spusti s l ine in mravlja s e j e 
prilepila nanje. Sedaj se tepeta 
p o l ž in črv. Ko j e hotel po lž 
spustiti s l ine, j e črv zamahni l z 

repom. Potem je črv ostal sam 
in si je misl i l : "Kaj pa bom 
zdaj? Ostal s em sam." 

Dav id Slodnjak, 2. b 
OŠ Juršinci 

S P O M L A D A N S K I 
P O T E P 

Z e l o me je razvesel i l prvi 
spomladanski dan. Razmišljala 
s em o zvončkih , trobenticah in 
vijol icah. Zažele la sem si j ih . 
Zato sem rekla mamici , da bi šli 
k stari mami. Ker jih ima mami 
tudi rada, sva šli. 

Med potjo j e bi lo vse belo , 
rumeno in vi jol ičasto , tudi ptice 
se l ivke sva videli , o z e l e n e l e 
krošnje dreves in kmete , ki so 
obde lova l i zemljo . Ko sva se 
ustavil i , s em hitela nabirati 
z v o n č k e . Mami mi j e prese
nečeno rekla: "Kam pa tako hi
tiš?" Niti og las i la se n isem, ta
ko sem bila nestrpna. Nabrala 
s em jih take šope , da še nositi 
n i sem m o g l a . 

Zvečer i lo se j e in sva morali 
domov . Narava je bila tako lepa, 
da bi kar sedela ob zvončkih in 
j ih nabirala. Polni prijetnih 
občutkov sva se vrnila domov. 
Ko sem šla spat, se mi j e sanja
lo, da spim med samimi z v č n č -
ki. Tako lep j e bil najin spomla
danski potep. Irena Princi, 4 . b 

OŠ Kidričevo 

P R A N J E 
A V T O M O m ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

Bilo je sončno nedeljsko popol
dne. Ravno sem se odpravljal k 
babici. Dedek je bil sredi svojega 
rednega nedeljskega opravUa — 
pranja avtomobila. Ko sem prišel, 
me ni videl, zato sem se skril za 
zid in ga začel opazovati. 

Najprej j e avto poškropi l z 
mrzlo vodo. Nato j e vzel v roke 
umazano vedro ter vanj vli l to
plo vodo in nekol iko šampona. 
Postavil si j o j e v luknjo ob c e 
sti in pričel z d e l o m . Vel iko g o 
bo j e pomoč i l v vodo s š a m p o -
nom. j o grobo stisnil ter začel 
brisati s tako nag l i co , da sem 
komaj sledil n jegov im rokam. 
Ker je že star. m e j e to nekol iko 
preseneti lo . Stopil je še na dru
go stran avtomobi la . Tudi tam 
j e delal s tako nagl ico , d a j e pe
na frčala po zraku. 

Avto j e pomil še po strehi, 
spredaj in zadaj, pa tudi na kolesa 
ni pozabil. Nato je vzel v roke 
cev. ki je bila že stara, saj j e ime
la že nekaj luknjic, skozi katere 
j e curljala voda. Ves avto je obho
dil. Pri tem se mu je cev zataknila 
za lončnico in skoraj bi jo podrl. 
Cev je potem, ko je opravila svo
je, vrgel v kot. Iz vrečke je vzel 
popolnoma novo, še nauporablje-
no krpo in začel avtomobil brisa
ti. Kakor je pomival avto hitro, ga 
j e brisal zelo počasi. Po konča
nem delu je stopil dva koraka na
zaj in naravnost v vedro, ki je bi
lo še do polovice polno. Planil 
sem v smeh. Takrat me je opazil . 
Povedal sem mu, da sem ga ves 
čas opazoval. Zelo se j e razjezil. 
Potolažil sem ga rekoč, da je av
tomobil dosti lepši kot poprej. 

Matic Stropnik, 6. c 
OŠ O l g e M e g l i c 

K O J E B A B I C A 
H O D I L A V Š O L O 

N e k o č mi j e babica pripove
dovala o svojem otroštvu. 

Hodila je v osnovno šolo na 
Hajdino. Dečkov je bilo manj kot 
deklic. Dečki so hodili v šolo bo
si. V šoli niso imeli malice. Naj
boljša ocena je bila enica. Šola j e 

bila za vse obvezna. V šoli j e 
bil obvezen tudi verouk. Niso 
poznali torbic, barvic in copa
tov. V šolo so nosili tablice, 
kredo in krpico za brisanje ta
blice. Ko se je začela druga sve
tovna vojna, je dva razjeda 
osnovne šole obiskovala, ko j e 
bil pouk v nemškem jeziku. 

Zaželela mi je veliko sreče in 
uspehov v šoli. Potem me je ob
jela in potočila grenke so lze ob 
spominu na svojo težJco mladost. 

Mateja Sagadin , 2. b, 
O Š Hajdina 

V C V E T O Č I 
P O M L A i m 

N a l epem, p i sanem, c v e t o č e m 
travniku so cve te l e prelepe 
rože. M e d njimi j e bila tudi ena, 
ki s em jo opazovala vsak dan, 
ko sem letala m i m o nje. Ime ji 
je bilo Vijol ica , meni pa čebe l i 
ca Marel ica . 

N o , nekega dne pa se j e z g o 
di lo takole: Zjutraj, ko s e m se 
zbudila, s em se do lgočas i l a , za
to s em odlete la na kratek spre
hod. Najprej sem šla v park, 
ampak ker tam ni bilo n o b e n e 
moje sestrice, s em se odpravi la 
na travnik, k Vijol ic i . Rekla s e m 
ji , naj se zbudi in odprč cvet , 
ker mi je d o l g č a s in se n i m a m s 
k o m pogovarjati . Ker se ni takoj 
zbudila, s em šla po vodo in j o 
pol i la . Najprej j e bila j ezna , 
pozne je pa se mi j e opravič i la , 
ker s e m j o morala tako d o l g o 
čakati , da s e j e zbudila. Ponudi 
la mi je . naj s e d e m na njen cvet . 
da se bova malo pogovarjal i . 

Najprej s em se j i predstavila: 
"Jaz sem čebe l i ca Marel ica , ve 
sela in srečna." Viojo l ica mi od 
govori: "Jaz sem pa žalostna 
cvet ica , vedno sama na tem 
travniku." Ko sva se takole p o 

govarjal i , sva naenkrat slišali 
č l o v e š k e korake. 

To j e bil fant Sebastjan. 
Brcni l j e v i jo l i co , jaz s em padla 
z nje. letala za njim in ga pičila 
v zadnj ico . Ker ga n i sem pičila 
le enkrat, j e ob leža l na travi. 

Poboža la in potolaži la sem 
Vi jo l i co , pozneje pa je bilo že 
vse v redu. Od tistega dne sva 
vsak dan skupaj z Vijol ico in 
klepetava na c v e t o č e m travniku. 
Sebastjan pa se ni več prikazal. 

Ksenja O z m e c , 5. b, 
O Š Ormož 

Š O L A I N 
P R I J A T E L J I C E 

D o četrtega razreda sem šolo 
ob i skova la v Lovrencu. Tam je 
bilo vse drugače . . Ko je prišel 
zadnji dan našega druženja na 
lovrcnški šol i , mi j e bilo hudo 
za s o š o l c i in sošo lkami , s kate
rimi se morda nikoli ne bom 
več srečala. 

Prišli s m o v Kidričevo in tu 
s m o potreboval i kar precej časa, 
da smo se spoznal i . Pogrešala 
s e m stare obraze, a sčasoma 
sem se privadila. Spominjam se 
nervoze , strahu, .ko sein šla v 
prvi razred. Sedaj , ko sem šla v 
petega, s e m se počuti la enako, 
ker s e m šla na drugo šo lo . Ved
no s e m se bala, da tu ne bom 
našla pravih prijateljic, a sem se 
poš teno zmoti la — tudi tukaj 
s em j ih našla. Morala sem se tu
di prilagoditi vožnji z avtobu
s o m ter še m n o g i m drugim ma
lenkost im, ki j ih prej nisem 
opravljala. Najvažnejš i c i l j , ki 
pa sem si ga zastavila v petem 
razredu, j e ta. da bi osvoj i la 
od l i čen uspeh. 

Tanja M e d v e d , .5. a 
O Š Kidričevo 
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DENACIONALIZACIJA V ORMOŠKI OBČINI 

Vseeno jim je bilo, icaico bo z nami 
Konec minulega tedna je bilo v ormoški občini vloženih 

bli/u 440 zahtevkov za vračanje odv/etej^a premoženja, 
povečah) pa se je tudi število odločb: teh je okoli 70. 

Z a h l e v k e za v r a č a n j e n a c i o 
na l i z i r anega p r e m o ž e n j a so m e d 
d rug imi r a z l a š č e n c i v lož i l i tud i 
Kuhar ičev i iz O r m o ž a ter B o g o -
niil Brezn ik iz M a r i b o r a . 

P R E K L E T I K U L A K , 
I Z G I N I , K A M O R V E Š 
IN Z N A Š 

Č a s po d r u g i vojni j e m n o g i m 
l judem d o d o b r a s p r e m e n i l 
ž ivl jenje . M e d n j e b r e z d v o m a 
sodi B o g o m i l B r e z n i k , d a n e s 
d v a i n o s e m d e s e t letni d i p l o m i r a 
ni i nžen i r a g r o n o i n i j e , k i seda j 
živi v M a r i b o r u . Č e s a r ni vze l a 
fronta, ki j e prek K o g a v zad 
njih d n e h d r u g e v o j n e d iv ja la z 
n e z m a n j š a n o s i lo . j e n j e g o v i 

d r u ž i n i vze l z a k o n o n a c i o n a l i 
zac i j i . 17 in pol hek ta r j ev ve l i 
k o p o s e s t v o , m e d d r u g i m 5 ha 
v i n o g r a d o v ter 3 in po l hek ta r ja 
s a d o v n j a k o v , s o po t a k r a t n i h 
m e r i l i h o z n a č e v a l i kot v e l e p o -
ses t . D e l n o so j i m poses t vze l i 
1 9 4 8 . leta, k a r j e še o s t a l o , pa 
p o z a k o n u o v i n i č a r s k i h o d n o 
sih le ta 1 9 5 3 . 

N j i h o v a h i ša , z g r a j e n a 1864 . 
leta in takra t last d r u ž i n e Die r -
s p e r g , k a s n e j e Kot le r jev , ki so 
se z a d o l ž e v a l i pri dr. S p e š i č u iz 
Sredi .šča o b D r a v i , j e bi la n e k e 
v r s t e p o l e t n i d v o r e c teh d r u ž i n , 
d o k l e r j e ni p o d e d o v a l a n jegova 
m a m a in se je n j ihova d r u ž i n a 
p r e s e l i l a n a . M a l i K o g . Ž e 1 9 3 1 . 
le ta j e bi la s p o m e n i š k o z a š č i t e 

na in so j o m o r a l i takoj po d r u g i 
vojn i o b n o v i t i po s tar ih nač r t ih , 
v kar s ta z ž e n o v lož i l a ve l iko 
dena r j a . Kot se s p o m i n j a , mu j e 
žena , ki j e s lu t i la , kaj bo . de ja 
la: " T a k o , s e d a j , k o sva za o b 
n o v o h i še po rab i l a ves svoj d e 
nar, n a m a j o b o d o pa v z e l i . " 

In res s e j e k m a l u to tudi z g o 
d i l o . S a m o v k le t i , kjer j e bi lo 
p r o s t o r a za dva v a g o n a v ina . j e 
bi lo takrat po vojn i 25 h ra s tov ih 
s o d o v r a z l i č n e ve l ikos t i . D a n e s 
sta v tej hiši d v e s t anovan j i , 
v e n d a r ni v ide t i t akšna , kot j e 
bila n e k o č . 

N a c i o n a l i z a t o r j e v ni kaj p r ida 
z a n i m a l o , k a k o b o d o r a z l a š č e n 
ci p rež iv l ja l i d r u ž i n o . V Lju to 
m e r u , k a m o r j e Kog takrat 
u p r a v n o sodi l , so m u na to 
vp ra šan j e de ja l i : " P r e k l e t i ku -
lak. izgin i , k a m o r veš in z n a š ! " 
P o d p i s a t i j e m o r a l papi r je , da 
p r o s t o v o l j n o p r e p u š č a p o s e s t v o 
d ržav i , in od i t i . 

V t i s t em č a s u j e v S l o v e n 
s k e m p o r o č e v a l c u izšel j a v n i 
r a z g l a s , s k a t e r i m se poz iva jo 
vse šo l ane o s e b e , "da da jo svo je 
znan j e na r a z p o l a g o d r žav i ; 
k d o r tega ne b o stor i l , j e d e z e r -
ter ." To pa j e bi lo v času da -
c h a v s k i h in d r u g i h p r o c e s o v n e 
va rno , saj j e t a k š n e g a čaka l za
por ali še kaj hu j šega . Tako se 
j e j a v i l tudi on in pos ta l 1947 . 
leta p o m o č n i k u p r a v n i k a K m e 
t i jske šo le M a r i b o r , d i r ek to r pa 
je bi la M i r a n Vese l ic iz Or 
m o ž a . Ker pa j e bi la n jegova 
spec i a lnos t v i n o g r a d n i š t v o in 
sad ja r s tvo , j e v s e d o 1 9 6 1 . na 
tej šol i leta p o u č e v a l s ad ja r s tvo . 
1 9 6 1 . leta j e p o u č e v a l s a m o še 

če t r t e l e tn ike , ke r j e dal o d p o 
ved za rad i p o d c e n j e v a n j a p r e d a 
vatel jev. PovseiTi n a k l j u č n o m u 
j e v r o k e pr i š la n j egova k a r a k t e 
r i s t ika , v ka t e ro j e ravna te l j za 
pisa l , da j e kol s t r o k o v n a m o č 
i z r e d n o dober , s a m o n jegova 
ide jna n a r a v n a n o s t ni t akšna , 
kot j o zah teva č a s . K a s n e j e j e 
s l u ž b o v a l pri P inosu v R a c a h . 

V n j e g o v e m z a h t e v k u za 
v račan j e j e z a p i s a n o , da žel i na
zaj vse , kot mu j e b i lo po vojni 
o d v z e t o , tudi h i šo . 

PO V O J N I 
N A M N I B ILO L A H K O 

Zgodbe razla.ščencev so si bolj 
ali manj podobne. Ker so po 
mnenju nove ljudske oblasti imeli 
preveč, j i m j e bilo to potrebno 
odvzeli . Tako j e bilo tudi s Kuha-
r ičevimi v Ormožu ali natančneje 

z gospo Miro, ki je ostala s t remi 
majhnimi otroki sama, ko so j i 
moža Ludvika 1. decembra 1942. 
leta ustrelili Nemci . 

Z odločbo Okrajnega ljudskega 
odbora Ptuj z dne 28. 4. 1948 je v 
splošno ljudsko premoženje prešlo 
njihovo zasebno gospodarsko pod
jetje (žaga) ter še druge takrat njim 
pripadajoče nepremičnine, od tega 
dva pašnika, vrt, stavbo in njivo. 

Kuharičeva žaga j e pred vojno 
zaposlovala od 10 do 12 ljudi, od
visno od tega, kaj so delali. Njeni 
začetki segajo v leto 1919. v letih 
1921 in 1924 pa je bila lokomobUa, 
ki je poganjala žago, pomembna za 
takratne Ormožane. Dajala j i m je 
elektriko, v glavnem za razsvetlja
vo, dokler niso Ormoža priključili 
na javno električno omrežje. 

Ko se j e začela druga vojna, so 
žago kot mars ika tero drugo pod
jetje ali posest pri nas prevzeli 
Nemci . 

V s a m e m Ormožu so Kuha-
r ičevim vzeli še dve stavbi, in si
cer na Vrazovi 4 in 6. Na številki 
6 so danes predmet vračanja samo 
poslovni prostori (Zarjina trgovina 
z barvami in laki ter skladišče za 
pohištvo) . .Štiri stanovanja, koli
kor j ih je v gornjem delu hiše, so 
bila vrnjena. .Stavba j e bila namreč 
v začetku nacional izirana v celoti , 
kasneje pa so štiri stanovanja, vsa
kemu dediču po eno . vrnili. 

Na Vrazovi 4, to j e starejša Ku
haričeva hiša, kjer je imela do ne
davnega svoj sedež ormoška kra
jevna skupnost , so v nadstropju 
stanovanja, v pritličju pa je Zarji
na poslovalnica s čevlji. 

Mira Kuharic je povedala, da so 
j i m 1948. leta najprej vzeli trgovi
no na Vrazovi 4 (še danes mnogi 
starejši Ormožan i radi rečejo, da 
gredo po čevlje v Kuharičevo 
t rgovino) . Ko j e ljudi iz takratne
ga O L O Ptuj vprašala, s č im bo 
preživljala sebe in svoje tri otroke, 
s;̂ o j i odgovor i l i , da ima še žago. 
Čez tri mesece so j i m pt)tem vzeli 
še to. Takrat j i m ni bilo lahko, 
vendar j e otroke brez štipendij 
spravila do dobrih poklicev, na 
kar j e danes Se posebej ponosna. 

Zahtevek za vračanje so ilali za 
vse nacional izirane nepremičnine , 
ki so j i m bile brez plačila odškod
nine odvzete 1948. leta. O vračan
j u žage bodo odločal i v ljutomer
ski občini , kjer je sedež podjetja 
Murales . kamor žaga danes sodi, o 
ostalem nacional iz i ranem pre
moženju pa v Ormožu . Vendar kot 
so povedal i , predvidevajo pri vra
čilu žage nekatere težave, kljub te
mu da ta obrat ne bo sameval brez 
dela, kot .se to ponekod žal dogaja. 
Za njega ima družina l . ikavec — 
Kuharic že pripravljen program. 

Vida T o p o l o v e c 

Starejša Kutiaričeva hiša na Vrazovi 4, l<jer je danes poslovalnica s 
čevlji. Foto: VT 

Brezniliova domačija na Malem Kogu kmalu po drugi vojni, ko so tiišo 
za silo zakrpali. 

^U^Tu^^^^^^^aki^r 
Ni lepo, če si komu kaj dolžan. Z^odi pa se. Iako je bil Franc Lovrenčič z Grajenščaka dolžan advokatu Sergiju 

Vladislavu Majhnu iz Slovenske Bistrice, ki ga je zastopal na zapuščinski razpravi, znaten znesek. Tega zaradi razme
roma majhnih prihodkov kot IVrutninin delavec ni mogel poravnati lep čas. Tako dolgo, da se je advokat odločil za 
rubež. Pa poglejmo, kako je ta potekal... 

" R u b e ž n i k R o z m a n s Ptuja j e 
pr išel p r v i č k n a m 15. d e c e m b r a 
l an i , " p r i p o v e d u j e ž e n a A n g e l a , 
ki sk rb i za g o s p o d i n j s t v o , ž iva l i 
in n j iv ice . Takra t se j e p o z a n i 
ma l , kaj ima jo . M e d d r u g i m , al i 
imajo a v t o , k r a v e , sv in j e . I m e l i 
so le d v e svin j i , več jo in 
m a n j š o . " P o v e d a l a s e m m u . d a 
j e m o ž v s lužb i . Da naj g r e tja 
in se z nj im z m e n i . In pa . naj se 
mu ' v sede jo" na p l a č o . Al i pa na 
l is to , ka r j e dob i l v z a p u š č i n i . 
N e m o r e j o vze t i m e n i m o j i h 
sv in j , č e pa j e to v se , ka r i m a m . 
Ce lo leto s e m j i h h ran i l a in d r u 
gih v i rov p rež iv l j an ja n i m a m . 
To j e m o j a s l u ž b a . " 

N a s l e d n j i č j e p r i še l o d v e t n i k 
Majhen s a m . To j e b i lo 30 . m a r 
ca. T u d i n j emu j e A n g e l a L o 
vrenč ič p o v e d a l a vse o m o ž e v i 
s lužbi in s v o j e m g o s p o d i n j s t v u . 

N a t o sla pr i š la 1. ap r i l a o b a . 
Advoka t in r u b e ž n i k . Bi la s la 
vsak s svo j im a v t o m in s s e b o j 
sta p r ipe l j a la tudi p r i k o l i c o . P o 
vedala s ta , da sla pr i š la p o sv in 
jo . " N i k a k o r j i m a j e n i s e m m o 
gla da t i . N i s e m se p r a v d a l a j a z , 
a m p a k moj m o ž . Z nj im naj se 
p o m e n i l a , s e m rek la . P r e d l a g a l a 
sem, da g r e m te le fon i ra t m o ž u v 
s lužbo , naj takoj p r i d e d o m o v , 
ker i m a m o r u b e ž n i k a . In s e m 
šla ," p r i p o v e d u j e A n g e l a . 

" V r n i l a s e m se č e z pe tna j s t m i 
nut — te l e fona n a m r e č n i m a m o 
in s e m m o r a l a iti d o s o s e d e — 
in a v t o m o b i l o v ni več b i lo . V r a 
ta v h lev pa so bi la o d p r t a . Pa 
n e g l a v n a , ki j i h d o s e ž e p e s . pač 
pa na zadnj i s t ran i . Ta so bi la z 
n o t r a n j e s t r an i p o d p r t a , t ako d a 
sta m o r a l a p r av v l o m i l i , da so 
s e o d p r l a . In v h levu ni bi lo m o 
j e več je sv in je . S t r a š n o mi j e b i 
lo . C e l o le to s e m j o h ran i l a ... 
T o ni bil r u b e ž , lo j e bi la kra ja . 
Ko m e ni b i lo d o m a , sta iz za 
p r t e g a h leva odpe l j a l a m o j o 
s v i n j o , č e p r a v s m o se z m e n i l i , 
d a p o č a k a l a m o ž a . " 

A n g e l i L o v r e n č i č a d v o k a t 
M a j h e n in r u b e ž n i k R o z m a n n i 
s ta p o k a z a l a n o b e n e g a pap i r j a , 
tore j n a l o g a za r u b e ž . F r a n c j e 
p r i š e l t ako j iz s l u ž b e in se na to 
še isti d a n o g l a s i l pri p tu j sk i 
po l i c i j i . T a m so ga pos l a l i na 
s o d i š č e k s o d n i k u Č i č u . O d 
s o d n i k a Č i č a j e n a s l e d n j i dan 
i z v e d e l , da j e sv in ja v o c e n j e 
van ju d o d r a ž b e , s o d n i k pa m u 
j e d a l tud i p r e d l o g za r u b e ž , k i 
j e bi l i z v e d e n že pred d v e m a 
d n e v o m a . P r e d l o g j e p o d p i s a l 
s o d n i k Č i č . 

Seda j j e F r a n c L o v r e č i č od 
v e t n i k u že o d p l a č a l g l a v n i c o , 
od k a t e r e sla o d r a č u n a l a sv in jo . 
O d v e t n i k m u j e zan jo p r i zna l 

1 0 . 0 0 0 to la r j ev . Pr i l e m m u 
z o p e t ni p o k a z a l n o b e n e g a p a 
p i r j a , v t e m p r i m e r u p o t r d i l a o 
u r a d n e m t e h t a n j u . A n g e l a L o 
v r e n č i č m e n i , d a j e n j e n a s v i n 
j a t e h t a l a p r i b l i ž n o 100 k i l o 
g r a m o v . 

T a k o se ob k o n c u k l jub ne l 
j u b e m u i z v i r n e m u j^rehu — 
d o l y d e n a r j a — v p r a š a m o : Al i 
l a h k o r u b e ž rubi brez pre 
d l o ž i t v e p a p i r j a , to j e i zvrš i l 
n e g a predloj^a? Al i l a h k o rubi 

brez p r i s o t n o s t i p r i z a d e t e g a 
in ne da bi pri t e m n a p r a v i l 
k a k r š e n k o l i z a p i s n i k o z i r o m a 
i zda l p o t r d i l o o p r e d m e t u , ki 
ga j e z a r u b i l ? Ali l a h k o z a r u -
bi k a r k o l i od i m e t j a ? In al i ni 
p o t r e b n o z a r u b l j e n e g a p r e d 
m e t a u r a d n o ocen i t i in tud i 
o c e n j e n o v r e d n o s t d o k a z o v a t i 
s p a p i r j e m , u r a d n i m p o t r d i -
hmi? Zdi se , da bi te l a h k o ta
k o o b i s k a l k d o r k o l i in o d p e l 
ja l k a r k o l i . L a s t n i c a bi n a j b r ž 

l a h k o p r i š l a p o n o v n o d o sv i 
nje s a m o na e n n a č i n : s t o ž b o 
z a r a d i n e p r a v i l n e g a p o s t o p k a 

ali z d o k a z o v a n j e m k r a j e . In 
s o d n i m l i n i bi spe t imel i d e l o . 

M i l e n a Z u p a n i č 

Franček Lovrenčič: "Z advokati imeti posla ni dobro. Predvsem pa je) 
strahotno drago." 

Angela Lovrenčič: "Od tu sta odpeljala mojo svinjo, ki sem jo hranila 
vse leto.' 

STA mfyim OBt iOt m FTU«! USKLADILI l | $TAHOViT¥lMi AKT mm 

iiliz^j V rdečih številkah 
OMKJKNE PRIST().IN()STI VRŠILCA DOL/NOSTI RAVNATELJA • RAZSTAVA SRECAN.fi: Z JUTROVIM 

NA PTUJSKEM GRADU IMELA 1.139.684,86 TOLARJA IZGUBE 
Pooblaščeni delavci Službe druž

benega knjigovodstva — podružni
ce Ptuj so pri pregledu poslovanja 
razstave Srečanje z Jutrovim na 
ptujskem gradu ugotovili, d a j e raz
stava imela 1.139.684.86 tolarjev 
izgube. Hkrati pa beremo v zapisni
ku: "V primeru, da muzej sredstev 
odpisanega kredita v višini 
2,50().0()0.()() STT po sklepu 87. se
je IS .SO ptuj z dne 3. 12. 1992 ne 
bi vknjižil v poslovni sklad muzeja, 
ampak med prihodke, bi s lem po
slovni rezultat omenjene razstave 
poslal pozitiven." 

Pri pregledu finančno-material-
nega poslovanja razstave j e bilo 
ugotovljenih tudi nekaj nepravil-
no.sti — kršitev Zakona o promet
nem davku. Zakona o računovod
stvu in Zakona o dohodnini . 

Brez dvoma so za slednje odgo
vorni pristojni delavci muzeja. 
Krivdo za izgubo razstave Srečan
je z Jutrovim na ptujskem gradu 
pa bi bilo preenostavno preložiti 
zgolj na delavce muzeja ali celo 
samo ravnatelja. 

Ustanovitel j muzeja občina Ptuj 
( drugi ustanovitel j , občina Or
mož, v projekt ni bil vključen) j : ' 
po izvršnem svetu oziroma pri
stojnem sekretariatu za družbene 
dejavnosti , in če smo še bolj kon
kretni, po članici izvršnega sveta, 
odgovorni za kulturo, Kristini 

Samperl Purg pri projektu akt ivno 
sodeloval ne samo s spremljanjem 
aktivnosti , ampak tudi z izdatnimi 
finančnimi sredstvi (sredstva za 
razstavo j e prispevalo tudi repu
bliško ministrstvo za kulturo), o 
čemer pričajo tudi sklepi izvrš
nega sveta. 

Projekt, prvi take vrste, ki se ga 
je lotil muzej, je bil za vse, ki so bi
li v njem udeleženi, vključno z 
izvršnim svetom ali pristojnim se
kretariatom, ix)vsem nova izkušnja, 
naloga, za katero lahko brez lažne 
sramežljivosti rečemo, d a j e bila la
ni največji slovenski muzejski pro
jekt, k i j e naletel ne samo v sloven
skem prostoru, ampak tudi prek 
državnih meja na več kol ugoden 
odmev. Občinski veljaki so brez 
sramu vodili visoke državne fun
kcionarje — domače in tuje — na 
ogled razstave. 

Žal pa je potem, ko bi bilo po
trebno imenovati ravnatelja muze
j a (edini kandidat je bil dotedanji 
ravnatelj Boris Miočinovič) , na 
skupščini vse skupaj izpuhtelo v 
zrak, o razstavi se j e v razpravi 
govori lo samo, da ima izgubo, nič 
pa o tem, da je posredno prinesla 
dobiček — če že ne drugemu, pa 
vsaj gost incem. Razen redkih iz
j e m so podjetja in druge dejavno
sti, ki bi na račun razstave lahko 
iztržili marsikateri tolar, stali ob 

strani. Iskanje kr ivde, zakaj je bilo 
tako, ne pripelje nikamor, lahko 
pa bi se iz tega marsikaj naučili , 
kajti mesto , ki slavi v razvojnih 
usmeri tvah na tur izem, brez po
dobnih projektov ne bo moglo 
uresničili zastavljenih ciljev. 

Izguba tako ne more biti zgolj 
posledica slabega vodenja muzeja, 
ampak je (.xlgovornost za negativni 
|X)slovni izid razstave vzajemna, 
torej tudi tistih, ki v izvršnem svetu 
odgovarjajo /A kulturo in turizem. 

Muzej je nelikviden in zato ima 
vršilec dolžnosti ravnatelja omejene 
pristojnosti (.xlk)čanja, kar pomeni, 
da mora za vsako odločitev dobili 
soglasje na občini. Je mogoče govo
riti o prikriti prisilni upravi? 

Ko j e prvič organiziral kurento-
vanje občinski sekretariat za turi
zem, j e imela prireditev izgubo. 
Takrat so izgubo opravičeval i (tu
di uradno) , češ da je šlo za p romo
cijo Ptuja in da se bodo ta sredstva 
dolgoročno povrnila. Le tos so se 
prihodki in odhodki kurentovanja , 
pomisl i te(!) , pokril i do tolarja na
tančno. Za kaj gre torej pri izgubi 
razstave Srečanje z Ju t rov im? 
Morda bi bilo vse drugače , če bi 
bil tudi za ta projekt nosi lec pri
stojni občinski sekretariat . Ali , kar 
se kaže kot bolj verjetno, zdajšnji 
vršilec dolžnost i ravnatelja ni pra
va oseba za vladajočo s t rukturo, ki 

naj bi bila na čelu muzeja? Pa še 
na nekaj ne s m e m o pozabiti ob tej 
primerjavi: kurentovanje j e prire
ditev, ki traja le en dan, razstava 
je bila na ogled debelih osem me
secev. .Spremljajoče prireditve sta 
imela ob projekta. 

Brez dvoma j e bila razstava Sre
čanje z Jutrovim na ptujskem gradu 
eden od projektov promocije Ptuja 
in tako je tudi s kurentovanjem. 
Vendar ima kurentovanje več kot 
tridesetletno tradicijo in vse do ta
krat, ko s e j e menjal organiz^itor. ni 
imelo izgube. Srečanje z Jutrovim 
je bilo nov projekt, tako strokovno 
kot finančno, število obiskovalcev 
pa j e potolklo vse slovenske rekor
de obiska kakšne muzejske razsta
ve. Naj bi zdaj "padale glave" samo 
ob tej razstavi, ob tem projektu pro-
mcx;ije Ptuja? 

Zdaj sta ORNK)ški IN ptujski 
izvršni svet dorekla ustanovitveni 
akt muzeja . Prejšnji teden so se v 
muzeju .sestali s t rokovni delavci 
(17) in na zahtevo ptujske mini
strice za kul turo odločil i o vršilcu 
dolžnost i ( soglasno so izbrali do
sedanjega) za 90 dni . v tem času 
pa naj bi muzej pripravil vse po
trebne akte, ki j ih sprejmeta 
skupščini obeh ustanoviteljic, da 
bi lahko potem končno le spet raz
pisali mes to ravnatelja. 

N a t a š a Vodušek 
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I A M E R I K A ( 1 4 | 
PRENOČEVANJE 
V CELICI 
ŠTEVILKA ŠEST 

Fo o g l e d u N i a g a r s k i h s la 
p o v in vrsti drug ih / a t i i i i i i v o -
sti se tn priše l v Kat iado . V T o -
lot i lu m e j e na u l i c i u s t a v i l a 
prodajalka srečk ter m e vab i 
la, da lahko s a m o za pet d o l a r 
j e v d o b i m rdeči p o r s c h e 9 4 4 , 
o k r o g katerega j e h o d i l a in g a 
r a z k a z o v a l a . Vpraša l s e m j o , 
kaj naj storiti i , č e g a r e s n i č n o 
dobit i i . Ker mi ni z n a l a p o j a 
sni l i , k a k o bi ga lako spravi l v 
d o m o v i n o , s e m sc rajši n a k u 
pu s r e č k e o d p o v e d a l . N o v e g a 
v o z i l a bi ver j e tno bil bol j p o 
treben v o z n i k č r n e g a p o n t i a -
ka, ki ga j e r a v n o takrat, kot 
s e m v i d e l , razbil na bl ižnjct i i 
kr i ž i š ču . 

Razg ledni s to lp , v i s o k 55?> 
metrov, mi je v Toronlu s luži l 
kol svojevrsten barometer za 
napovedovanje v r e m e n a , saj 
s e m stanoval v n jegov i b l iž in i . 
Ko j e m e g l a ov i la stolp d o naj
višje p loščad i , j e bi lo še v e d n o 
dovol j časa za o g l e d mes ta ali 
tiakup v največji trgovini , irnc-
novani Eaton, ki združuje kar 
tristo prodajaln. Ko se je ti iegla 
spusti la do spodtije p l o š č a d i , si 
lahko v kratkem pričakoval d e ž . 

k o pa se s to lp ni v ide l , j e 
z a č e l o liti kol iz vedra, kar se 
j e nekajkrat tudi z g o d i l o . 

N a v e d e n i n a s l o v o b ivanju v 
c e l i c i pa s e n a n a š a na m o j e bi-
vatije v k a n a d s k i p r e s t o l n i c i 
Ollavvi . R e c e p t o r k a v h o s l e l u 
j e da la tnojo i z k a z n i c o p o s e 
be j p r e g l e d a l i , da bi u g o t o v i l a , 
ali s e m ž c v r a č u n a l n i š k e m 
s p o m i n u . N a n j e n o vprašanje 
v lej z v e z i s e m z a č u d e n o d g o 
varjal , da š e g o l o v o n i s e m 
v n e s e n v r a č u n a l n i k , saj s e m 
š e l e t isti d a n pr i spe l v t n e s t o . 
Razt i i i š l ja t i s e m z a č e l , ali s e m 
r e s n i č n o stori l k a k š e n prekr
š e k , pa s e t ega n i s e m m o g e l 
s p o m n i l i . 

Za pret ioč išče mi j e zaračuna
la 10 dolarjev in dejala, da naj 
p o č a k a m d o 17. ure kot drugi 
o b i s k o v a l c i . Prosti čas s e m iz
koristi l za krajši o g l e d mes ta . 

N e k a j tninut pred 17. uro j e 
nas ta la pred v h o d o m kar pre-
ccjšt i ja g n e č a in l o č n o o b na
p o v e d a n i uri s o se odpr la v e l i 
ka o k o v a n a vrata. P o d o b n a 
vrata .sem d o tedaj v i d e l le v 
k r i m t n a l k a h , k o j e b i l o p o t r e b 
n o k o g a spravi t i za z a p a h e , 
kot v ž a r g o n u p o g o s t o g o v o r i 
j o . Pa še z m o t i l s e n i s e m . Za 
vrati s o se n a m r e č p o j a v i l i 
d o l g i h o d n i k i , ki s o j ih na lev i 
strani s p r e m l j a l a o k o v a n a vra
ta, na d e s n i pa z a m r e ž e n a ok-

Ouebec v Kanadi: nastop indijanske skupine iz Bolivije] 

na. N e k d a n j e z a p o r n i š k e c e l i 
c e s o b i l e s p r e m e n j e n e v s o b e 
za p r e n o č e v a n j e . V p o s a m e z n i 
s o b i s o l a h k o p r e n o č e v a l e štiri 
o s e b e . Prvo n o č s la mi de la la 
d r u ž b o d v a Japot ica in Bri la-
n e c . Ko s e m si c e l i c o — spal
n i c o p o d r o b n e j e o g l e d a l , s e m 
u g o t o v i l , da s o j ih uredil i la
k o , da s o združ i l i p o tri nek
danje s a m i c e , saj j e v n o v e 
pros tore š e v e d n o v o d i l o po 
troje vrat. C e l i c e s o b i l e n e k o č 
g o t o v o n a m e n j e n e najhujši tn 
zaporn ikot i i — d o l g e so b i le 
s a m o tri m e t r e , š i roke pa 
o k r o g meter . V j e d i l n i c i so 
o s t a l e d o l g e l e s e n e m i z e , le 
z a p o r n i š k o d v o r i š č e , ki ga je 
o b d a j a l a v i s o k a z i d a n a ograja , 
j e b i l o p r e u r e j e n o v i gr i š če za 
ten i s . P o nekaj dtieh s e m se tia 
t a k š n o o k o l j e kar privadi l . B i 
lo pa j e vsak dati z a n i m i v o 
o p a z o v a l i n o v i n c e , kako so se 
č u d i l i , k o s o u g o t o v i l i , da so 
priš l i v n e k d a n j e zapore . 
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[ Jezusov gpoh ) 
4. 

V prvem nadaljevanju s m o si 
og ledal i dokaze , ki j ih je zbral 
nemški teolog H. Kersten o 
trditvi, da j e Jezus preživel smrt 
na križu. Te indicije so se nave
zova le na znanstveno analizo 
t.i. lorinskega plašča in na sveto 
p i smo. V prid tej teoriji pa o b 
staja še nekaj drugih s ledi . 

K O R A N O J E Z U S U 

V islamski sveti knjigi koranu 
jasno piše, da je Issa (ime, ki ga 
muslimani ponavadi uporabljajo 
za Jezusa) preživel križanje: "In 
ker so bili neverniki in ker so 
ogovarjali Marijo in ker so rekli: 
'Mi smo ubili Mesijo, sina Mari

je. Božjega sla', čeprav ga niso 
ubili na križu, temveč j e samo iz
gledalo tako. Tisti, ki ne mislijo 
isto o tej stvai"i, resnično dvomi
jo . Oni o njem (Jezusu) ničesar 
ne vedo, temveč samo sledijo ne
jasnim namigom. Ker ga dejan
sko niso ubili." (NJSA XXn. 
156—157) . V tistih časih niti 
Judje sami niso bili povsem pre
pričani, d a j e Jezus zares milev. 

Za mus l imane pomeni Jezuso
vo preživetje na križu izpolnitev 
napovedi iz stare zaveze , kjer 
piše: "Če da svoje življenje kot 
daritev za krivdo, bo videl po 
tomce . B O D O L G O Ž I V E L in 
G o s p o d o v a volja se bo po njem 
spolni la ." (Izaija 53 , 10). Knji
ga Izaije ne trdi, da bi G o s p o 
dov prerok moral umreti. Tudi 
prerokba 34 . psalma ne govori o 
umoru Mesije: "Mnogo nadlog 
zadeva pravičnega, a iz vseh ga 
G o s p o d rešuje. Varuje vse nje
g o v e kosti; niti ena izmed njih 
se ne bo strla." (Psalmi 3 4 , 
2 0 — 2 1 ) Zadnji del psalma j e 
zagotavljal , da Jezusu ne bodo 
z lomil i kosti na križu, kot j e to 
bila navada. Iz evangel i jev in s 
lorinskega platna z v e m o , da so 
razbojnikoma, ki sta bila kri
žana skupaj z Jezusom, dejan
sko polomil i noge , medtem ko 
j ih njemu niso. 

Po arabski tradiciji j e č lovek 
lahko preklet samo tedaj, če se 
odvrne od boga. če postane ute
lešenje hudiča in zato pade v 
nemilost pri bogu. Mizra Ghu-
lam meni . da se kristjani ne za
vedajo pomena v izrazu "pre
klet na križu", ker drugače ne bi 
nikoli sprejeli tega dela nauka o 
krepostnem Jezusu. 

Raz log za d o l g e in izčrpne 
prikaze o preroku Iss i—Jezusu 
v koranu leži v poskusu , da se 
popravi "napačna slika pri pi
sanju njegovih privržencev". 
Musl imani imajo Jezusa za zad
njega vel ikega izraelskega pre
roka in predhodnika M o h a m e 
da. To naj bi zapisal Janez: "Ko 
pa pride on. Duh resnice, vas bo 
vodi l k popolni resnici; ne bo 
namreč govori l sam od sebe, 
t emveč kar bo slišal, bo govori l 
in prihodnje reči vam bo oznan
jal . On bo mene povel iča l , ker 

bo iz mojega jemal in vam oz
nanjal." ('15, 1 3 — 1 4 ) 

M o h a m e d , ki mu j e nadangel 
Gabrijel predal koran po notran
j e m glasu, je meni l , d a j e on ti
sti obljubljeni "Duh Resnice" . 
Zato j e za svojo do lžnost i čutil , 
da m o r a razlagati Jezusov nauk 
v novi luči in vrniti čast prero
ku, za katerega cerkev trdi, da 
je umrl na križu. 

J E Z U S O V O Ž I V L J E N J E 
PO K R I Ž A N J U 

Jezus s e j e po križanju in "vsta
j en ju" zelo trudil, da bi prepričal 
svoje učence, kako je njegovo te
lo zemeljsko in realno (evangeli
j i ! ) . Na mestu, kjer se je Jezus 

• poslovil od učencev, se vzpenja 
strma pot priti Betaniji prek Ol
jske gore. Ko človek prehodi vrh, 
se naglo izgubi iz vida tistim, ki 
stojijo ob vznožju. Zato se je 
apostolom zdelo, kot da j e bil Je
zus "vzet v nebo". 

D v e leti kasneje je Pavel iz Tar-
za srečal Jezusa v Damasku. 
Čeprav je bilo mesto komaj 300 
km severno od Jeruzalema, je bil 
Jezus v njem relativno va ien, ker 
so v Damasku zelo sovražili Jude. 
Eseni so imeli tam svoje duhovno 
središče, Jezus pa j im je pripadal 
(podrobneje v prejšnjem delu) kot 
nazaienec . Sossianus Hierodes, 
rimski guverner Fenikije, Bitinije, 
Libanona in Egipta, je zapisal: 
"Po begu od Judov (še ena trditev, 
da je Jezus preživel križanje) j e 
Ki-istus zbral 9 0 0 ljudi, predanih 
razbojništvu." Povsem možno je , 
da je esenska .skupnost v Dama
sku štela toliko članov. Pet kilo
metrov izven mesta je še danes 
kraj. ki se imenuje Mayuam-i-isa, 
kar pomeni "mesto, kjer je živel 
Jezus". Perzijski zgodovinai- Mir 
Kawand j e navedel več izrazov, ki 
trdijo, d a j e Jezus po križanju tam 
res tudi poučeval. 

Po perzijskih izvorih in po To
maževem apokrifinem evangeliju 
je Jezus v Damasku prejel pismo 
od kralja Ikiesse Nisibisa. Kralj je 
bil hudo bolan in je upal. da ga bo 
Jezus ozdravil. Kurdi so do danes 
ohranili živo verovanje o tem do
godku. Prepričani so, da je Jezus 
po križanju nekaj časa bival v da
našnji vzhodni lurčiji. 

Ko je zapustil Nisibisa. je Jezus 
odšel proti severozahodu v da-

Jezusova grobnica 
našnji Iskilip na skrajnem severu 
Anatoli je . kjer se je s T o m a ž e m 
udeležil kraljevske poroke na dvo
ru vladarja Andrape . 

O Jezusovem bivanju v Perzij i 
(Iranu) obstaja več dokumentov . 
Na Bližnjem vzhodu j e Jezus post
al znan pod imenom Yuz AsaL 
Pomen tega naziva je raz ložda 
Farhang Asafia (knjiga L), ki pra
vi, d a j e Jezus (Hazrat Issa) ozdra-
vU neke gobavce , ki so po tem do
bili ime A s a f — "očiščeni" . Naziv 
Yuz pomeni "vodja", tako da ime 
Yuz Asaf lahko raz lož imo kot 
"vodja očiščenih" , kar v prenese
nem pomenu kaže na Jezusovo po
slanstvo, da svet očisti od "neči 
stih duhov" . Tako j e tudi dvorni 
pesnik indijskega kralja Akbarja 
naslovil Jezusa z Ai Ki Nami-i to : 
Yus o Kristo ali "T i . ki se imenu
j e š Yuz ali Kris tus" . Tudi v knjigi 
Age Mustafaije piše, da sta Jezus 
in Yuz Asaf ena oseba. 

V vzhodnem Afganistanu sta 
dve dolini , ki nosita ime po prero
ku Yuz Asafu. Po različnih izro
čilih naj bi Jezus tam nekaj časa 
tudi živel. 

Tomaževa Dela opisujejo Jezuso
vo bivanje v TaxUi (Pakistan) na 
dvoru kralja Gundafora leta 47 n. š. 
.Sedemdeset kUometrov od Taxde 
j e na meji s Kašmirjem grob. ime
novan Mai Maria da Asthan ali 
"Poslednje počivališče matere Ma
rije". Ko je Jezus s spremstvom pri
spel na to področje, je njegova mati 
štela že nekaj čez 70 let. Ker nikjer 
na svetu ni niti sledu o njenemu 
grobu, lahko domnevamo, da je bi
la tam pokopana. V nasprotju z 
islamskimi grobovi, ki ležijo od se
vera proti jugu. je Marijin grob 
obrnjen po judovskem običaju z 
vhotia proti zahotlu. 

Od tam je Jezusovo spremstvo 
odpotovalo v 170 ki lomtrov od
daljeni Srinagar . g lavno mes to 
Kašmirja. O njihovi poli čez Hi

malajo sta se ohranila dva dokaza. 
Prvi je zapisan v indijskih pura-
nah. kjer piše. d a j e cesar Shaliva-
han v deželi Hun (Ladakh) naletel 
na moža . ki se mu je predstavil z 
naslednjimi besedami: "O veliki 
kralj , v deželi ne vernikov sem se 
pojavil kot Mesija;" in dalje: "Me
ne so imenoval i Issa — MasLh (Je
zus Mesi ja ) . " Drugi dokaz je grob. 
ki j e severno od Ladakha v sosed
nji t ibetanski provinci .Sinkiang in 
bi naj pripadal neki Mariji . Po Fi
l ipovem apokrifnem evangeliju so 
Jezusa spremljale tri Marije; nje
gova mal i . materina sestra in Ma
rija Magdalena . 

O Jezusovem bivanju v Kašmirju 
priča napis na .Salomont)vem pre
stolu, ki ga je leta 78 n. Š. dal vkle
sati princ Gopadatta. Tretji napis 
pravi: "V tem času je Yuz Asaf ob-
javU svoje poslanstvo preroka." 
Četni napis pa se glasi: "On je Je
zus, prerok sinov Izraela." Zgodo
vinar Mullah Nadiri je potrdil ta 
dogodek: "Za časa princa Gopadal-
te. je prišel Yuz Asaf iz Svete 
dežele in objavil, d a j e prerok." 

H. Kersten je odkril 21 zgodo
vinskih dokumentov , ki pričajo o 
Jezusovem bivanju v Kašmirju. 
Nekateri kraji v Kašmirju nosijo 
naziv Yuzali Issa. po čemer je 
moč .sledili Jezusovim popotovan
j e m po tej deželi (npr. Arya Issa. 
Issa Brari . Yuzu-dha . Yuz-para 
ipd.). Malo je verjetno, da bi Jezus 
do konca življenja v Indiji ostal le 
v enem kraju, prav gotovo je Se 
naprej živel kot potujoči učitelj, o 
čemer priča tudi večje število 
krščanskih skupnosti pred arabsko 
osvojitvijo Indije, 

G R O B V S R I N A G A R U 

Po izri)čilu naj bi Jezus umrl v 
starosti med 80 in 120 leti. ( i rob 
Yuz Asafa je danes v Srinagaru. 
Njegov nagrobni kamen gleda, v 
skladu z is lamskim običajem, s se
vera proti j ugu . medtem ko je nje
gova krsta v grobnici usmeijena 
od vzhoda na zahod — po judov
skem običaju! Arheolog proL 
Hassnain je pri tem naletel na pre
sunljiv podatek, V kamnu ob gro
bu je odkril vklesane odtise sto
pal, ki so j ih takrat uporabljali kot 
prepoznavni znak (podoben da
našnjim prstnim odt isom). V relie
fu se j a sno vidijo sledovi ran. ki 
so l ahko nastale samo kot posledi
ca križanja. Kot način kaznovanja 
je bilo križanje v Aziji tuje. Iz od
tisa je povsem razvidno, da je bUa 
Jezusova leva noga na križ pribita 
prek desne, kar se ujema tudi s to-
r inskim platnom. O b Yuz Asafovi 
krsti je proL Hassnain odkril še 
majhen kr iž . znamenje krščanstva! V odtisu stopal so jasno razvidne rane od križanja 

DOMAČA ZABAVNA GLASBA 

Nas ata ni copata 
Zlat i zvok i so se v letu 1992 

pojavil i kar trikrat: kot naziv 
ansambla, g la sbenega studia in 
za ložbe , ki jo j e osnova l Igor 
Podpečan v tesnem sode lovanju 
z Brankom Jahnom. 

Naš ata ni copata j e prvi pro
jekt ansambla I g o r in Z la t i 
zvok i ; to j e pravzaprav prvi sa
mostojni projekt Igorja Pod-
pečana, čeprav j e že prej sode 
loval z drugimi ansambl i (Cel 
jski instrumentalni kvintet , an
sambel M e l o s , Ptujsk ihj )e t . B i 
seri, ansambel Jožeta Sumaha, 
Avseniki ) bodis i kot g lasbenik 
ali kot komponi s t , aranžer in 
producent. K zasedbi j e povabi l 
trobentarja Mateja B o v h a n a , 
klarinetista Branka Jahna, kita
rista Renata Verliča, pevki 
Jož ico Svete in Joži Kal inšek 
ter pevca Rudija M i l o ž i č a , sam 
pa je igral na harmoniko in bas , 
skomponiral v i že . aranžiral in 
produciral. 

Med 14 d o m a č i m i v ižami z 
z v o k o m klas ičnega kvinteta j e 
po lov ica instrumentalnih 
skladb: Polka, polka, po lk ica . 
Nervozni godc i . Vese l je s klari
netom. Jesenski valček. Fantje, 
zdaj pa urežimo. K m e č k o vese l 
j e in Ljubezen v maju. Druga 
po lov i ca pa je pevsk ih v iž , kjer 
kot besed i lop i sc i sode lujejo Jo
ži KalinSnik, Marjan Stare, Ivan 
S ivec in Vera S o l i n e , tematiko 
pa n e d v o u m n o ponazarjajo na
slovi: S lovenska Micka , Luna 
sije, srček bije. P e s e m srca. N a 

zaj na vas . Moja d o m o v i n a . 
Mornarska in N a š ata ni copata. 

Posnetki s o nastali v snemal
nem studiu Zlati zvoki , kaseta 
pa j e maja 1 9 9 2 izšla pri za
l o ž b i Zlati z v o k i , _ ... . . 

VALČKI 
IN POLKE 
PETRA FINKA 

v sp lošni revščini , ki j e na 
področju d o m a č e g lasbe zadnja 
leta zazvcne la na D o l e n j s k e m , 
j e kaseta Valčk i in p o l k e har
monikarja P e t r a F i n k a prava 
o s v e ž i t e v za ljubitelje domač ih 
v iž . Kot sol ist se Fink še ni 
uveljavi l , zato pa j e poznaval 
c e m že prav dobro znan, saj je 
igral pri do lenjsk ih ansamblih 
Got l ib , Objem in Do lenjc i , ž e 
nekaj časa pa j e nepogreš l j iv 
č lan ansambla Modra kronika. 

Na prvi kaseti j e zbral deset 
svoj ih instrumentalnih skladb, 
sočn ih in dovol j raznol ikih, da 
pritegnejo pozornost . Pri sne
manju sta mu pomagala nadar
jen i kitarist A l e š Svet l in (iz tria 
Svet l in) in Avsen ikov studijski 
baritonisl in basist Igor Pod
pečan, ki je bil tudi producent 
posne tkov v svojem studiu Zlati 
zvoki . Fink sodi med umetnike 
pod S r a k i n o p r o d u k c i j s k o in 
z a l o ž n i š k o s t r e h o , ki zaenkrat 
še niso najširše uveljavljeni , a 
njegov čas z a g o t o v o nazadržno 
prihaja ... A . Paplcr 

Trio Petra Finka na lanskoletnem ptujskem festivalu. Foto: Langerholc 



Š P O R T l i 

in. S l o v e n s k a 
n o g o m e t n a l i g a v z h o d 

ATLETIKA' 

K v a l i f i k a c i j a z a A P S 
Kvalil ikaci)skih tokom / a atlet

ski pokal Sloveni)e, ki so bile v 
Ljubljani in Celju, se j e udeleži lo 
tudi 14 ptujskih atletov in atletinj . 
Najboljše rezultate so dosegl i Kra-
bonja. ki j e v teku na 800 metrov 
zmagal pred klubskim ko legom 
Potočnikom. Vindiš . ki je bil v te
ku na 5000 metrov drugi . Hostnik, 
ki je bil drugi v t roskoku. Doki . ki 
je zmagal v metu diska, in Kotar-
jeva. k i j e bila druga v teku na 800 
metrov. Drugo mesto j e dosegla 
tudi ptujska moška štafeta na 4-
krat 400 metrov. Pinale at letskega 
pokala bo čez dva tedna, do takrat 
pa čakata ptujske atlete še preiz
kušnji v Avstriji in Italiji. 

Predsednik Atletskega kluba 
Ptuj in trener nekaterih atletov 

hrane Ivuiičie )e tako t)eenil prvi 
večp le tošnp nastop ptu |skih atle
tov: "Vsi so dobro tekmoval i in 
dosegl i takšne rezultate, kakršne 
smo od njih pričakovali . Krabonja 
j e z doseženim rezul ta tom 1:52.48 
dosegel za letos vse. Če bo rezul
tat na 800 metrov še izboljšal, bo 
to več, kot smo pričakovali . Ze lo 
dobro j e tekla tudi Kotarjeva, saj 
j e kl jub temu, da j e imela cel me
sec težave z zdravjem, dosegla le 
za pol sekunde slabši rezultat od 
svojega osebnega rekorda. Prav j e . 
d a j e nastopil na kvalifikacijah tu
di Mirko Vindiš in tako tudi poka
zal, da se namerava aktivneje 
vključili v utrip kluba." M c Z 

B o k s a r s k a r e v U a v C e l j u 
v solx>to je bila v Celju boksarska 

revija, zadnje srečanje boksarjev pred 
drža\ nim prvenstvom, ki lx> 22. maja 
v .Slovenski Bistrici. Revije se je ude
ležilo ixn lx)ksarjev iz dveh ptujskih 
Iviksarskih klubov. Poznavalci so kol 
najbol)šo ocenili borbo med 
Piujčanom Borisom Horvatom in Bo
janom PoŠem iz Slovenske Bistrice, 
ki se je končala netKiločeno, prav Ia
ko dobra pa je bila bt^ba med Fredi-
jem Kolaričem iz Ptuja in Bomtom 
•lurišičem iz Novega mesta, ki jo je 
l*lujčan dobil z 2 proli 0. 

Rezultati posameznih borb so bili: 
Brumec. Celje, proti Zavcu, Boksar
ski tabor Breg - — 1 : 1 : Kolarič, Ptuj, 
proti Jurišiču, Novo mesto — 2:0; 
Horvat, Ptuj, proti B. PoŠu, Sloven
ska Bistrica — 1:1; Lah, Slovenska 
Bistrica, proti Klcjieju, Celje — 0:2; 
Herlič, Ptuj, proti Čcrniču, Celje — 
0:2; V, Poš, Slovenska Bistrica, 
proli Čaniču, Novo mesto — 2:0; 
Obreza, Celje, proti Flajšerju. Pluj 
— 2:0. M c Z 

ROKOMET 

RokometaŠi Velike Nedelje in 
Kroga bodo v soboto zvečer v špor
tni dvorani v Veliki Nedelji določili 
novega člana prve državne lige. 
Drugo tekmo finala končnice v 
vzhodni skupini druge lige, bila je v 
soboto zvečer v Murski Soboti, so 
namreč z 21:19 (12:7) dobili igralci 
Kroga in izenačili izid v zmagah na 
1:1. Tekmo so domačini igrali iz
jemno grobo, lega pa sodnika Hu-
mar in Rakovec nista preprečila, ra
zen v z.aključku, ko je bilo vse že 
odločeno. Odločilno tekmo bodo 
začeli ob 20. uri. 

VEUK/\ NEDEUA: Kovačec, 
Okreia 3, Zorli. Trofenik 4, Grego-
rič I, Ivanuia.Kuiner, Šoštarič, Sok 
9. Cvetko, Mesarec, Belec. l.k. 

D R U G A EKIPA D R A V E 
Z N O V A U S P E Š N A 

Druga ekipa ptujske Drave nadal
juje zmage v vzhodni skupini tretje 
lige. V petek zvečer je v Športni 

dvorani Center brez težav v tekmi s 
številnimi lepimi potezami prema
gala ravenskega Fužinarja in zmaga
la z 32:18 (16:9). 

DRAVA: Mlakar, Žuran J, Pla
nine I, Belšak 6, Kotar 2. Ribič 3, 
Rainiak 5, O.sterc 9, Pisar 3, Brez
nik, Belič. l.k. 

M O Š K A N J C I — 
P O M U R K A 2 3 : 1 9 

V dvorani v Veliki Nedelji sta se 
pred 50 gledalci pomerili ekipi RK 
MoSkanjci in RK Pomurka. (Jdigrali 
sla tekmo za 15. kolo v III. moški 
državni ligi (vzhod). Fkipi sla sc ves 
čas menjavali v vodstvu in Šele zad
nje minute so odločile o zmagovalcu. 

Za Moškanjce so igrali Temeni, 
Koren, M. .Pandor 1, Z. Roškar 2, 
Ilrga, M. Roškar, Boštjan Kostanje-
vec 7, Borni Kostanjevec, Arnejčič, 
F. Šandor 5, Ranil 8 in Ivančič. 

M c Z 

S e n o v o — D r a v a i 4 : i 7 ( 4 : 7 ) 

Drava: iMSičeva, Šobova, Male-
kova 1, Žalarjeva. Farkafeva 10, 
Topolovčeva 2, Mlakarjeva, Mundo-
va 3, Kaučevičeva 1, Jurkovičeva, 
Skokova. 

Ptujčanke so tekmo s predzadnje 
uvrščeno ekipo pričele preveč ner
vozno. Prvi gol so dosegle Šele v 13. 
minuti, minulo pozneje pa so za-

streljele že tretjo sedemmlerovko. 
Pobuda domačink na začetku tekme 
je trajala do rezultata 4:4, ob koncu 
polčasa pa so imele igralke Drave 
vodstvo treh golov ter ga obdržale 
do konca tekme. 

Tokrat naj v ekipi Ptujčank poh
valimo FerkaŠevo. ki je zanesljivo 
izvajala sedemmetrovkc. 

Tečai za voditelje čolnov 
Brodarsko društvo Ranča Ptuj or

ganizira pripravljalni tečaj za opra
vljanje izpitov za voditelje čolnov. 
Pričel se bo 25. maja, do 10. junija 
pa bodo prijavljeni poslušali 30 ur 
predavanj in praktičnih napotkov, ki 
jih bodo nudili člani Ranče. Za pre
davanja jim bo posodilo dvorano na 
Žnidaričevem nabrežju Vodnogo
spodarsko podjetje. Izpit za voditel

ja čolna, daljšega od treh metrov, ki 
ga mora opraviti vsak voznik, bo v 
Kopru. Za leČaj in izpit z vsemi 
stroški, ki bodo pri lem naslajali, bo 
potrebno odšteti 200 DEM v tolarski 
protivrednosti. Prijaviti se je potreb
no Mitju Krapcu do 21 . maja po te
lefonu 772-531 ali ob sobotah in ne
deljah Petru Pušenjaku, upravniku 
čolnarne v Budini. M c Z 

ODBOJKA 

p a i i l i ( g Q p z a l l - P l u i 1 : 3 B 3 j i i r i i i , - n 
športna dvorana I. gimnazije v Ma

riboru, gledalcev 50. 
Ptuj: Zrničeva, Gojkoškova. Marta 

in Marjeta Etneršič, Godčeva. Zenuno-
vičeva in Ulesova. 

Na začetku srečanje je kazalo, da bo
do igralke Branika Rogoze II Ird oreh. 
vendaj- so igralke Ptuja z disciplinirano 

Igro kmalu stric njihov cxipor. Ptujčan
ke so se izkazale z dobrim izvajanjem 
začetnih udarcev in domačinkam pre
prečile uspešno pripravo napadov. 

V ekipi Ptuja Je potrebno pohvaliti 
za prikazano igro vse igralke, nekoliko 
sta izstopali Brigita Godec in Alenka 
Zrnič. I_ 2 . 

SAH 

Na Ptuju za yeUko nagrado optuDizoia 
šahovsko društvo Lipa Ptuj bo v ne

deljo. 16. maja izvedlo enega od 16 
piedtekmovalnih turnirjev za VELIKO 
NAGRADO OPTIMIZMA. Tekmo
vanje bo potekalo od 9.30 ure dalje v 
veliki dvorani Narodnega doma Ptuj. 
Organizator pričakuje več kot 100 
udeležencev, med njimi pa bodo ludi 
najboljši domači igralci ter prespektiv-
ni mladinci in pionirji. Štirje najboljši 
z vsakega turnirja se uvrstijo v veliki 

linale. ki bo septembra v Postojni m 
kjer je nagradni sklad 1.5.000 DI-:M. 

Morebitni interesenti se lahko ob 
plačilu prijavnine 2.500,00 SIT še 
vključijo v tekmovanje, katerega tem
po igre je 20 minut po igralcu. Glavni 
sodnik nedeljskega turnirja bo Janko 
Bohak, pare pa bo z računalnikom do
ločal Boris Ždender ob pomoči Ferda 
Supančiča. S i lva Razlag 

V LJUBLJANI DBŽAVNO PBVENSTVO V AGILITVJU 

P t u j č a n i u s p e š n i 
v nedeljo jc bila v Lju

bljani prva tekma za 
državno prvenstvo v agi-
lityju. Zmagal je Silvester 
Škcrgel iz Ptuja s psičko 
Maco. Iz Ptuja sta se tek
movanja udeležila ludi 
Leonida Ozimek z Briar-
jem in Gusll Dobovišek, 
ki se je s svojim škotskim 
ovčarjem uvrstil na četrto 
do pelo mesto, kar je izre
den uspeh, saj treninarata 
Šele nekaj mesecev. 

Po prvem teku je presene
tljivo vodila Cvetka Gorjan 
z dalmalincem Migom iz 
Nove Gorice, drugo in tretje 
mesto pa sla si delila lansko
letna pr\aka Slano Siancer z 
nemški ovčajjem Rolfom iz 
Ajdovščine in Silvester 
Škerget z nemško ovčaiko 
Maco. V drugem teku je 
Maca presegla vsa pričako
vanja, saj je dosegla čas 48 
sekund in samo eno kazen
sko točko (siandaidni čas 
premagovanja ovir je 50. 
maksimalni pa 75 sekiind). 

Vseh tekem za državno 
prvenstvo v agiliiyju je 
sedem, ena bo 19. junija Zmagovalca prve tekme za državno prven-
tudi v Pluju. N. v. stvo v agilityju. 

SAH 

ibisti Li|||ig,ii||vensiaiiii p o k g 

Drugega s l o v e n s k e g a šahov
skega pokala v f>ospešenem 
tempu sla se udelež i l i tudi č lan
ska in mladinska ekipa Šahov
skega društva Lipa Ptuj. Rezul 
tati so bili g l e d e na sestavo ekip 
zadovol j iv i , saj sta pri č lanih od 
standardnih igralcev nastopi la 
le FM Darko Supanč ič in "vete
ran" Janko Bohak , pomaga la pa 
sta j ima mladinca M K Robert 
Roškar in Saša P i e l o g . 

S s edmimi meč točkami so si 
Ptujčani m e d 24 ekipami razde
lili 10. do 14. mes to . Najboljš i 

j e bil Supanč i č s 5 točkami iz 7 
kol , B o h a k j ih j e zbral 4 , 5 . Pre-
log 4 , Roškar pa le 1. 

N e k o l i k o uspešnejš i so bili 
mlad inc i , ki so med 14 ekipami 
z 8 m e č točkami osvoj i l i 6. me
sto . G l e d e na to da so vsi še 
pionirji , j e lo vel ik uspeh. Naj 
boljša med mladinci j e bila He
lena Rižnar s 3,5 točkami (7) , 
po 3 točke so zbrali Gregor 
Podkrižnik, Miro Mihe l i č in Ju
rij Cv i lan ič (vs i iz 6 partij). Ro
bi Mihal ič pa j e zbral 1,5 točke 
iz treh partij. Si lva Razlag 
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Prizadevanja za kmetijsko izo
braževanje v Ptuju segajo že v 
začetek tega stoletja, žal pa ptuj
skemu advokatu in poslancu šta
jerskega deželnega zbora v Grad
cu dr. Franu Jurteli ni uspelo, da 
bi v Ptuju ustanovili s lovensko 
kmetijsko šolo. Kljub kmetijske
mu zaledju je dobil Ptuj Kmetij-
skogo.spodarsko šolo šele leta 
19.53. Sola je delala v gradu Tur
niŠče in imela enoletni program. 
Leta 1954 se je preimenovala v 
Splošno kmetijsko šo lo . ki j o j e 
do leta 1958 končalo 144 učen
cev. Tistega leta se je šola spet 
preoblikovala v dveletno Polje-
delsko-živinorejsko šolo. Ta pa 
j e že organizirala traktorske 
tečaje in druge vrste izobraževan
ja za odrasle. 

Leta 1979 s e j e šola skupaj z 
drugimi srednjimi šo lami prese
lila v Srednješolski center. N o v i 
prostori so o m o g o č i l i uvajanje 
novih programov. Leta 1981 j e 
postala popolna srednja šo la in 
je izobraževala za p o k l i c e k m e 
tijski tehnik, kmetijski de lavec 
in kmelova lec . 

K M E T O V A L K A 
G O S P O D I N J A 

Kmetijske šo le danes v s l o 
venskem prostoru niso tako 
"popularne", da bi se po 
končani o semle tk i učenc i nanje 
m n o ž i č n o vpisoval i . O tem. ka
ko v Ptuju vidi jo b o d o č n o s t 
šo le in povečanje zanimanja za 
kmeti jsko izobraževanje m e d 
mladimi , nam je m a g . Vladimir 
Korošec , ravnatelj Kmet i j ske 
šole . povedal: "Izobraževanje 
za kmeti js tvo ni v v z p o n u , kar 
je odsev sp lošn ih razmer v k m e 
tijstvu in temu primerno je tudi 
zanimanje učencev za kmet i j ske 
šole . Kmetijsko š o l s t v o v S l o v e 
niji se danes srečuje s proble
m o m premajhnega vpisa , k m e 
tijsko izobraževanje za m l a d e ni 
zanimivo . V Ptuju si prizadeva
mo povečat i interes m e d mladi 
mi, kar pomeni , da po eni strani 

Vladimir Korošec, ravnatelj Kmetij
ske šole. Foto: N. V. 

š ir imo izobraževalne možnos t i . 
Letos uvajamo nov program 
kmetova lka gospodinja . V ptuj
s k e m p o k l i c n e m izobraževanju 
so že vsa leta problem ustrezni 
izobraževalni programi za 
k m e č k a dekleta in m e n i m , da 
s m o z naveden im programom 
zadovol j i l i le potrebe. Triletni 
program kmetovalka gospodinja 
nudi ve l iko možnos t i zapos l i tve 
v kmeti js tvu ali v obrti. Po dru
gi strani pa si tudi pr izadevamo 
predstaviti in približati šo lo jav
nosti , tako da se nenehno poja
v l jamo na najrazl ičnejših stro
k o v n i h srečanjih, razstavah, se j 
mih ... Po leg tega se zavedamo, 
da moramo šo lo notranje pro
gramsko kakovos tno dopolni t i z 
dodatnimi programi in šol i za
gotovi t i šo l sko p o s e s t v o . " 

Š O L S K O P O S E S T V O 

Šola se že vsa leta srečuje s 
p r o b l e m o m površ in , na katerih 
bi lahko izvajali praktični del 
pouka. U s p e l o j i m j e zagotovi t i 
površ ine za potrebe sadjarstva 
in v inogradniš tva , še naprej pa 
ostajajo problem m o ž n o s t i za 
po l jede l sko-ž iv inorejsk i del 

pouka, kar že resno ogroža na
daljnji razvoj šo le . 

Danes ima šola okrog 11 hek
tarov pol jedelskih površin, od 
tega 4 hektare v neposredni 
bližini šo l e in so namenjeni 
zahtevnejšemu delu in kjer sku
paj s pospeševa lno s lužbo O b 
dravskega zavoda za veterinar
stvo in ž ivinorejo izvajajo ra
z l ične poskuse na poljščinah. 
Drugi del poljedelskih površin 
je v Placarju. torej na drugi lo
kaciji , kar povzroča nemalo or
ganizaci jskih problemov. Zato 
si šola že l i te površ ine združiti 
na isti lokacij i , kar bi p o m e n i l o 
enega od korakov k šo l skemu 
poses tvu , skupaj z ž iv inorej 
sk im de lom. 

Na Grajenščaku ima šola 5 
hektarov sadjarske in v inograd
niške površine, ki bolj ali manj 
ustreza potrebam, saj namen 
šo l e ni imeti ve l iko šo l sko p o s e 
stvo, ki ga ne bi bilo m o g o č e 
obdelati . Na Grajenščaku razvi
jajo tudi druge dejavnost i , kot 
j e predelava grozdja in sadja, 
kar pomeni dopo ln i lne dejavno
sti. Letos bodo na objektu na 
Grajenščaku končal i tudi o b n o 
vitvena gradbena dela in v njem 
razvili center za dopoln i lne de
javnost i , kot so d o m a č e obrti ali 
predelava kmetijskih pridelkov 
tako za potrebe izobraževanja 
mladih kot odraslih. Grajenščak 
pa ustreza tudi v s e m zahtevam 
za razvoj vzorčnega kmečkega 
turizma, kjer bi se lahko uspo
sabljali vsi zainteresirani. 

Jutri bo v Ptuju srečanje slo
venskih kmetijskih šol. Do
poldne ob 10.30 bo v Sred
nješolskem centru predstavi
tev slovenskih ljudskih obi
čajev, ki jih bodo predstavili 
učenci kmetijskih šol Popol
dne ob 15. uri se bodo pred
stavili z istim programom tu
di na Mestnem trgu. Gostite
lji s Kmetijske šole Ptuj pa 
pripravljajo tudi družabno 
srečanje učencev slovenskih 
kmetijskih šoL 

S E J M I , R A Z S T A V E , 
S T R O K O V N O 
S V E T O V A N J E 

Letos se je Kmetijska šola že 
predstavila na razstavi Dobrote 
s lovenskih kmetij v Ptuju. Red
no sode lujo tudi na drugih raz
stavah in so že stari znanci 
Kmetijskega sejma v Gornji 
Radgoni . Šola že nekaj let 
uspešno testira škropi lnice . Ta
ko se predstavljajo s lovenski 
javnost i , spodbujajo zanimanje 
mladih za kmetijsko izobraže
vanje, se vključujejo v strokov

na srečanja in aktivno sodeluje
jo s kmetijskimi organizacijami. 

K M E T I J S K A ŠOLA 
S P E T V G R A D U 
T U R N I Š Č E ? 

Razvoj kmetijskega izobra
ževanja narekuje drugačen kon
cept kmetijske šo le , c e l o v i t o 
izobraževanje , ne več v izol ira
nih razmerah, ampak drugače. 
U č e n c i se v primerjavi z drugi
mi šo lami izobražujejo za dru
gačen način življenja, tega pa 
j i m sedanji pogoj i ne zagota
vljajo. Tako se vedno g lasnejša 
razmišljanja, da bi se šola pre
sel i la na drugo ' lokac i jo , v 
poštev bi prišla tudi vrnitev v 
grad TurniŠče. 

V s e to so še razmišljanja in 
želje , uresničitev pa bi p o m e n i 
la ne samo zagotovi tev polje
delskih površin, ki tam so , am
pak poleg kmet i jskega izo
braževanja še razvoj drugih de
javnost i , saj bi tam morda lahko 
dobi le svoj prostor tudi druge 
razl ične strokovne organizacije , 
meni ravnatelj Kmetijske šo le 
mag. Vladimir Korošec . 

ŠOLA 
T R A D I C I O N A L N I H 
K M E Č K I H O B R T I 

Bodočnos t i pa Kmetijska šo la 
ne vidi samo v š o l s k e m pose 
stvu in novih izobraževalnih 
programih, kot bo to z n o v i m 
šo lsk im letom kmetovalka g o 
spodinja, ampak m n o g o širše. 
Šola se je že dos lej uveljavi la 
na področju kmet i jskega sve to 
vanja, ki pomeni p o m e m b n o 
dopolni tev pedagoškega dela. 
Pri tem ne gre za konkurenco 
drugim strokovnim organizaci 
jam, ampak za smi s l eno dopol 
njevanje in sode lovanje . N a 
osnov i dosedanjih izkušenj naj 
bi šola razvila center za kmet i j 
sko strojništvo, katerega namen 
bi bil testiranje kmetijskih stro
j e v (škropilnic, sejalnic , trosil-
cev mineralnih gnoj i l idr.), de 
monstracija kmetijskih strojev, 
usposabljanje vozn ikov traktor
jev in posredovanje strokovnih 
predavanj. Šola naj bi postala 
tudi kraj za poskuse v pol jedel 
stvu, sadjarstvu, v inogradništvu 
ter za uvajanje novost i v kmet i j 
sko proizvodnjo (nove kulture, 
vrtnarstvo, zdravilna ze l i šča) in 
za testiranje novih tehnologij v 
kmetijstvu. 

Že doslej j e šola nameni la 
ve l iko pozornost dopo ln i ln im 
dejavnost im, ki lahko kakovo
stno izboljšajo ponudbo in po
meni jo dodaten vir dohodka 
kmetijam. Zato so nj ihovi načrti 
usmerjeni v razvoj tehle dejav
nosti: predelava grozdja in sad
ja, proizvodnja in predelava 

zdravilnih ze l i šč , ze lenjadar-
s tvo , cvet l ičarstvo , semenar-
stvo, šivanje in ročna dela , 
k m e č k i turizem, popravi lo k m e 
tijske mehanizac i je in pro izvod
nja naravnih gnoj i l . Izobraže
valni program naj bi torej z a g o 
tovil u č e n c e m , da se s trokovno 
usposob i jo za de lo v kmeti js tvu 
in hkrati tudi za vsaj e n o od d o 
polni ln ih dejavnost i . 

Šo la žel i obuditi tudi stare 
obrti. Zače l i so že s pletar-
s tvom, v prihodnje pa naj bi še 
razvil i i zobraževanje lončarjev, 
kovačev , lesarjev. V skladu z 
razvojnimi usmeritvami Ptuja se 
kaže tudi m o ž n o s t za šo lo tradi
c ionalnih kmečk ih obrti. 

P R A Z N O V A N J E 
4 0 - L E T N I C E 

. \ k i i \ nos i i \ p(.)častitev 40-lctni-
ce tečejo že celo leto. Prva pred
stavitev Kmeti jske šole je bila 
aprila v Ptuju na razstavi Dobrote 
s lovenskih kmeti j . Srečanje učen
cev in učiteljev vseh slovenskih 
kmeti jskih šol pa bo v Ptuju jutri. 
Avgusta se bo šola spet predstavi
la na Kmet i j skem sejmu v (jornji 
Radgoni . Izdala bo tudi jubilejni 
zbornik ter pripravila več pri
ložnostnih razstav in prireditev. 
Oktobra pa bo osrednja slove
snost, s ka tero bodo počastili jubi
lej in predali svojemu namenu ob
jekt na Grajenščaku. 

N a t a š a Vodušck 

Tako se učimo vrtnarjenja. Foto: Kosil 

Odkrivanje skrivnosti traktorja. Foto: Kosi 

K r v o d a j a l c i 
28. . ' \ F R I I , : .Stanko .Skledar. Apače 123; Roman .štumberger. Zg. \ 

Hajdina 182. 1 

29. A P R I L : Frane Čuček. BiŠ 20; Marjan Potrč. .Sovjak 7; Janez A r - ; 
nuga. Ločič 2: Marjan Potrč. Trnovska vas 43/e: Marija Zoreč. Ločki 
Vrh 34; .Silva Feguš, Cerovec 19; Rudolf Majcen. Tomaž 54; Roman ' 
Liber. Drenovee 1; Jožica Kukovee. Placar 7/a; Jožica Osterc. Mai - ' 
sirova 27. Ptuj; Franc Majerič. SagadinoNa 13. Ptuj; Bojan Vrabl. Dor- \ 
nava 2/c; Darko Ju rgee , Pol v toplice 7, Ptuj: Rado GaSparin. Kvedro- ' 
va 2, Ptuj; Majda Vidovič. Potrčeva 59. Ptuj; Aloj / I-ladung. Destrnik I 
56; Jože Majerič. Sovjak 4; Janez Miložič. K je /eru 18. Budina; Franc ' 
Pšajd. Črmlja 5: Hrnest Zavernik. Cirajena 28: Zdenka Pšajd. Črmlja 5; \ 
1'rane Vindiš. IJl. žetalskega Jožeta; Kamilo Kronvogel. Črmlja 7; Kri- ; 
stina Čuček. Biš 11; Rudi Bogdan. Lackova 5. Kidričevo; Janez A m - , 
brož. Mala vas 4; Lovrenc Kostanjevec, Kuharjeva 7, Ptuj: Martin Po-
ločnik, C. 8. Avgusta 8. Ptuj; Leopold Vodu^iek. Z u p e č j a vas 6/a; An- j 
ton Kmetec. Apače 224; Roman Komet. Črmlja 12; Drago /^.ivič. Sod- ; 
niee 16. Ptuj; 1'rane Beranič. Lo\ renc na Dravskem polju 1; Antonija^ 
Korent. Črmlja 12/a: Vlado Bedrač. Zagrebška 81. Ptuj: Anica Ber, ^ 
Jiršovci 36: M a r i a n Ozvatič, Ločki Vrh 1; Dušan (irimSič. Krčevina 
131. Ptuj; Boris .Sulx-rnik. Rošnja 23: I-rane Vilčnik. Muretinci 20/a:; 
Jože Levak. Rimska ploščad 8. Ptuj; Ivan Zemljarič. Dornava 141; 
Ivan I.adinek. Ilajdo^« 102: Jane / Ta^ner. Bišečki Vrh 39; Jože Mar-i 
kež. Placar 5/a; J a n e / Rižnar. Krčevina pri Vurlierku; .'Štefan Lo-i 
vrenčič, Sovjak 10: D e j a n Korošec. Antoličeva 18. Maribor: Marjan 
Lo|iarnik. Z m a v č e v a 5. Maribor: Silvo BelxM'. Borova vas 27; Ciril ; 
Predikaka. Majšperk 51 ; Jože Majerhofer. Hajdo^> 40: Stanko Vršič, ^ 
Slavšina 36: .Štefan Breznik. Ul. ZolJce Kukovič 55. Maribor; Stanko j 
PleterŠek. Pleterje 71 ; Dragan Posevee, Ul. Svobode 7. Miklavž; Dani-i 
lo Borovčak. Mejna 30. Ptuj; Boris Kurbus. Prepolje 42: Ciora/d Kme-j 
lee. Orešje 120. Ptuj: Dragica Belx'r. Borova vas 27: .Milica Vršič, j 
Slavšina 36; Jože Belak. Teslova 5. Maribor; Josip Mihin. Strmec, j 
Srpnja 75; Mikan Trifunovič. Racarska 12. Sp. Duplek. 

Praznik zaščitnika gasilcev 
v nedeljo , 2. maja, j e pred 

središko cerkvijo ob prazniku 
sv. Florjana, zaščitnika gas i lcev , 
g o s p o d župnik b lagos lov i l ga
s i lske avtomobi le gas i l skega 
društva Središče ob Dravi in 
Obrez ter gas i l cev iz Grah, Ša-
lovcev in Godenincev . Pred ve
l ikim š tev i lom zbranih občanov 

in gas i lcev je zapel cerkveni 
zbor, g. župnik pa j e povedal 
nekaj besed o zaščitniku gasi l 
cev sv. Florjanu. Po b lagos lovu 
voz i l so gas i lc i vse povabil i na 
gašenje žeje za svoj šank z do 
bro kaplj ico. 

B e s e d i l o in posnetek: 
Vera Lazar 

V S A D N E M V R T U j e za 
sadjarja najlepši d o g o d e k c v e 
tenja sadnega drevja, za sadno 
rastlino pa j e cve tenje na
jobčut l j ivejša faza, v kateri se 
o d l o č a o njeni pro izvodni s p o 
sobnost i . 

Cvetenje sadnega drevja j e v 
le tošnjem vege tac i j skem letu 
končano . V r e m e n s k e razmere 
zadnje dni aprila in prve v maju 
so bile ugodne , saj sta toplo, le
po in mirno vreme o m o g o č i l a 
naglo cvetenje in dobro opra-
šitev. V h ladnem in d e ž e v n e m 
vremenu j e cvetenje ovirano in 
se lahko zav leče na 15 do 20 
dni. N e u g o d n e vremenske raz
mere v času cvetenja č e b e l a m 
tudi ovirajo oprašitev. 

Po o b i l n e m cvetenju in u g o d 
ni opraši lvi si j e m o g o č e obetati 
obi ln i nastavek plodov. Drevo 
pa ni s p o s o b n o obdržati in do 
konca obl ikovat i v seh oplojenih 
cvetov, zato začno že kmalu po 
cvetenju p lodič i odpadati v 
večj ih ali manjših pres ledkih 
vse do obiranja. Kol ikšno bo to 
redčenje in odpadanje p lodov , 
je o d v i s n o od m n o g o naravnih 
rastnih razmer: sadne vrste in 
sorte, tal, podnebnih razmer, 
v z g o j n e ob l ike in rezi, prehran
jenost i in zdravstvenega stanja 
dreves , predvsem pa sadjarjeve 
pozornost i in skrbne nege v 
sadnem vrtu. 

R ibezov i grmi, zlasti starejši, 
č e s m o j i m m o č n e j e redči l i sta
re izrojene veje, odganjajo iz 
panja š tev i lne poganjke . Č i m 
prej opravimo redčenje in p le -
tev pregost ih poganjkov , da bi 
se mladike , potrebne za nadal
jnjo v z g o j o , m e d le tom dobro 
obrastle . V grmu p u š č a m o 3 do 
5 dobro razvitih in zdravih p o 
ganjkov, druge pa odstranimo 
ter grm o p l e v e m o nad ležnega 
plevela . Pravočasno redčenje 
grmov ob začetku vegetac i je j e 
nujno opravi lo , da bi se m e d le
tom grm o b n o v i l z mladimi , 
enakomerno razporejenimi rod
nimi poganjki . V nerazredče
nem grmu števi lni poganjki za
radi pretiranega črpanja hrane 
in zasenčenos t i zakrnijo, pa tudi 
rodni niso . 

Maj j e m e s e c najugodnejše 
rasti sadnega drevja, vendar j e 
to tudi obdobje , ko se prično 
širiti rastl inske bolezni in ško
dljivci . Posebej velja opozori t i 
na ze lene l istne uši. ki se kar 
nenadoma prično razvijati na 
mladih poganjkih sadnega drev
ja. Pojavljati se prično le redko 
— tu pa tam v kolonijah, predv
sem na mladikah mladega sad
nega drevja, kjer sesajo rastlin
ski sok. Nj ihova strupena sl ina 
povzroča kodranje in mal ičanje 
listja, na njihov sladki i zcedek 
pa se kmalu nasel i jo sajaste g l i 
v i ce , kar v s e skupaj zavre asi
mi lac i jo v l ist ih in s tem rast r a 

st l ine. V začetni okužbi za zati
ranje včas ih že zadoščajo škar
j e , saj se uši zadržujejo v kolo
nijah in zaradi ene ali dveh ko
lonij oz i roma okužen ih vršič
kov ne b o m o škropil i vsega sa
dovnjaka. Zadostuje , da napade
ne vršičke o d r e ž e m o in gnezda 
u n i č i m o tako, da jih z m e č k a m o 
in zakop l j emo , poparimo ali ka
ko drugače neškodl j ivo odstra
n imo , da preprečimo njihovo 
prenaglo razmnoževanje . 

V O K R A S N E M V R T U je 
odcve te la forsitija. Trajnih 
okrasnih grmovnic pred cveten
j e m ne redč imo niti ne režemo. 
To oprav imo takoj po cvetenju 
tako, da grm o b n o v i m o in izre-
ž c m o v s e stare veje pri tleh. 
N o v i poganjki se bodo med le
tom normalno razvili , prihodnjo 
p o m l a d pa že cvete l i . 

Forsitijo g o j i m o v obl iki gr
m a ali drevesni obl iki z nizkim 
ali srednje v i s o k i m deblom. Če 
j i nameravamo spremeniti 
v z g o j n o ob l iko iz grma v drevo, 
kar j e priročnejše ža zaradi 
košnje trave, izberemo najpri
mernejšo p o k o n č n o vejo , ki jo 
n a m e n i m o za deblo in j o v 
viš ini debla oč i s t imo stranskih 
vej ic . V s e druge poganjke iz 
panja o d r e ž e m o . 

V Z E L E N J A V N E M V R T U 
s e j e m o še pos lednje posevke 
vrtnin, ki so občutlj ivejš i za 
s p o m l a d a n s k o mrazovje . Na 
prosto že presajamo paradižnik, 
j a j č e v c e in papriko. Če sadike 
n i so dovolj utrjene, je dobro, da 
j ih nekaj dni z a s e n č i m o pred 
p r e m o č n o sončno pripeko, za 
p o n o č i pa smo pripravljeni, da 
j ih zavarujemo pred mrazom, 
saj nenadne ohladi tve lahko 
pr ičakujemo vse do U r b a n o v e 
g a , 2 5 . m a j a . 

Za sajenje kumaric in raznih 
vrst bučnic , k i j i h v teh dneh tu
d i že s e j e m o n a prosto, nameni
m o najboljšo gredo, bogato s 
h u m u s o m . Kumarice bodo obil
no rodi le , če j a m o . kamor s e j e 
m o v kupčke po 3 do 5 semen, 
n a p o l n i m o z dobro preparelim 
k o m p o s t o m a l i pa p o g n o j i m o z 
industrijsko pridelanimi organ
skimi gnoj i l i biogren. humovil 
ali b iopost . 

Rab;ubaro pridelujemo pre
težno zavoljo listnih pecljev. Ko
ličina in kakovost listov oziroma 
njihovih listnih pecljev bo večja, 
če rastlini ne bo potrebno pre
hranjevati cvetnega stebla, cveta 
i n pioda. Cvetne nastavke zato na 
rastlini odrežemo. brž ko se 
spomladi na rastlini pojavijo. 

Po biokoledarJH je pripo
ročljivo sejati in sadili rasiline, 
ki jih pridelujemo zaradi lisici, 
od 16. do 18. maja, nadzemnih 
plodov od 9. do 15. maja, kore-
nike od 20. do 23. maja ter cve
ta in zdravilne zelišča 15. in 23-
maja. Miran Gluš i č , ing. agr-
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KOLESARSKA DIRKA PO SLOVENIJI 

Draga etapa se je končala na Ptuju 
Prejšnjo s r edo s e j e v m o č n e m 

nal ivu m a l o p red t r inajs to u r o 
p red p tu j sk im m a g i s t r a t o m k o n 
ča la d r u g a e t apa m e d n a r o d n e 
Di rke p o S loven i j i . Kl jub m o č 
n e m u dežju se j e p r e d v s e m p o 
m e s t n i h u l icah in pr i ci l ju / b r a l o 
ve l iko š tev i lo g l e d a l c e v , ki so 
n a v d u š e n o p o z d r a v i l i z m a g o v a l 
ca Uoš t juna M e r v a r j a . č l ana 
d r u g e s l o v e n s k e e k i p e . 117 k i l o 
m e t r o v d o l g o pot iz R o g a š k e 
S la t ine d o Ptuja j e p r evoz i l v 
d v e h u rah . 56 m i n u t a h in 32 se 
k u n d a h . Drug i j e p revoz i l c i l jno 
čr to N i z o z e m e c S i e n d e r s , tretji 
pa S lovak I>adi.shiv K a r a b i n o š . 
Htapne p o k a l e j i m j e pode l i l 
p r e d s e d n i k p tu j skega i z v r š n e g a 
sve ta B r a n k o B r i i m e n . 

R u m e n o m a j i c o je tudi po tej 
e tapi o b d r ž a l R o b e r t F i n t a r i e , 

Prva v cilju pred številnimi gledalci, ki so ves čas prireditve kljub 
močnemu nalivu vztrajali na mestniti ulicah. Sicer pa je veliko gledal
cev spremljalo dirko na vsej poti. 

ki voz i za p rvo s l o v e n s k o e k i p o , 
o b l e k e l pa mu j o j e R e n e G l a v 
nik , k i j e s K o l e s a r s k i m k l u b o m 
P e r u t n i n a kot n jegov č l an bil 
z a s l u ž e n za o r g a n i z a c i j o . 

Z m a g o v a l e c Boš t jan M e r v a r 
j e po p r i hodu na cilj p o v e d a l , 
da j e bil t e m p o vožn je na p t u j 
sk i e t ap i ves čas hiter, s a m pa 
se j e za špr in t , ki m u j e p r i n e s e l 
z m a g o , od loč i l d o b e r k i l o m e t e r 
p red c i l j em. N a ptujski e tap i v 
o rgan i zac i j i ni b i lo spodrs l ja jev , 
t e k m o v a l c i iz 16 k l u b o v pa so 
p o d i rk i o b i s k a l i p tu j ske T e r m e 
in se o k r e p č a l i na K i d r i č e v e m . 
P tu jčan i si l ahko ž e l i m o še več 
t ov r s tn ih pr i red i tev , k o l e s a r s k i 
i z v e d e n c i pa so že večkra t s p o z 
na l i , da j i h tukaj č a k a nav
d u š e n a k o l e s a r s k a p u b l i k a . 

M c Z 

^Rumeno majico si je že drugič prikolesaril Robert Pintarič, obleči pa 
mu jo je pomagal Rene Glavnik, zaslužni organizator iz Kolesarskega 
kluba Perutnina Ptuj. 

KRALJEVI PIKADO 

Državno prvenstvo na Ptuju 1 
privabilo 380 tei(movalcev 

V nedeljo pozno /večer se je v ptujski dvorani Center končalo prvo pokalno državno 
prvenstvo v kraljevem pikadu, na katerem je tekmovalo 380 igralcev. Tekmovanje, ki ga 
je organiziral Športni klub Pikado Ptuj, se je pričelo že v soboto. Odprla sta ga ptujski 
župan Vojteh Rajher in predsednik Zve/e društev igralcev na športnih aparatih Slove
nije lomaž Modic. 

Otvoritev državnega prvenstva v kraljevem pikadu 

NajuspcšncJ.ša domača 
igralca sta bila Silvo Toiiia-
nič, ki jc zmagal med moški
mi, in Danica Lo/inšck, k i j e 
bila v svoji kategoriji druga. 
Oba mcčcla za Solid in se 
bosta po včerajšnjem uspehu 
udeležila svetovnega prven
stva v kraljevem pikadu, ki 
bo junija v Švici, Tja bosta 
odpotovala še dva slovenska 
igralca kraljevega pikada. 

Sicer pa so na prvem dr
žavnem pokalnem prvenstvu 
tekmovali v petih kategori
jah. Med 151 posamezniki jc 
zmagal ptujski lekmo\alec 
Silvester Tomanič, igralec 
Soiida, pred Belelom, Arkus, 
in Leonom Ciglaričem, 
prav tako Solid. Zelo dobri 
so bili v tej kalegi)riji Pod-
vinčani, kjer Je Miran Kur-
nik osvojil četrto. Vlado 
Kurnik šesto in Franc Zo
reč sedmo mesto. 

Pri p o s a t u e / n i c a h j e z m a g a 
la M a t e j a M i h c v c iz V r h n i k e 

p r e d p t u j s k o igra lko D a n i c o 
L o z i n š e k , S o l i d , iii V a n j o 
S e g u l a iz P o d v i n c . V i d n a ine -
sla s o d o s e g l e .še R o m a n a 
C i i č c k , Ptuj , ki j c bi la četrta , 
S l a v i c a M a t j a š i č , S o l i d , ki si 
de l i p e l o n i c s i o , O l g a D e r n i -
k o v i č iz Cirkula i i , ki j c b i la 
s e d m a , iti J o l a n d a K r a l j iz 
Podv i t i c kot o s m a . 

M e d m o š k i m i dvoj icatt i i j e 
bil i ia juspešt ie j š i par S o i i d a , 

ki sta g a s e s tav l ja la T o m a n i č 
in C i g l a r i č , pri m e š a n i h d v o 
j i c a h d v o j i c a iz P o d v i n c v s e 
stavi K u r n i k i n C e h , pri ž e n 
sk ih d v o j i c a h pa e k i p a iz S e 
ž a n e pred d r u g o e k i p o S o i i d a . 

N a j u s p e š n e j š i s e b o d o u d e 
l ež i l i tudi s v e t o v n e g a p r v e n 
s tva , ki bo v z a č e t k u jun i ja v 
Š v i c i . M e d njimi bos ta tudi 
D a n i c a L o z i n š e k - K o z c l i n 
S i l v e s t e r T o m a n i č , o b a igral
ca S o i i d a . 

P r v e n s t v o si j e o g l e d a l t u 
di p r e d s t a v n i k e v r o p s k e g a 
z d r u ž e n j a k o m p a k t n i h š p o r 
t o v N e m e c H a n s D i c t r i c h 
H c u e r , saj j e Š p o r t n i k l u b 
P i k a d o Ptuj k a n d i d i r a l za or
g a n i z a c i j o s v e t o v n e g a pr
v e n s t v a č e z ^ d v e l e t i . P r e d 
s e d n i k Z D I S A S T o m a ž M o 
d i c j e o b k o n c u p o v e d a l , da j e 
d v o r a n a C e n t e r pr imerna in da 
j e bi la ludi o r g a n i z a c i j a d o b r o 
i z p e l j a n a , vendar j e Pluj manj 
pr imeren za o r g a n i z a c i j o tako 
v e l i k e g a t e k m o v a n j a zaradi 
p o m a ti j k a n j a p l e ii oč i t v e ti i h 
z m o g l j i v o s t i in s p l o š n e p o 
nudbe m e s t a . M c Z 

Ogrevanje pred tekmovanjem ^ 

A s u i i n a k r o n i l i j l 
Rodile so — čest i tamo: Mar-

je tka Petek, .Savci 1 — Matejo; 
Marija Petrovič, I.očki Vrh 56 — 
Juli jo; Angela Matjašič, Volkmer-
| e v a 22, Ptuj — dekl ico; Sonja 
.Savora, Središče, Bercetova 16 — 
Luka; Helena Brec, Moškanjci 63 
— dečka; Jožica Grofelnik, ( irdi-
na 8 — Moniko; Vida .Šestanj. Za-
mušani 21 — Mateja; Vesna I"el-
kar, Lancova vas 73 — Špelo; 
Ivanka Kolarič, Pavlovski Vrh 47 

— dečka; Jožica Štagar, Sodinci 8 
— dekl ico; Ana ČuS, Sp. Velovlek 
l /b — dekl ico; Dragica Kolednik , 
Pristava 12/a — Žana ; Irena 
Kaučič , (Jresovčak 4 — Davida; 
Lidija Horvat , Juršinci 19/a — 
Kaljo; Marjetka Žižek, Kokolova 
2. Pluj — dečka; Vesna Lsih, ( i ra-
jena 13 — dečka; Lidija Vuk, 
Breg 30 — dečka; Majda Pintar ič , 
Brat is lave! 38 — dek l ico ; Mojca 
Rak, Križni Vrh 30 — dekl ico; 

Darja Vraz, .Stanka Vraza 18. c\--
rovec — Alcna. 

Poroke — Ptuj : Stanko Čurin, 
Starše 79/č , in Marija Hainnan, 
Majšperk 32; Boštjan Rclvmik , 
Bctnavska C. 127, Mar ib in . in IJo-
j a n a Krušič , Reševa ul. 28, Ptuj; 
Viktor Lovrec in Tončka Divjak 
Novinci 36; Ivan Trupkovič , Za-
sadbreg 162, in Marija Kolari(J, 
Prerad 27; Andrej Kostanjevec, 
Lancova vas 97, in Marjana Brod-
njak. Podvinci 87; Iztok Dori^, 
SpcKinja Polskava 285, in Renata 
Krajne, Mihovce 17; Prane (ialun 
in .Menka .Širec, Majšpcrk 83; .Šte
fan Nahberger , Sela 40, in Andre
ja Lah, Draženci 12/b; Silvo Štcr-
bal, .Sobetinci 17, in Stanka 
Muršec , Sobetinci 36/a; Dui^an 
Strelec, Prvenci 5/b, in Dcbora 
Majcen, Stojnci 32; Janez Loven-
jak , Cankova 37. in Kristina Vin
diš , Bcrinjak I; Dušan Bratu<,ek, 
Kokolova ul. 8, Ptuj . in Terezija 
Majhen. Kt)kolova ul. 8, Ptuj. 

Umrli so: Jožefa Ciasenburucr, 
Starše 68/a, * 1920 — t 2. iiiaja 
1993; Prančiška Brcncc. Ptujska e. 
20, Rače , ^-i' 1916 — t 27. 'apri la 
1993; Anton Mlakar, Slatina 74. 
1932 — t 5. maja 1993. 

Ku l tu rn i k r i ž e m k r a ž e m 
MARIBOR * V Univerzitetni knjižnici so v ponedeljek odprli pre

gledno razstavo del ljubiteljske slikarke Jožice Nedeljko iz JurSincev. 
P T L J * V razstavišču Mestne hiSc do konca maja razstavlja olja 

ljubiteljska slikarka Marija (Jregorc iz Ptuja. 
PTUJ * V Restavraciji Ribič razstavlja olja in kavarele Milena 

HovŠka-Pavlin. 
PTUJ * Na gradu jc na ogled razstava Muzeja novcjSe zgodovine 

iz Celja V svetu lutk. 
PTUJ * V okviru lutkovnega abonmaja gostuje danes in jutri Lut

kovna skupina ZOOM iz Ljubljane z igrico Kam pa kam, kozliček. 
Vseh devet predstave je namenjenih Šolam. 

PTUJ * V soboto, 15. maja, pripravlja Pokrajinski muzej tečaj za 
vodnike po mestu in muzejskih zbirkah. Interesente pričakujejo ob 
lO.uri v upravi muz.cja na Muzejskem trgu I. 

PTUJ * V soboto ob 10. uri so vabljeni otroci od Šestega do deve
tega in ob I I . uri starejSi na grad na Lutkomandijo — pravljične so
botne matineje. 

PTUJ * 26. in 27. maja bo zadnja predstava otroškega aKinmaja. Stal
no slovensko gledaliSče iz Trsta bo za viSjo stopnjo osnovnih Stil igralo Je-
sihovo igrico ix) Andersenovih motivih Cesarjeva nova oblačila. 

Č r n a k r o i i i k a 
POPRAVEK 

v poroči lu o nesreči vozn ika 
traktorja, ki j a na njivi v B o r o v 
cih umrl zaradi nape tos tnega 
udarca iz e lekt r ičnega da l jnovoda 
(o lem smo poročal i v prejšnji 
številki) , se nam j e vrinila nelju
ba napaka , zato j o poprav l j amo. 
Umr l j e Danie l Z a m u d a , t raktor 
pa j e vozil kot pr ipravnik . Za na
p a k o se oprav iču jemo. 

PO ENEM MESECU 
UMRL V BOLNIŠNICI 

Pred š t i r imi tedni s m o p o 
roča l i o p r o m e t n i n e s r e č i , ki 
se j e p r i p e t i l a 2 . a p r i l a na 
k r i ž i š č u z m a g i s t r a l n o ee.sto 
pri L a n c o v i vas i , V nesreč i j e 
bil v o z n i k m o t o r n e g a ko l e sa 
7 9 - l e t n i S i m o n C a f u t a iz 
Z g o r n j e P r i s t a v e 4 3 h u d o ra
njen in s o g a p r e p e l j a l i na 
z d r a v l j e n j e v p t u j s k o b o l n i š 
n i c o . Z a r a d i p o š k o d b , ki j i h j e 
d o b i l v p r o m e t n i n e s e č i , j e S. 
C a f u t a k o n e c m i n u l e g a t e d n a 
v p tu j sk i bo ln i šn i c i u m r l . 

PRIJELI 
DOMNEVNEGA MORILCA 

Inšpektorjem kriminalist ične 
službe U N Z Maribor j c uspelo 
razjasniti umor, ki s e j e zgodil 3 1 . 
avgusta 1991, ko ja zaradi strela iz 
puške umrl 42-letni Ivan Glavinič 
z Vinskega Vrha 6, KS Miklavž 
pri Ormožu. Kljub natančni prei
skavi kriminalisti več kot poldru
go leto niso prišli na sled morilcu, 
vendar j im je priskočilo na pomoč 
naključje. 34-letni I. I. iz Salov-
cev, KS Središče ob Dravi , se j e 
30. aprila letos doma spri s tas tom 
oziroma očetom ženske, s katero 
živi že 8 let v izvenzakonski zvezi 
in imata dva otroka. V sporu j e 
morala posredovati policija. Pri 
tem so policisti zvedeli , da ima 
osumljenec doma skrito orožje. 
Naslednji dan so opravili temelji to 
preiskavo in našli štiri različne 
puške; zasegli so j ih in poslali v 
kriminalist ično-tehnično preiska
vo. Tam so ugotovili , d a j e usodni 
strel, ki j e usmrtil Ivana Glavi-
niča, bil izstreljen iz ene od za
seženih malokalibrskih pušk. Na 
podlagi ugotovitev strokovnjakov 
za balist iko, primerjave tulca in 
krogle, najdenih na kraju zločina, 
in drugih dejstev je osumljenec 
zločin priznal. Pri tem je navedel 
tudi nekatera dejstva in oko
liščine, ki so bile lahko znane le 
storilcu. Predlagali so ga preisko
valnemu sodniku Temeljnega so
dišča v Mariboru, k i j e osumljenca 
zaslišal in /.iiij odredil pripor. 

Z MOPEDOM 
V SKUPINO OTROK 

V p o n e d e l j e k , 3 . ma ja , ob 
19 .20 j e 15-letni M . G. iz M a r 

j e t e na D r a v s k e m polju v d o 
m a č i vas i z m o p e d o m zape l ja l 
na t ravnik , kjer se j e igra la sku 

p ina o t r o k . Z a d e l j e v 7 - l e t n e g a 
A. K., d e č e k j e p a d e l in se h u d o 
ran i l . Z o p e r m l a d o l e t n e g a m o -
p e d i s t a so po l i c i s t i v lož i l i ka
z e n s k o o v a d b o . 

KOLESARKA PRED AVTO 

Po magis t ra ln i cesti prol i Mar i 
boru se j e v torek, 4 . maja, nekaj 
po 20. uri peljal z o s e b n i m avto
m o b i l o m Jože Majer ič iz Desnja-
ka v l ju tomerski obč in i . V Star-
šah j e z n jegove leve pripel jala 
p ravoko tno na mag i s t r a lno ces to 
ko lesa rka Mar i ja G o j k o š e k iz 
Starš . Avto j e trčil v ko le sa rko , 
vrglo j o j e na poki-ov motor ja , 
p o t e m pa j e padla na ces t i šče , 
kjer j e ob leža la h u d o ranjena . 

J a n e z J u s iz D o b r i n e , KS 
Ž e l a l e . j e v s r e d o , 5 . ma ja , v 
R o g a t c u izza a v t o b u s a ho te l 
p r e č k a t i c e s t o . Pr i t e m ga j e za 
de l t ovorn jak , ki g a j e voz i l Iv i -
ca Krl jan iz H r v a š k e . V n e z g o d i 
se j e Jus h u d o ran i l . 

STREL V TOVORNJAK 
v sredo, 5. maja, popoldne j e B. 

P. iz Bukovcev, KS Markovci , vo
zil tovornjak po sloveniki . V 
Spodnji Ložnici pri Slovenski Bi
strici j e zaslišal močan pok. Takoj 
j e ustavil in pregledal vozilo, ven
dar ni opazil nobene poškodbe, za
to je odpeljal dalje. Šele v Mari 
boru na parkirnem prostoru je 
opazil , da ima prestreljen sprednji 
desni blatnik. O tem je obvesti l 
policiste. Ti so si ogledali cest išče 
pri Spodnji Ložnici in dejansko 
našli delce laka s tovornjaka, zato 
so začeli pr imer raziskovat i . 
— — « — ™ — 

Konec prejšnjega tedna j e za 
zdaj še neznan i s tori lec iz skla
dišča podjetja Agis v Ptuju o d n e 
sel 78 tahografov za tovornjake 
in okol i t isoč tahografskih li
stičev. Škodo ocenuje jo na okol i 
mili jon tolaijev. 

ALI JE BIL POŽAR 
PODTAKJ^JEN?^ 

Na lesenem poslopju, last M. K. 
iz .Šalovcev, KŠ Središče ob Dravi, 
je v nedeljo, 9. maja. ob 2.15 iz
bruhnil požar. Zg(.)relo je precej sla
me, nekaj desk in raznega kmeti j
skega orodja. Ocenjujejt), d a j e ško
de za okoli 80.000 tolarjev. Šumijo, 
da je bil požar podtaknjen, zalo po
licisti poizvedujejo za požigalcem. 

Iz še neugotovl jenega vzroka je 
izbruhnil požar na parkirnem pro
storu v Tomšičevi ulici v Sloven
ski Bistrici. Začel j e goreti osebni 
avto Zastava 101, Jast Borisa P. iz 
Slovenske Bistrice, in plameni so 
ga povsem uničili. Ogenj j e zajel 
še dva v bližini parkirana osebna 
avtomobi la , last Mirka K. in Igor
ja R. Kriminalis t i vzrok požara ra
ziskujejo. F . F . 


